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Letošní Velikonoce v naší farnosti

Neděle Zmrtvýchvstání Páně – slavnostní průvod s evangeliářem

Bílá sobota – žehnání ohně

Velký pátek – úcta ke kříži

Zelený čtvrtek – biskup Pavel a telničtí ministranti

Zelený čtvrtek a poslední večeře na faře

Velký pátek – vyjádření úcty  
ke Kristově oběti

Zelený čtvrtek – mytí nohou

Hrkání na Velký pátek a Bílou sobotu

Neděle Zmrtvýchvstání Páně – žehnání pokrmů

Bílá sobota – zažehnutí velikonoční svíce

Velký pátek – křížová cesta v zámeckém parku v Sokolnicích

Velikonoční pondělí – ministrantší koledníci

Kristus vstal z mrtvých. Aleluja!
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Vážení sousedé,
způsob letošního  

jara byl alespoň 
o  něco příznivější 
než v minulém roce. 
Chladnější dubno-
vé a  květnové po- 
časí nepustilo hor-
ko do naší krajiny, 

které tolik chybí životadárná vláha. Boj 
se suchem se projevil v naší vesnici na-
příklad tím, že se ke zřízení vodovod-
ní přípojky rozhodují i  ty domácnosti, 
které si ji při budování vodovodu ne-
zřídili. Naše studny pomalu ztrácejí 
vydatnost. Doporučit všem jistě mů-
žeme i  dotační program Dešťovka (ví- 
ce informací naleznete na stránkách  
www.dotacedestovka.cz). 

Jak jsem minule zmínil, držíte v  ruce 
padesátý Telnický zpravodaj, který jsme 
spolu dali dohromady. V minulém vydá-
ní jsme vás požádali o  vyplnění anket-
ního dotazníku. Vyhodnocení ankety 
naleznete na straně 11. Moc vám dě-

kujeme za zpětnou vazbu i  za to, že si 
do velké míry tvoříte Telnický zpravodaj 
sami podle hesla „Telnice sobě“.

Poslední červnový týden bude jako 
každý rok ve znamení tradičních krojo-
vaných hodů. U  příležitosti svátku pat-
rona našeho kostela sv. Jana Křtitele se 
lidé spojí proto, aby spolu slavili tento 
svátek, ale také svátek naší vzájemnosti 
a  pospolitosti, svátek rodinné soudrž-
nosti, sousedskosti, přátelství a  kama-
rádství. To všechno s sebou hody přiná-
šejí. Těším se na to, až se s vámi v těchto 
dnech potkám na ulicích. 

V  létě nás čeká také Telnické kultur-
ní léto, jehož letošními vrcholy budou 
v  závěru prázdnin druhý ročník akce 
Veterán bus Kříž a  letos také Folklorní 
den. I  když neodjedete na dovolenou 
a zůstanete doma, můžete tu volný čas 
využít mnoha způsoby. Ať se vám tedy 
léto vydaří a všichni se po prázdninách 
ve zdraví sejdeme zase v  naší krásné 
vesnici. Čí só hode?

František Kroutil, váš starosta
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V souvislosti se zvýšenou ochranou 
osobních údajů (GDPR) již nyní není 
možné některé konkrétnější údaje v sou-
vislosti s usneseními zastupitelstva obce 
Telnice zveřejňovat. Děkujeme za po-
chopení. 

Zastupitelstvo obce schvaluje:
•  návrh závěrečného účtu a  účetní zá-

věrky obce Telnice za rok 2018 bez 
výhrad,

•  přílohu č. 2 Dodatku č. 4 Zřizovací listi-
ny ZŠ a MŠ Telnice,

•  pořízení změny č. 3  ÚP Telnice po-
dle zákona č. 183/2006 Sb., o územ-
ním plánování a  stavebním řádu, ve 
znění pozdějších předpisů (stavební 
zákon); změna č. 3  ÚP Telnice bude 
pořízena v  souladu se stanoviskem 
Krajského úřadu Jihomoravského 
kraje, odboru životního prostředí, 
č. j. JMK 42731/2019 ze dne 13. 3. 
2019 zkráceným postupem podle § 
55a a  následujících stavebního zá-
kona; obsahem změny č. 3 ÚP Telni-
ce bude: změna podmínek využití 
ploch VD – plochy výroby drobné 
tak, aby bylo podmíněně přípustné 
umístění staveb pro bydlení majitele 

či správce, aktualizace zastavěného  
území,

•  pořizovatele změny č. 3  ÚP Telnice, 
kterým bude Obecní úřad Telnice; ten 
podle odst. 1, § 24, zákona č. 183/2006 
Sb. (stavební zákon) zajistí na základě 
smlouvy fyzickou osobu – Ing. Blanku 
Darmovzalovou,

•  zpracovatele změny č. 3  ÚP Telnice, 
kterým bude Ing. arch. Milan Hučík,

•  určeného zastupitele pro pořízení 
změny č. 3 ÚP Telnice – místostarostu 
obce Jana Dudáka,

•  příkazní smlouvu s  Ing. Blankou Dar-
movzalovou (IČ: 46167773),

•  záměr zemních úprav a výsadby stro-
mů na veřejném prostranství před 
prodejnou Jednoty na obecním po-
zemku 191/2 v k. ú. Telnice u Brna,

•  poskytnutí obecních dotací typu A: 
pro TJ Sokol Telnice (IČ: 18565786) – 
180 000 Kč, pro Římskokatolickou far-
nost Telnice (IČ: 65266234) – 120 000 
Kč (na opravy kostela a  fary), pro 
Orla jednotu Telnice (IČ: 49461141) 
– 95  000 Kč, pro Telnický folklorní 
spolek (IČ: 06300936) – 20  000 Kč, 
pro Myslivecký spolek Telnice, z. s. 
(IČ: 49458019) – 20  000 Kč, pro Tel-

  VÝBĚR Z JEDNÁNÍ ZASTUPITELSTVA 
OBCE TELNICE V DUBNU 2019



Telnický zpravodaj – červen 2019Informace z obecního úřadu2
nické sluníčko, spolek (IČ: 28555741) 
– 12 000 Kč, pro SH ČMS – Sbor dobro-
volných hasičů Telnice (IČ: 65265688) 
– 10 000 Kč a příslušné veřejnoprávní 
smlouvy o  poskytnutí dotace z  roz-
počtu obce Telnice,

•  poskytnutí finančního daru ve výši  
15 000 Kč zapsanému spolku Hewer,  
z. s. (IČ: 66000653) a příslušnou daro-
vací smlouvu,

•  nákup pozemku p. č. 1287 v k. ú. Tel-
nice u Brna o výměře 2088 m2 za cenu 
208 800 Kč a  schvaluje příslušnou 
kupní smlouvu,

•  prodej obecních pozemků p. č. 292/2 
o  výměře 46 m2 a  296/2 o  výměře  
20 m2 v k. ú. Telnice u Brna za celko-
vou kupní cenu 52 800 Kč a příslušnou 
kupní smlouvu,

•  záměr vydání obecní Informační bro-
žury v počtu 2 000 ks v průběhu roku 
2019 a podmínky poskytnutí reklam-
ního prostoru pro inzerenty, 

•  návrh místní kronikářky na znění zápi-
su do obecní kroniky za rok 2018,

•  smlouvu o  vykonání přezkoumá-
ní hospodaření územního celku se 
společností TOP Auditing, s. r. o. (IČ: 
45477639) pro roky 2019 a 2020,

•  sníženou cenu za pronájem teniso-
vých kurtů pro účely pořádání Dět-
ského příměstského tenisového tábo-
ra v termínech 19.–30. srpna 2019 na  
víceúčelovém hřišti u  sokolovny – 
cena 80 Kč/hod./kurt,

•  hromadnou licenční smlouvu o veřej-
ném provozování č. VP_2019_32330 
s  OSA – Ochranným svazem autor-
ským pro práva k dílům hudebním, z. 
s. (IČ: 63839997) pro období 1. 1. 2019 
– 31. 12. 2019,

•  úhradu faktury společnosti Agerit,  
s. r. o. (IČ: 26298848) za IT práce sou-
visející s migrací obecního úřadu Tel-
nice na nový server ve výši 61 527 Kč 
vč. DPH,

•  smlouvu s  Pavlem Trkanem (IČ: 
63386551) na hudební produkci 

Cimbálové muziky Aleše Smutného 
v  sobotu 22. června 2019 od 19 do  
23.30 hod. za cenu 12 000 Kč,

•  žádost občanů ulice Růžová o odstra-
nění nadbytečného zděného retar-
déru v  ulici Růžová a  jeho nahrazení 
zámkovou dlažbou v úrovni běžného 
povrchu silnice,

•  poskytnutí finančního daru ve výši  
10 000 Kč místní rodině v  těžké so-

ciální situaci a  příslušnou darovací  
smlouvu,

•  vymalování v budovách ZŠ a MŠ Telni-
ce za cenu 71 275 Kč panem Lubomí-
rem Řičánkem (IČ: 18165427),

•  účetní závěrku příspěvkové organi-
zace ZŠ a MŠ Telnice za rok 2018 bez 
výhrad,

•  pořízení 14 ks jídelní sestavy Flou- 
Wood od společnosti Eso R – Market 
s. r. o. (49966626) pro školní jídelnu 
ZŠ a MŠ Telnice za cenu 94 006 Kč vč. 
DPH,

•  na návrh finančního výboru obce Tel-
nice nabídku UniCredit Bank Czech  
Republic and Slovakia, a. s. (IČ: 
64948242) na dva platební terminály 
pro kancelář OÚ a poštu Telnice, 

•  návrh finančního výboru obce Telni-
ce na rozdělení finančních prostřed-
ků obce na jednotlivých bankovních 
účtech,

•  zprávu o čerpání rozpočtu obce Telni-
ce za rok 2018. 

Zastupitelstvo obce Telnice zrušuje 
•  usnesení č. 10 ze zasedání Zastupitel-

stva obce konaného dne 28. 2. 2019 
o  prodeji obecního pozemku p. č. 
616/2 v k. ú. Telnice u Brna o výměře 
27 m2, který vznikl na základě oddě-
lovacího geometrického plánu číslo 
1098-5/2019 oddělením od pozemku 
parc. č. 616 v  k. ú. Telnice u  Brna za 
cenu 4  000 Kč; důvodem zrušení je 
zamítnutí dělení pozemku MěÚ Šla-
panice.

Zastupitelstvo obce Telnice  
bere na vědomí 
•  žádost vlastníka pozemku na před-

kupní právo k pozemku p. č. 965/1 v k. 
ú. Telnice u Brna a současně schvaluje 
úkol starostovi obce, aby nechal poří-
dit znalecký posudek na cenu obvyk-
lou uvedeného pozemku,

•  anonymní stížnost „občana obce Tel-
nice“ na zaparkované vozidlo v  ulici 
U  mlýna i  odpověď starosty obce na 
tento e-mail a  považuje tuto záleži-
tost tímto za vyřízenou,

•  informaci starosty obce o  výběru 
místních poplatků a  nájemného za 
rok 2019,

•  informaci společnosti Mediclinic 
o  novém systému provozu ordinace 
v Telnici a  Sokolnicích s  účinností od 
1. 5. 2019,

•  informaci předsedy kontrolního výbo-
ru obce Telnice o namátkových kont-
rolách plnění usnesení zastupitelstva.

Prodané obecní pozemky p. č. 296/2 a 292/2
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ZPRÁVY Z OBECNÍHO ÚŘADU
SLOŽENÍ OKRSKOVÉ VOLEBNÍ 
KOMISE PRO VOLBY  
DO EVROPSKÉHO PARLAMENTU 

Ve dnech 24.–25. května 2019 se ko-
naly volby do Evropského parlamentu. 
Při této příležitosti byla pro volební okr-
sek Telnice starostou obce sestavena 
okrsková volební komise, která se po-
prvé sešla 29. dubna 2019. Při tomto 
setkání členové složili slib a vylosovali si 
níže uvedené funkce:

Předsedkyně komise: 
Marta Klanicová (nominována  
starostou obce)

Místopředsedkyně komise: 
Jaroslava Hrazdírová (delegována za 
STAROSTOVÉ (STAN) s regionálními 
partnery a TOP 09)

Členové komise: 
Bc. Jiří Dudák (delegován za KDU-ČSL) 
Bc. Alena Doležalová (nominována 
starostou obce) 
Ing. Jiří Dudák (nominován  
starostou obce) 
Veronika Kozderová (nominována 
starostou obce)

Zapisovatelka komise: 
Marcela Drápalová (jmenována  
starostou obce)

Volební místností byla stejně jako 
u  posledních voleb zasedací místnost 
obecního úřadu na adrese: Růžová 243, 
664 59 Telnice. Výsledky voleb do Ev-
ropského parlamentu v Telnici uvádíme  
níže.

VÝSLEDKY VOLEB  
DO EVROPSKÉHO PARLAMENTU 
Počet vydaných  
  úředních obálek: 416 ks 
Počet platných hlasů: 408 ks  
Počet neplatných hlasů: 8 ks 
Počet oprávněných voličů: 1 257  
Volební účast: 33,09 %

Výsledky volebních stran:
Volební strana Platné hlasy

čís
lo název

ce
lke

m

v %

1. ANO 2011 78 19,11

2. Křesť. demokr. unie-Čs. str. lid. 74 18,13

3. Občanská demokratická strana 52 12,74

4. Česká pirátská strana 44 10,78

5. Koalice STAN, TOP 09 38 9,31

6. Česká str.sociálně demokrat. 33 8,08

7. Svob.a př.dem.-T.Okamura (SPD) 30 7,35

8. HLAS 10 2,45

9. Komunistická str. Čech a Moravy 9 2,2

10. Koalice Soukromníci, NEZ 9 2,2

11. Koalice Rozumní, ND 5 1,22

12. Vědci pro Českou republiku 4 0,98

13. Koalice Svobodní, RČ 4 0,98

14. Moravané 4 0,98

15. Strana nezávislosti ČR 3 0,73

16. ANO, vytrollíme europarlament 3 0,73

17. Demokratická strana zelených 3 0,73

18. SPR-Republ. str. Čsl. M. Sládka 2 0,49

19. Volte Pr. Blok www.cibulka.net 1 0,24

20. PRO Zdraví a Sport 1 0,24

21. Moravské zemské hnutí 1 0,24

Pořadí kandidátů podle přidělených 
preferenčních hlasů (těch, kteří obdrželi 
více než 10 hl.):
1.  Suchý Jaroslav Mgr. (KDU-ČSL) –  

24 preferenčních hlasů
2.  Niedermayer Luděk RNDr. (Koalice 

STAN, TOP 09) –  
21 preferenčních hlasů

3.  Svoboda Pavel Doc. JUDr. Ph.D., 
D.E.A. (KDU-ČSL) –  
14 preferenčních hlasů

4.  Ženíšek Marek PhDr. Ph.D. (Koalice 
STAN, TOP 09) –  
12 preferenčních hlasů

5.  Krutílek Ondřej Mgr. (Občanská 
demokratická strana) –  
11 preferenčních hlasů 

AUDIT HOSPODAŘENÍ OBCE
V jarních měsících proběhlo pravidel-

né a  povinné přezkoumání hospoda-
ření územního celku auditorem za rok 
2018, při němž nebyly zjištěny žádné 
nedostatky. Poděkování za tento dobrý 
výsledek patří všem, kteří se na něm jak-
koliv podíleli, mimo jiné i účetní Lence 
Nečasové.

BOŽÍ MUKA NA LOPATĚ SE VRACEJÍ 
DO TELNICE

Na základě žádosti obce Telnice, kte-
rá byla adresována městu Újezd u Brna, 
vyslovila obě zastupitelstva souhlas se 
změnou katastrální hranice. Ta se týká 
pozemku p.  č. 4337, který je vlastnic-
tvím telnické farnosti a na kterém pře-
devším stojí dobře známá Boží muka 
Na Lopatě. Bylo zvláštní, že se tato Boží 
muka nacházela v  poslední době na 
újezdském katastru, když historické 
mapy jasně ukazovaly na to, že patří 
do Telnice. Nakonec i  místní obyvate-
lé si jistě od pradávna mysleli, že patří 
k Telnici. Újezdští zastupitelé tedy sou-
hlasili s  tím, že se tento farní pozemek 
celý přesune „zpět“ do Telnice. Tato his-
torická Boží muka, která zažila bitvu tří 
císařů i  návštěvu Napoleona, když táhl 
do Ruska, tedy budou zase opět sou-
částí naší obce. Děkujeme sousednímu 
městu za ochotu a  vstřícnost k  napra-
vení této zvláštní „anomálie“. Mimoděk 
se tedy telnické katastrální území rozšíří 
o 350 m2.

PODPORA SPOLKOVÉHO ŽIVOTA 
V OBCI

Na základě Pravidel pro poskytnutí do-
tací z rozpočtu obce Telnice a doporučení 
hodnoticí komise schvaluje zastupitel-
stvo obce Telnice přidělení dotačních 
prostředků (dotace typu A) telnickým 
spolkům a  organizacím podle seznamu. 
Současně obec Telnice děkuje spolkům 
za dosavadní spolupráci a těší se na další.

Obecní dotace typu A Druh 
dotace

Počet telnických 
členů (dětí)

Počet telnických 
členů (dospělí)

Celkem členů 
(všech)

ŽÁDOST
2019

SCHVÁLENÁ 
DOTACE  2019

SCHVÁLENÁ
DOTACE 2018  

SCHVÁLENÁ 
DOTACE 2017

1. Telnické sluníčko, spolek provozní 0 3 3 12 000,00 12 000,00 12 000,00 12 000,00
2. Telnický folklorní spolek provozní 12 13 25 35 000,00 20 000,00 40 000,00 0,00
3. TJ Sokol Telnice provozní 89 133 222 180 000,00 180 000,00 185 000,00 170 000,00
4. Myslivecký spolek Telnice, z.s. provozní 0 17 17 20 000,00 20 000,00 20 000,00 20 000,00
5. Orel jednota Telnice provozní 42 64 106 200 000,00 95 000,00 95 000,00 90 000,00
6. ŘK farnost Telnice investiční neregistruje neregistruje neregistruje 120 000,00 120 000,00 120 000,00 80 000,00
7. SH ČMS - Sbor dobrovolných hasičů Telnice provozní 0 25 25 10 000,00 10 000,00 0,00 0,00
Celkem 457 000,00 472 000,00 372 000,00
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PRACOVNÍ ČETA V JARNÍCH 
MĚSÍCÍCH

V  jarních měsících letošního roku pra-
covní četa obecního úřadu nejen udržo-
vala veřejná prostranství, ale vykonala 
i  spoustu další prospěšné práce. Patří 
k  nim dodělávky na víceúčelovém hřišti 
u sokolovny (tenisové kurty), údržba tel-
nického hřbitova, lokální opravy chodní-
ků, předláždění chodníků na ulici Hliníky 
(mezi bývalými vojenskými bytovkami), 
instalace solární lampy veřejného osvět-
lení v  uličce mezi ulicemi Draha a  Růžo-
vá, doplnění hřiště Workout, příprava na 
výsadbu nové zeleně, zalévání a  péče 
o zeleň, natírání lamp veřejného osvětle-

padu. Obce byly rozděleny do čtyř kate-
gorií podle počtu obyvatel. Telnice se ve 
své kategorii (500-2000 obyvatel) umísti-
la na krásném 20. místě z 287 obcí za 72 
bodů! Je to skvělý výsledek, na kterém 
mají podíl všichni, kterým není lhostejné 
třídění odpadu. Děkujeme! Vítězem se 
v  této kategorii stala obec Pavlov (okr. 
Břeclav) se  118 body. Na vynikajícím  
14. místě se se 76 body umístily nedale-
ké Moutnice, 29. místo získaly Těšany za  
69 bodů. Skvělých výsledků dosáhla na- 
še vesnice také v roce 2017, kdy se v této 
soutěži umístila na 25. místě. V roce 2016 
jsme byli až na 141. místě – je tedy patr-
né, jak se významně do našich výsledků 
třídění odpadu promítlo zavedení nové-
ho systému třídění odpadu.

VÝBĚR MÍSTNÍCH POPLATKŮ
Výběr místních poplatků za letošní rok 

probíhal na obecním úřadě a  poště od 
počátku února 2019. V polovině května 
2019 bylo za domovní odpad uhrazeno 
96 % všech poplatků, za psy dokonce 
98,5 %. Neuhrazená částka 25 320 korun 
bude dále vymáhána prostředky, které 
může obec Telnice pro tyto účely použít. 
Původní splatnost těchto poplatků byla 
stanovena totiž již na 31. března 2019. 
Poděkování za dobré platební výsled-
ky patří všem zaměstnancům obecní-
ho úřadu, kteří se na tom podíleli, letos 
zvláště pak našim poštovním úředni-
cím, pro které to byla premiéra a hlavní 
období plateb v  únoru a  březnu velmi 
dobře zvládly. Děkujeme také všem ob-
čanům, kteří poctivě platí a  nezaměst-
návají naše úředníky další složitou vy-
máhací administrativou. 

NOVÉ HRACÍ PRVKY V ZAHRADĚ 
MŠ TELNICE

Na základě rozhodnutí nového zastu-
pitelstva obce byly v zahradě MŠ Telnice 
instalovány v jarních měsících dva hrací 
prvky pro naše nejmenší. Jedním z nich 
je venkovní tabule pro kreslení křídou, 

druhým pak lanový prvek, který umož-
ňuje dětem rozšířit možnosti pohybo-
vých aktivit na zahradě. Dodavatelem 
byla společnost Drimal play, pro výrobu 
dřevěných kůlů bylo použito akátové 
dřevo, které by mělo vydržet mnohem 
déle než smrkové. Právě ze smrkové-
ho dřeva byla vyrobena dětská sestava 
typu Z, kterou odstranili dobrovolníci 
během jarní brigády ve školce, jelikož 
již nesplňovala požadavky současných 
bezpečnostních předpisů a  její každo-
roční oprava si vyžadovala další finanční 
prostředky. Cena obou dvou prvků čini-
la (vč. instalace, certifikace a  dopravy) 
celkem 92 444 Kč vč. DPH.

PÁTEČNÍ ČTENÍ DĚTEM 
Babička Ludmila Jašková se v průbě-

hu školního roku scházela s  mladšími 
dětmi v klubovně Šatlavy, aby jim pravi-
delně v pátek odpoledne čítávala z dět-
ských knih. Naposledy dočetla knihu 
Michaely Fišarové Nikolina cesta, která 
se dětem moc líbila. Děti mají možnost 
v  průběhu čtení nerušeně poslouchat 

ní, úklid ve sportovní hale, péče o sběrná 
místa a třídění odpadu na obecním dvo-
ře, údržba a opravy dětských hřišť a psího 
výběhu, vybudování přístřešku sběrného 
místa u  Jamajky, terénní úpravy v  lesíku 
u Balatonu, práce v MŠ a ZŠ Telnice (pří-
prava hřiště, úpravy vchodové branky, te-
rénní práce, výměny písku v pískovištích 
apod.) a  spousta dalších prací. Na konci 
zimy se podařilo získat dotační podporu 
od Úřadu práce ČR na dvě pracovní místa, 
takže nyní pracuje četa v  tomto složení: 
Vojtěch Frýbort (pověřen vedením čety), 
Bartoloměj Sklenář, Božena Sklenářová, 
Martina Burková, Jiří Daniela a  Franti-
šek Illéš, brigádně vypomáhali Oldřiška 
Kozderová, Michal Špánek a  Jan Buchta. 
Děkujeme všem členům pracovní čety 
za odvedenou práci. Více než 7 let spolu-
pracoval s  obcí také zedník pan Zdeněk 
Špánek na realizaci stavebních, tesař-
ských, zemních a dalších prací. Začátkem 
letošního května se rozhodl změnit místo 
svého působení – obec Telnice mu děku-
je za dosavadní spolupráci a přeje hodně 
úspěchů v jeho další činnosti.

TELNICE BYLA DVACÁTÁ 
 Z 287 OBCÍ V TŘÍDĚNÍ ODPADU

Jihomoravský kraj vyhlásil výsled-
ky soutěže „My třídíme nejlépe“ za rok 
2018, kde spolu soutěžily všechny obce 
našeho kraje v třídění komunálního od-

anebo si třeba kreslit obrázky. Páteč-
ní čtení s sebou však vždy přináší milé 
setkání dvou generací. Děkujeme paní 
Jaškové za obětavost a ochotu věnovat 
se s pravou babičkovskou láskou telnic-
kým dětem. V  letošním školním roce 
již tato setkání skončila, nově by měla 
znovu začít zase počátkem školního 
roku. O jejich zahájení budete informo-
vání s předstihem v místních médiích. 
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POŘÍZENÍ POZEMKU  
PRO ROZŠÍŘENÍ PARKU  
V NÁDRAŽNÍ ČTVRTI 

Obec Telnice se dohodla s vlastníkem 
parcely p. č. 1287 v k. ú. Telnice u Brna 
a odkoupila od něj tento pozemek, aby 
mohl v blízké době posloužit k rozšíření 
nového parku v nádražní čtvrti. Cena za 
2088 m2 činí 208 800 Kč. Výsadba stro-
mů by na tomto pozemku měla začít na 
podzim letošního roku.

ZALÉVÁNÍ STROMŮ NÁDRAŽÍ
Po jarní výsadbě stromů v  nádražní 

čtvrti pokračuje dobrovolnické zalévá-
ní letos i loni vysazené zeleně v novém 
parku v nádražní čtvrti. Na této aktivitě 
se v týdenním režimu podílí aktuálně 11 
rodin z  nádražní čtvrti, koordinaci má 
na starosti pracovnice OÚ Telnice Ilona 
Kučerová. Děkujeme všem dobrovolní-
kům, kteří se do této činnosti pravidel-
ně zapojují.

NOVÁ VEŘEJNÁ KNIHOVNA  
NA AUTOBUSOVÉ ZASTÁVCE 

Na základě podnětu několika obča-
nů doporučila kulturní komise obci 
Telnice zřízení „veřejné knihovny“ na 

autobusové zastávce na Masaryko-
vě náměstí. Stolař Jaroslav Kozdera 
tedy vyrobil jednoduchou policovou 
skříň a  nainstaloval ji do podloubí 
u koloniálu. Knihovnička je startovně 
naplněna knihami, které byly vyřa-
zeny z  obecní knihovny a  také kni-
hami, které věnovali sami lidé pro 
tento účel. Knihy je možné si volně 
půjčovat, např. na cestu do práce, do 
školy, domů, jen tak na posezení při 
dlouhé chvíli apod. Vrátit je možné 
je kdykoliv. Nikdo nehlídá, kdo si kte-
rou knihu půjčil, nikdo také nehlídá, 
jestli do knihovny někdo něco přine-
sl navíc apod. Knihovna žije vlastním 
životem. Tento projekt je spuštěn 
již v  mnoha obcích naší země a  po-
dle různých ohlasů se zdá, že může 
fungovat. Věříme, že se to podaří  
i  u nás a  děkujeme všem občanům, 
kteří nám tento podnět poskytli.  
Pěkné čtení!

NA PODZIM NAVŠTÍVÍ TELNICI 
VĚRA SOSNAROVÁ 

Paní Věra Sosnarová je neobyčej-
ná žena. Jako jedna z  mála dokázala 
přežít dlouholetou internaci v  gula-
gu (ruský pracovní tábor) a  nakonec 
se znovu zapojit do běžného života 
v  jihomoravské vesnici Odrovice. Její 
vyprávění je sice velmi smutné a  po-
pisuje těžké životní osudy statečné 
ženy, avšak je protkáno osobním nad-
hledem. V jarních měsících se několik 
veřejných besed uskutečnilo v  ne-
dalekém okolí a  jsme velmi potěšení 
tím, že paní Sosnarová přijala naše 
pozvání do Telnice. Beseda s  Věrou 
Sosnarovou na téma „Přežila jsem gu-
lag“ se uskuteční v  sobotu 19. října 

2019 v 17 hodin ve velkém salonku re-
staurace U Laštůvků, kam jste všichni 
srdečně zváni. Zvláštní pozvání patří 
mladším generacím, neboť jak paní 
Věra připomíná: „Právě jim chci svůj 
příběh vyprávět.“ Při besedě bude 
možné si zakoupit poslední (sedmé) 

vydání bestselleru Krvavé Jahody, 
který byl napsán na základě jejího 
vyprávění spisovatelem Jiřím S. Kup-
kou. Každému, kdo bude chtít, se paní 
Sosnarová ráda do knihy podepíše. 
Máte-li tedy zájem zúčastnit se této 
mimořádné události, zaznamenejte 
si prosím uvedený termín do svých  
kalendářů.

PŘÍŠTÍ ČÍSLO TELNICKÉHO 
ZPRAVODAJE VYJDE AŽ V ZÁŘÍ

Příští vydání Telnického zpravodaje 
naleznete ve svých schránkách až ke 
konci září. Důvodem je především or-
ganizační náročnost vydávání v  prázd-
ninových měsících. Vzhledem k  tomu, 
že nezanedbatelná část přípravy zpra-
vodaje leží na mých bedrech, rozhodl 
jsem se tentokrát v  létě dát přednost 
své rodině. Děkuji za pochopení a  se 
všemi autory příspěvků se těším na 
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zářijové vydání zpravodaje. Uzávěrka 
bude pravděpodobně stanovena na 
předposlední srpnový týden letošního  
roku.

NOVÁ ORDINACE ALERGOLOGIE 
A IMUNOLOGIE V SOKOLNICÍCH 

V  jarních měsících letošního roku 
spustila v Sokolnicích svůj provoz nová 
ordinace alergologie a  imunologie 
MUDr. Jany Paděrové. Tato alergologic-
ká a imunologická ambulance poskytu-
je kompletní péči v oblasti alergologic-
kých onemocnění a poruch imunitního 
systému. Provádí diagnostiku, léčbu 
a  edukaci dětí i  dospělých. Ordinace 
sídlí v  novém zdravotním středisku na 
adrese Komenského 10, 664 52 Sokolni-
ce a je k dispozici v těchto ordinačních 
hodinách: 

mínku. Nejstarší občankou naší obce 
je nyní paní Klotilda Veberová, která 
v květnu letošního roku oslavila své 95. 
narozeniny. 

CESTOVATELSKÁ BESEDA  
NA TÉMA: KUBA

V  sobotu 20. září 2019 se od 18 
hodin ve velkém salonku restaurace 
U  Laštůvků uskuteční cestovatelská 
beseda s manželi Janou a Vladimírem 
Poulíkovými z  nedalekých Hostěrá-
dek-Rešova na téma: Okolo Kuby aneb 
Kuba rok po Fidelovi. Cestování oba 
velice naplňuje, život si bez něj už 
neumí představit. Snaží se alespoň 
jednou za rok vyrazit na delší cestu 
do zahraničí. Do světa vždy vyráží jen 
s malým batůžkem o váze 7 kg. Itine-
rář cesty si připravují sami a  ze vše-
ho nejvíc milují „neturistická“ místa 
a setkávání s místními lidmi. Se svými 
přednáškami začali nejdříve ve své 
vesnici, postupně se staly oblíbenými 
nejen u  místních obyvatel, ale sjíždí 
se na ně lidé z okolních vesnic, potaž-
mo z Brna a tamní knihovna praská ve 
švech. Posluchači mají vždy možnost 
dozvědět se spoustu zajímavostí z his-
torie i  současnosti dané destinace (v 
našem případě Kuby), seznámí se se 
způsobem života místních obyvatel 
a  dostanou spoustu praktických ces-
tovatelských rad. Všichni jsou srdeč-
ně zváni. Na místě bude připraveno 
drobné občerstvení a  vstup je volný. 
P. S. Manželé Poulíkovi nabídli celkem 
7  témat pro cestovatelskou přednáš-
ku, o  nichž bylo v  anketě na obec-
ních internetových stránkách hlaso-

váno. Jelikož kubánské téma získalo 
nejvíce hlasů (18  %), bylo nakonec  
vybráno.

PARTNERSTVÍ S CÍFEREM 
O letošních Ženáčských hodech (24. 

června 2019) nás opět poctí svou ná-
vštěvou přátelé z  Cíferu v  čele se sta-
rostou Marošem Saganem. Dorazit by 
měli ve dvou autobusech – jeden se 
ještě v průběhu noci vrátí domů, druhý 
zůstane až do úterka. Děkujeme vám 
všem, že se o  ně společně postaráme 
v  duchu našich pohostinných tradic. 
V rámci Folklorního dne (31. srpna 2019) 
nás navštíví a  vystoupí také Foklorní 
skupina Cífer, více informací o ní nalez-
nete na internetové adrese https://sites.
google.com/site/fskcifer/. Těšíme se i na 
tuto tradičně přátelskou návštěvu, která 
pokaždé zpestří a  rozveselí atmosféru 
našeho Folklorního dne. Telničtí jsou 
pak srdečně zváni na Cíferské hody (po-
slední víkend v září), program se zatím 
připravuje, takže jakmile obdržíme kon-
krétní informace, rádi vás na zářijový zá-
jezd do Cíferu pozveme. 

BRIGÁDA – DEMONTÁŽ 
SPORTOVNÍ HALY

V neděli 19. května 2019 proběhla tra-
diční brigáda na demontáž sportovní 
haly. Zúčastnilo se jí zhruba 25 telnic-
kých dobrovolníků především z řad há-
zenkářů. Jak se shodli někteří přítomní 
brigádníci, rok od roku jdou tyto práce 
rychleji, takže u  nedělního oběda už 
mohli být všichni doma. Akce proběhla 
ve spolupráci se servisní firmou Techtex 
a  za koordinace správce haly Adama 
Langera. Poděkování tedy patří všem, 
kteří na místě pomohli (za občerstvení 
Leoně Bímové a  restauraci U  Seňora), 
ale také telnické společnosti Labtech, 
která bezplatně zapůjčila vysokozdviž-
ný vozík i s řidičem.

V LÉTĚ SE V TELNICI NUDIT 
NEBUDETE

Kdo stráví letní měsíce doma v Telni-
ci, nudit se jistě nebude. Čeká nás pro-
gram Telnického kulturního léta, který 
je i  letos rozmanitý. Všechno začne už 
poslední červnovou sobotu, kdy vás 
zveme na tradiční turnaj v pétanque, ale 
také na Vozatajské hobby závody, které 
proběhnou v areálu koňské stáje rodiny 
Sekaninových (telnická farma ZD Sokol-
nice). Od 7. do 10. července se budou 
na parkovišti u sokolovny promítat čes-
ké filmy, jak pro dospělé, tak i pro děti. 

Pondělí:  7.30 až 12.00, 12.30 až 15.00 
Úterý:  7.30 až 12.00, 12.30 až 14.30 
Středa:  7.00 až 11.00 
Čtvrtek: 10.00 až 12.00, 12.30 až 18.00 
Pátek:  7.00 až 12.00.

Objednávku návštěvy je možné pro-
vést na tel. čísle: 777 191  152, příp. na 
e-mailu: alergologie@alergo-brno.cz.  
Více informací o  ordinaci získáte na 
webové adrese: https://alergo-brno.cz.

ROZLOUČENÍ S NEJSTARŠÍ 
OBČANKOU TELNICE

V  pátek 10. května 2019 ve svém 
domě tiše ve věku 96 let zesnula nej-
starší občanka Telnice paní Jiřina Slo-
váčková. Rozloučení proběhlo ve středu 
15. května 2019 v obřadní síni v Újezdě 
u  Brna. Věnujte jí prosím tichou vzpo-
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V srpnu si příznivci nohejbalu přijdou na 
své při desátém ročníku turnaje Tenne-
ssee Cup. Jedním z  vrcholů léta bude 
druhý ročník pozoruhodné akce Veterán 
bus Kříž, při níž se jistě mohou všichni 
těšit na přehlídku veteránských auto-
busů, vyjížďku s nimi i další doprovodný 
kulturní program. Závěr prázdnin bude 
patřit hlavnímu vrcholu léta: Folklorní-
mu dni. Těšit se můžete na vystoupení 
řady folklorních souborů. Svou účast 
přislíbili: folkloristi ze slovenské partner-
ské obce Cífer, Valaši z Valašské Polanky, 
ale také Hanáci z  Národopisného sou-
boru Pantlék, ženská část Slováckého 
krúžku v Brně či Slezský soubor Heleny 
Salichové. O  prázdninách také proběh-
ne řada dětských letních táborů (i pří-
městských), ale i Letní hlídání dětí, které 
připravuje obec Telnice pro děti ve věku 
od 8 do 13 let v areálu MŠ Telnice. Pře-
jeme vám tedy krásné Telnické kulturní  
léto!

ODSTRANĚNÍ BOBŘÍCH HRÁZÍ  
ZE ZLATÉHO POTOKA 

Ve čtvrtek 28. března 2019 došlo na 
žádost obce Telnice k  odstranění dvou 
bobřích hrází v  korytě Říčky (Zlatého 

PŘIPRAVUJE SE NOVÁ 
INFORMAČNÍ BROŽURA  
OBCE TELNICE

Pracovnice obecního úřadu Marta 
Klanicová byla pověřena přípravou ak-
tualizovaného vydání informační bro-
žury obce Telnice, která bude vydána 
v  počtu 2  000 ks a  roznesena místním 
domácnostem do konce letošního roku. 
Brožura obsahuje kontaktní informace 
o místních i „přespolních“ podnikatelích 
a  firmách. Má pomoci místním obyva-
telům v  získání přehledného seznamu 
o dostupných službách v Telnici a blíz-
kém okolí. Současně je brožura také 
podporou místních živnostníků a firem, 
kteří mají řádkovou inzerci v  brožuře 
zcela zdarma. Brožura bude dále obsa-
hovat informace o  kontaktech na for-
mální i neformální místní spolky a další 
důležité kontakty. Každá telnická do-
mácnost obdrží brožuru zdarma do své 
schránky v závěru letošního roku.

OBNOVA POČÍTAČOVÉHO 
VYBAVENÍ OBECNÍHO ÚŘADU

Na doporučení správce počítačové 
sítě byla na obecním úřadě uskuteč-
něna obnova počítačového vybavení, 
která spočívala v nákupu a instalaci no-
vého serveru Fujitsu, záložních zdrojů 
energie, síťového operačního systému 
Windows Server Standard, zálohovací-
ho systému Nakivo Backup a  antiviro-
vého systému Eset Secure Office Plus 
(licence na 3  roky). Celková cena za 
hardware, software a  instalační práce 
činila 209 222 Kč. Dodávku, migraci dat 
a  instalační práce zajistila společnost 
Agerit. Při této příležitosti také došlo 
k migraci e-mailových služeb na řešení 
společnosti forpsi.com z  důvodu zvý-
šení bezpečnosti dat a  antispamové 
ochrany. V  případě, že jste v  nedávné 
době obdrželi z  některé z  e-mailových 
adres obce Telnice (doména telnice.cz) 
e-mail spamového charakteru, přijměte 
prosím naši omluvu. Technické potíže, 
které v  posledních měsících provázely 
provoz obecních e-mailových služeb, 
byly migrací na nového poskytovatele 
vyřešeny.

ODSTRANĚNÍ NADBYTEČNÉHO 
RETARDÉRU V ULICI RŮŽOVÁ

Na základě žádosti občanů ulice Rů-
žová schválilo zastupitelstvo obce Telni-
ce odstranění nadbytečného zděného 
retardéru, který se nachází zhruba v po-
lovině této ulice a  je pozůstatkem dří-
vějšího zakončení obytné zóny v těchto 

místech. Odstranění bude provedeno 
pravděpodobně v průběhu letních mě-
síců letošního roku.

LETNÍ VÝMALBA VE ŠKOLNÍCH 
BUDOVÁCH

Budovy základní a mateřské školy čeká 
v létě velké malování, které provede ma-
líř Lubomír Řičánek z  Hostěrádek-Rešo-
va. V základní škole dojde k vymalování 
třídy v nové přístavbě, chodby v 1. pat-
ře a  schodiště (celkem 360 m2). V  nové 
budově mateřské školy se bude nově 
malovat třída Tygříků, chodby, sprchy, 
kuchyň, zádveří a šatna (celkem 435 m2). 
Ve staré budově mateřské školy se dočká 
vymalování celá hala (celkem 210 m2). 
Kromě samotné výmalby je vždy třeba 
provést také opravy omítek, ve starší 
budově pak i odstranění starých maleb, 
penetrační nátěry a sádrové stěrky. Cel-
ková cena prováděných prací ve všech 
zmíněných místnostech činí: 71  275 Kč 
(dodavatel není plátce DPH).

NOVÝ NÁBYTEK V JÍDELNĚ  
MŠ TELNICE 

Po dlouhých letech dojde v  jídelně 
MŠ Telnice k  výměně jídelního nábyt-
ku: nově bude pořízeno 14 sad jídelní 
sestavy Flou-Wood od společnosti Eso 
R-Market za celkovou cenu 94  006 vč. 
DPH. Stoly jsou vyrobeny z pevné sva-
řované podnože z  ocelových profilů. 
Kovová konstrukce také vyztužuje celý 
plát stolu. I židle je velmi pevná, stabil-
ní a odolná proti opotřebení, s nosností 
120 kg. Židle jsou jednoduše stohova-
telné a lze je spojovat do řad. 

potoka), které provedl správce toku 
(Povodí Moravy) na základě souhlasu 
Krajského úřadu Jihomoravského kraje. 
Děkujeme za spolupráci.

ZAHÁJENÍ ÚPRAVY ÚČELOVÉ 
KOMUNIKACE U VINOHRÁDKŮ

V úterý 23. dubna 2019 byly zaháje-
ny stavební práce na úpravách účelové 
komunikace navazující na místní komu-
nikaci Vinohrádky. Z  tohoto důvodu je 
úsek přibližně v délce 250 metrů z obou 
stran uzavřen. Tedy z Měnína od konce 
místní komunikace Vinohrádky a z Telni-
ce od konce zpevněné účelové komuni-
kace nad vodní nádrží „Balaton“. Stavba 
byla do vydání Telnického zpravodaje  
ukončena.

HLEDÁTE LETNÍ BRIGÁDU?
Obec Telnice nabízí pro letní měsíce 

(červenec a srpen) možnost letní brigády 
studentům a mladým lidem – připravuje-
me letní údržbové práce veřejného pro-
stranství a budov obecního úřadu. Zájem-
ci se mohou hlásit u starosty obce na tel.: 
725 33 00 44 nebo na e-mailu: starosta@
telnice.cz. Nabídka je platná do naplnění 
kapacity. Preferováni jsou místní občané.

František Kroutil, starosta obce
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 VÝZNAMNÁ ŽIVOTNÍ JUBILEA TELNICKÝCH OBČANŮ
V dubnu 2019 oslavili významné narozeniny: Marie Rafa-
jová, Antonín Stejskal, Ivo Bartek, Jiřina Veěeřová, Marie 
Hanáková, Milan Horákovský, Ladislav Slováěek, Jana 
Bušíková, Jan Chudáěek, Jan Doležel, Alois Pelánek, Eva 
Kociová, Zdenka Matulová, Yelizaveta Hrydina a Jarmila 
Fibikarová.

V květnu 2019 si svá jubilea připomněli: Františka Laštův-
ková, Jiří Hemzal, František Staněk, Anna Švandová, Ja-
roslav Šustr, Libor Slezák, Ladislav Šustr, Marie Polcerová, 
Klotilda Veberová, Jan Jeniš, Květoslava Sobotková, Marie 
Mrkvicová a Milada Knolová.

Srdečně blahopřejeme!  Obec Telnice

V sobotu 13. dubna 2019 jsme spolu 
sázeli stromy v nádražní čtvrti a povídali 
si o jeho práci a plánech do budoucna. 
Hned v neděli 14. dubna jsem vítal mezi 
nové telnické občánky jeho nejmenší 
dcerku. Uplynul týden a  tento mladý 
33letý člověk, plný energie, byl povolán 
na věčnost. Nečekal to. Ani nikdo z jeho 
okolí. Dneska tu jsme, a zítra? 

Cením si Rastislava Matuly za jeho 
obětavost, s  jakou přistupoval k  obec-
ním brigádám, a  za veškerou pomoc 
v  péči o  zeleň v  nádražní čtvrti. Chtěl 
bych mu za tuto spolupráci dodatečně 
poděkovat a poslat mu pozdrav do věč-
né zahrady, o kterou se jistě v tuto chvíli 
stará.

Rodina zůstala bez táty. Požádali jsme 
dobré lidi v  Telnici (a okolí) o  pomoc. 
Uskutečnila se rychlá materiální sbírka, 
lidé v průběhu jednoho týdne nosili na 
telnickou poštu i  písemné vzkazy na 
podporu a  povzbuzení pozůstalých. 
Sbírka i  vzkazy byly doručeny 1. květ-
na Rastislavově rodině. Jsem ohromen 
velkou mírou solidarity a  pochopení 
řady lidí. Je to jeden z  důvodů hrdosti 
na Telnici. Není to úplně samozřejmé, 
není to běžné. Skutečné lidství v  pří-
mém přenosu. Děkuji všem, kteří jakko-

liv pomohli této rodině: ať už se jednalo 
o  naše hasiče, již pomohli se stěhová-
ním, nebo ty, kteří přinesli své dary či 
vzkazy. Děkuji také za spolupráci Ivaně 
Fretichové, jež se postarala o věci, kte-
ré se posbíraly a  byly neupotřebitelné 
a  které předala do potřebných sociál-

ních zařízení. Děkuji též všem zastupi-
telům, kteří podpořili poskytnutí mimo-
řádného finančního daru pro tento účel.

Rodina se rozhodla všem dobrým 
lidem níže uvedeným dopisem podě- 
kovat. 

František Kroutil, starosta obce

Vážení občané obce Telnice,
dovolte mi, abych vám co nejsrdečně-

ji poděkovala za vaši pomoc v tíživé si-
tuaci, která v uplynulém období zasáhla 
naši rodinu.

Velice si vážím vašeho přístupu 
a  mnohokrát děkuji za vyjádření Vaší 

podpory, nabídnutou pomoc při zajiš-
ťování nutných organizačních záležitos-
tí a poskytnutí materiální a finanční po-
moci. Tuto pomoc velmi oceňuji a určitě 
ji pro nás využiji.

Uvědomuji si, a  v  této těžké době je 
to pro mne obzvlášť přínosné pocítit to 

na vlastní kůži, že se lidé nemíjejí bez 
povšimnutí a že ve složité životní situaci 
dokáže jeden druhého podpořit a  po-
moci mu.

Ještě jednou vám všem velmi děkuje-
me.
Monika Cholastová, Renatka a Markétka

PODĚKOVÁNÍ DOBRÝM LIDEM

PODĚKOVÁNÍ

Rastislav Matula (vlevo) při sázení stromů v nádražní čtvrti
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Spolek Klára pomáhá je zaměřen spe-
cifickým, a v České republice unikátním 
směrem – na pomoc osobám, které 
dlouhodobě pečují o  osobu blízkou, 
a také na pomoc osobám pozůstalým.

Většina z nás se setká během života se 
situací, kdy je nutné postarat se o člena 
rodiny. Nemoc či úraz způsobí, že člověk 
potřebuje pomoc nejbližších. Pokud ta-
ková situace trvá déle, dlouhé měsíce či 
roky, potřebuje i pečovatel pomoc, pod-
poru, také on potřebuje péči svého okolí. 
Lidé, kteří se na nás obracejí, jsou osoby, 
které se starají o své rodiče, lidi se zdra-
votním postižením, také o děti s onkolo-
gickým onemocněním, autismem, děti ve 
vigilním komatu, které nemají místo v ne-
mocničních zařízeních aj. Druhou skupi-
nou jsou lidé, kteří ztratili někoho blízké-
ho, ať už po dlouhodobé péči, nebo náhle.

Našim klientům poskytujeme sociální 
poradenství, psychologickou pomoc, 
pořádáme svépomocná setkání pro pe-
čující a další akce jako prevenci sociální 
izolace. Snažíme se doprovázet také ty, 
kteří už „dopečovali“ a nyní se musí vy-

rovnávat s novou životní realitou. U po-
zůstalých se zaměřujeme spíše na indi-
viduální podporu v období zármutku.

V  současnosti působíme v  několika 
krajích České republiky: v  Jihomorav-
ském, Libereckém a na Vysočině. Začíná-
me v kraji Královehradeckém a Zlínském. 
Provozujeme zde kontaktní centra nebo 
přímo poradny pro pečující a pozůstalé. 
Důraz klademe na rozvoj přirozených 
vztahů člověka v  jeho nejbližším okolí 
– rodině a mezi blízkými. Svými aktivita-
mi podporujeme sounáležitost místních 
komunit. Pořádáme přednášky a  lekce 

muzikoterapie pro seniory. Setkat jste se 
s  námi mohli například i  v  blízkém Do-
mově pro seniory v Sokolnicích.

Poradna pro pečující je dostupná na 
telefonním čísle: 733  678  890, s  porad-
nou pro pozůstalé se spojíte na telefon-
ním čísle: 733  678  894. Více informací  
o nás naleznete na www.klarapomaha.cz,  
příp. na www.facebook.com/klarapomaha. 
Rádi vám pomůžeme.

P. S. Chcete podpořit vy nás? Odešle-
te DMS KLARAPOMAHA 30 na telefonní 
číslo 87 777.

Lukáš Karnet, spolek Klára pomáhá

Rok s rokem se sešel a v prostorách 
telnického obecního úřadu se nově 
příchozí účastníci i  ti již léta vytrvalí 
měli možnost zúčastnit kurzu prv-
ní pomoci, který se konal ve čtvrtek  
16. května 2019 v  podvečerních ho-
dinách. Kurzem nás provázel zkušený 
lektor Bc. Aleš Vosáhlo, jehož odbor-
ný výklad byl i přes závažnost tématu 
opět velmi osvěžující a  vtipný, prolo-
žený mnoha reálnými příklady vychá-
zejícími z  jeho dlouholeté praxe zá-
chranáře. Téměř padesát místních ob-
čanů načerpalo nebo si oživilo důleži-
té informace, poznatky nebo zásady 
potřebné jak pro případnou záchranu 
lidského života, tak pro ošetření zá-
važnějších i menších úrazů. Seznáme-

ni jsme byli se způsoby a  možnostmi 
přivolání první pomoci, s tím, jak řešit 
krizové situace při popálení, zlomeni-
ně, infarktech různého druhu, o výho-
dách a  způsobu použití defibrilátoru 
a s mnoha dalšími tématy, včetně ná-
zorných ukázek a  doprovodných vý-
ukových záznamů.  V závěru měl kaž-
dý zájemce opět příležitost vyzkoušet 
si své teoretické znalosti i prakticky na 
věrných doprovázejících figurínách. 
Děkujeme panu lektorovi za předané 
cenné zkušenosti, za trpělivé zodpo-
vídání všetečných dotazů a hlavně za 
dodání odvahy a sebevědomí pro pří-
padné řešení krizových zdravotních  
situací. 

Ilona Kučerová,  účastnice kurzu

KLÁRA MŮŽE POMOCI TAKÉ VÁM

KURZ PRVNÍ POMOCI

Od 1. května 2019 nastou-
pila do sokolnické a  telnické 
ordinace praktického léka-
ře nová atestovaná lékařka 
MUDr. Hana Picková. Součas-
ně byl změněn systém provo-
zu těchto ordinací. Nově se 
zavádí systém objednávání 
návštěv v obou ordinacích. 

ZMĚNY V ORDINACI PRAKTICKÉHO LÉKAŘE
Sokolnice: 
Po  7.30– 8.00 – odběry
  7.30– 9.00 – akutní případy
  9.00–14.30 – pro objednané
St 11.30–13.30 – akutní případy
 13.30–18.00 – pro objednané
Pá  7.30– 8.00 – odběry
  7.30– 9.00 – akutní případy
  9.00–12.00 – pro objednané

Telnice: 
Út  7.30– 8.00 – odběry
  7.30– 9.00 – akutní případy
  9.00–14.30 – pro objednané
Čt  7.30– 8.00 – odběry
  7.30– 9.00 – akutní případy
  9.00–12.30 – pro objednané

Pro objednání ná-
vštěvy u  lékaře po-
užijte toto telefonní 
číslo: 734 433  114. 
Objednání je možné 
kdykoliv v  průběhu 
pracovní doby ordi-
nací.

MediClinic, a. s.
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  PODĚKOVÁNÍ TELNICKÝM OBČANŮM  
ZA PŘÍSPĚVEK NA CHOD  
ODDÍLU HÁZENÉ

Ukliďme svět, ukliďme Česko – této 
dobrovolnické úklidové akci předchá-
zela iniciativa Českého svazu ochránců 
přírody (ČSOP), jejímž cílem bylo uklidit 
nelegálně vzniklé černé skládky a  od-
padky, které si lidé neodnesli domů, 

ale zanechali je jako své vizitky na mís-
tech, která poctili svou návštěvou. Do 
prvního ročníku se sice v roce 1992 za-
pojilo kolem 18 000 dobrovolníků z řad 
ČSOP a  každým rokem přibývali další 
nadšenci, ale současně přibývalo míst 

s  odtajněnými či nově vzniklými „po-
mníčky civilizace“, a  tak černých sklá-
dek a odpadků v  lese, podél cest a na 
méně přístupných místech zase tolik 
neubylo.

Díky zapojení dalších nadšenců, větší 
medializaci, novým webovým a  mo-
bilním aplikacím, zaštítění akce ze 
strany MŽP, Lesů ČR a  obcí, přerostla 
v  roce 2014 původně ochranářská ini-
ciativa do celorepublikové akce s  ná-
zvem Ukliďme svět, ukliďme Česko. Do 
úklidů se zapojily stovky škol, spolky, 
sdružení, hasiči, záchranáři, policis-
té, vodáci, turisté, sousedé, studenti, 
maminky, důchodci, celá města, obce 
i několik mediálně známých tváří. K té 
letošní akci (u nás nazvané Ukliďme 
Telnici) se v  chladné a  větrné sobotní 
dopoledne 13. dubna 2019 připoji-
lo přes třicet občanů naší obce. Ne- 
uklidili jsme sice svět a ani celé Česko, 
ale uklidili jsme alespoň kousek světa  
kolem nás.

František Zavadil,  
předseda Komise životního prostředí

V sobotu 27. dubna 2019 provedli 
členové družstva mužů a dorostu od-
dílu házené tradiční akci – sběr želez-
ného šrotu v  naší obci. Opět se nám 
sešlo velmi slušné množství kovové-
ho odpadu, který lidé během jarních 
úklidů připravili a vytřídili. Zdá se, že 
se nám pravidelným pořádáním této 
akce (i v letech kdy bylo železo za níz-
kou výkupní cenu) podařilo v Telnici 
zavést komoditu, kterou lidé poctivě 
třídí a odevzdávají – přispívají tak ne-
jen pořádajícímu spolku, ale také šetří 
životní prostředí.

Tak jako pokaždé použijeme výtě-
žek ze sběru na provoz oddílu háze-
né – na cestovné, nájem haly, vzrůs-

tající náklady na soutěže dospělých, 
mladších a  starších žáků, minižáků 
i  přípravky. Je myslím správné, že se 
již dospělí sportovci takto podílí na 
chodu oddílu a  vydělají nějakou ko-
runu nejen pro sebe, ale v neposlední 
řadě také pro děti, kterých k nám do 
oddílu házené chodí pravidelně spor-
tovat několik desítek. I  díky této akci 
to může být na slušné úrovni a v dob-
rých podmínkách s  minimální spolu-
účastí rodičů. Ještě jednou děkuje-
me za poskytnuté železo, kterého se 
tentokrát vysbíralo 10,64 tun, což činí  
38 304 korun.

 David Bím, 
za oddíl házené TJ Sokol Telnice

Přinášíme vám výsledky charita-
tivní sbírky Ligy proti rakovině Praha  
(www.lpr.cz), tzv. Květinového dne 
v Telnici za rok 2019. Veřejná sbírka pro-
běhla ve středu 15. května 2019 v uli-

cích Telnice. Spolu se starostou obce 
(v rámci dovolené) do ulic vyrazil mís-
tostarosta Jan Dudák, Marie Blažková  
a  Ilona Kučerová, na obecním úřa-
dě a  na poště s  prodejem kytiček 

pomáhaly Marcela Drápalová, Irena 
Zehnalová a  Šárka Machková. Celko-
vě se letos prodalo 368 kytiček a vy-
bralo 23  855 korun, což je nejlepší 
výsledek v  historii těchto telnických 

UKLIĎME TELNICI

VÝSLEDEK SBÍRKY KVĚTINOVÝ DEN 2019 V TELNICI
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sbírek. Děkujeme 

všem, kteří s orga-
nizací této sbírky 
jakkoliv pomohli, 
i těm, kteří čímko-

liv přispěli. Omlou-
váme se všem, které  
  jsme v  tento den 
  nezastihli doma, 
  opravdu jsme se 
  snažili  zvonit  či 
  klepat na všechny 
dveře. V  letošním 

roce směřují vybrané finance v rámci  
23. ročníku Českého dne proti rakovi-
ně na výzkum léčby nádorových one-
mocněním plic.   FK

Do středy 15. května 2019 bylo na 
telnickou poštu či na obecní úřad do-
ručeno celkem 48 vyplněných anket-
ních dotazníků. Celkem 28 z nich obsa-
hovalo kontaktní údaje, takže z tohoto 
počtu bylo vylosováno 10 šťastných 
výherců (seznam je uveden na konci 
článku), kteří obdrželi ceny v  podobě 
obecních propagačních předmětů. An-
keta se týkala Telnického zpravodaje. 
Postupně se budeme věnovat jednot-
livými otázkám, tématickým oblastem.

Ohodnoťte Telnický zpravodaj  
známkou jako ve škole 

49 % respondentů dalo zpravodaji 
jedničku, 15 % dvojku, 30 % neznám-
kovalo. Známka 1- a také 3 dostaly po 
jednom hlase. 

Co vás v Telnickém zpravodaji nejvíce 
zajímá? 

Odpovědi jsou seřazeny podle 
množství získaných hlasů (bylo možné 
označit více variant a navrhnout i svou 
vlastní odpověď):
96 % –  Aktuální zprávy ze života naší 

obce – z obecního úřadu
85 % –  Reportáže z kulturního 

a sportovního života naší obce
85 % –  Fotografie ze života obce 

(černobílé i barevné)
77 % –  Rozhovory s osobnostmi 

veřejného života naší obce
75 % –  Výběr z jednání zastupitelstva 

obce
75 % –  Informace o investičních 

akcích obce a plánech do 
budoucna

75 % –  Kalendář aktivit v naší obci na 
příští dva měsíce a související 
pozvánky

71 % –  Články/postřehy jednotlivých 
občanů ze života naší obce

71 % –  Vzpomínky telnických rodáků 
na život v naší obci

60 % –  Staré slohové práce telnických 
žáků a citace z telnických 
kronik

60 % –  Články ze života základní 
a mateřské školy

50 % –  Významná životní jubilea
50 % –  Právní rádce – články 

z advokátní kanceláře
44 % –  Křížovky, soutěže
40 % –  Písničky, poezie s telnickým 

motivem či od telnických 
autorů

Jiné (citujeme):
– Třeba nějaký slušný vtip na zasmání.
– Prostě všechno.
–  Úvodní slovo starosty, které má duši 

a dovede rozehrát správnou strunu. 
Díky za ně, těšíme se na ně.

– Vše, co je dobré, je dobré.
–  Pokud by bylo možné zajistit lékaře 

stabilního a případně lékárnu.

Vyhovuje vám  
současné barevné provedení  
Telnického zpravodaje? 
85 % – Ano
 6 % –  Ne, chtěli bychom ho 

celobarevný (i za cenu vyšších 
nákladů)

 6 % –  Ne, úplně by stačilo, aby byl 
celý černobílý

 2 % –  Ne, chtěli bychom ho více  
barevný (přidat několik  
barevných stran)

Vyhovuje vám formát současného  
Telnického zpravodaje (A4)? 
98 % – Ano
 2 % –  Ne, stačil by ve formátu A5 

(poloviční oproti současným 
rozměrům)

Ocenili bychom, kdybychom se  
v Telnickém zpravodaji dočetli:
31 % –  Kompletní znění nově  

vydávaných či platných 
obecně závazných vyhlášek

29 % –  Informace pro spotřebitele
27 % –  Více statistik, detailnějších 

informací z rozpočtu či 
hospodaření obce

 VÝSLEDKY OBECNÍ ANKETY NA TÉMA  
„TELNICKÝ ZPRAVODAJ“

Vzpomínka  
na Jaroslava  
Konečného

 Rozhovor 
s Magdalenou 
Zaoralovou

Jaká je  
budoucnost 
pošty v Telnici?

ˆ

Malá napoleonská bitva 2017

Telnický
zpravodaj

www.telnice.cz

ročník XXVII.  •  číslo 5   •   říjen 2017
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Návrhy pro rozhovor s konkrétní 
osobností (citujeme):
•  Anna Langerová
•  S panem starostou F. Kroutilem
•  S rodiči kteří se starají o své postiže-

né děti, hluboce se před nimi sklá-
ním, jsou to hrdinové!

•  Libor a rodina Hrozkova, chybí v kni-
ze o Telnici a přitom nás doprovází 
od kolébky do hrobu

•  Ladislav Kořalník
•  M. Klanicová, p. starosta

Návrhy na doplnění obsahu  
ve zpravodaji (citujeme):
•  Stránka pro děti
•  Zpravodaj je obsáhlý až až
•  Kdyby bylo možné při prodeji nebo 

pronájmu pozemku přiblížit, kde se 
nachází, a ne jen číslem

•  Aktivity pro děti
•  Jaké bylo počasí dříve – historická 

data – srovnání
•  Co telničtí občané doporučují:  

oblíbené destinace, knihy apod.
•  nic
•  návštěva našich občanů v DD  

(jubilea)

Popište jednou větou svůj vztah  
k Telnickému zpravodaji: 
K dispozici bylo pět navržených odpo-
vědí, nicméně bylo možné přidat ještě 
vlastní názor:
72 % –  Rádi si ho čteme a prohlížíme, 

těšíme se na něj.
15 % –  Prolistujeme si ho, občas do 

něj nahlédneme.
 7 % –  Telnický zpravodaj je 

v současném provedení 

zbytečně rozsáhlý, obec 
by ho měla vydávat jen ve 
zkráceném provedení, kterým 
by občanům poskytovala jen 
nezbytné informace.

 4 % –  Telnický zpravodaj prakticky 
nečteme, ale nevadí nám jeho 
vydávání.

 2 % –  Otevíráme ho jen kvůli určitým 
informacím, které v něm 
pokaždé očekáváme.

Otevřené odpovědi:
•  Velice si ceníme práce všech lidí, 

kteří se na přípravě Telnického 
zpravodaje podílejí.

•  Nic neměnit! Časopis je senzační!
•  Děkujeme za vydání zpravodaje, 

obyvatelé z okolních vesnic nám ho 
závidí.

•  TZ je zrcadlem života v obci 
a doplňkem toho, co vidíme denně 
kolem sebe (nová pošta, nové 
chodníky atd.).

•  Čtu od A do Z.
•  Rádi si ho čteme, ale je příliš 

rozsáhlý – zbytečně dlouhé články – 
sport, kultura.

•  Mohl by vycházet častěji.
•  Hlavně sporty.

Chtěli byste v souvislosti s Telnickým 
zpravodajem něco vzkázat obecnímu 
úřadu?
•  Děkujeme, že to děláte!
•  Na jakou částku vyjde vydání 800 

ks zpravodaje obecní pokladnu? 
Zda vydaná inzerce pokryje náklady 
zpravodaje?

•  Držíme vám palce, aby se vám stá-
le vedlo a aby byl život v Telnici jen 
a jen příjemnější.

•  Za všechno vám patří srdečné po-
děkování jak se o  naši obec všichni 
i tech. parta staráte!

•  Vadí nám venčení psů v parku u by-
tovek, kde si hrají děti a  nepořá-
dek u  kontejnerů i  přes úklid z  OÚ! 
Lidé jsou nezodpovědní, ukládají 
odpad před kontejnery, které jsou  
plné!

•  Jen málokterá obec se může chlu-
bit tak činorodým zastupitelstvem 
a moudrým a citlivým starostou. Dě-
kujeme za váš čas pro nás.

•  Děkujeme, že naším zpravodajem 
děláte výbornou propagaci naší 
obce v jiných částech naší republiky 
(nakreslené srdíčko).

•  Jen tak dál, ať se vše daří.

•  Poděkování všem přispěvatelům, 
těm, co se starají, aby byl zpravodaj 
zajímavý a aby v něm každý našel to 
„své“.

•  Všichni v okolí nám takový zpravodaj 
závidí. Jen tak dále.

•  Děkujeme za vydávání. Ceníme si 
toho a moc rádi zpravodaj čteme.

•  Jen tak dál!!! Děkujeme.
•  Tip na kalendář na rok 2020 – nejlep-

ší byl ten srovnávací – fotky. Jak to 
vypadalo dříve a jak to vypadá dnes. 
Děkujeme.

•  Děkujeme za vaši snahu o  obsáhlé 
informace a úmysl potěšit.

•  Nebát se prosadit sportovní halu pro 
telnickou mládež.

•  Děkujeme za něj.
•  Je vás tam zbytečně moc!
•  Děkuji za váš zpravodaj, jsem dlou-

holetá příznivkyně vaší obce a ráda si 
přečtu, co je nového, má to úroveň.

•  Zpravodaj je zajímavý, poučný, do-
statečně informační. Pokračujte v za-
čatém díle.

Komentář starosty obce k anketě
Děkujeme všem respondentům za 

účast v této obecní anketě. Z odpově-
dí se dá rozpoznat většinová spoko-
jenost se současným modelem. Navr-
ženy jsou některé úpravy či doplnění, 
nad kterými se zamyslíme, děkujeme 
za všechny podněty. Děkujeme moc 
také za všechny pozitivní a milé vzka-
zy, stejně tak ale patří díky i kritikům za 
jejich slova a podněty. Děkujeme vám 
také za to, že Telnický zpravodaj čtete 
a věřím, že mu zachováte i nadále svou 

 

Ohlédnutí  
za vánočními  

akcemi

Něco málo  
z historie školy  

v Telnici

Reportáže  
ze společenských  
a kulturních akcí 

ˆ

Rozhovor 
s kominíkem 

Jakubem Trávníkem

Telnický
zpravodaj

www.telnice.cz

ročník XXVIII.  •  číslo 1   •   únor 2018

ˆ
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přízeň. Poděkování patří současnému, 
ale i všem předchozím obecním zastu-
pitelstvům za moudrou podporu vy-
dávání Telnického zpravodaje.

Chtěl bych zmínit, že ne všechno se 
vejde do obecní kroniky, a tak náš zpra-
vodaj slouží jako doplňující informační 
materiál, který jednou budou číst příští 
generace, a získají tak podrobnější pře-
hled o  tom, čím jsme my žili, jaký byl 
náš svět. Možná vám to zní trochu pa-
teticky, ale když se na to dívám pohle-
dem dnešní doby, jsme velice vděčni za 
každé slovo, které naši předkové sami 
o  sobě někde napsali. Věřím, že tento 
přístup příští pokolení ocení. Touto 
cestou je všechny už teď zdravím!

Dovolím si reagovat na některé pod-
něty, které v dotaznících zazněly a de 
facto si žádají reakci:
•  Děkujeme za návrhy na rozhovory 

s místními osobnostmi, pokusíme se 
je kontaktovat a rozhovory připravit.

•  Dětské okénko ve zpravodaji je jistě 
dobrý nápad.

•  Při prodeji/pořízení obecních po-
zemků je jistě možné zveřejnit bližší 
geografický popis než jen číslo, první 
pokus jsme provedli již v  tomto vy-
dání, posuďte sami.

•  Historické informace o  počasí a  po-
rovnání s  dnešní dobou – zkusíme 
prověřit.

•  Doporučení oblíbených destinací, 
knih apod. – to je zajímavý podnět, 
budeme přemýšlet, jak ho uchopit.

•  Návštěva našich občanů v  domo-
vech pro seniory (jubilea) – děkuje-
me za tento podnět; probereme jej 
na sociální komisi, která má tuto ob-
last ve své gesci.

•  Žádost o častější vydávání zpravoda-
je – obávám se, že z časových i finanč-
ních důvodů by to nebylo možné. Na-
opak se v  některých letech stává, že 
místo šesti čísel vyjde jen pět – důvo-
dem je totiž opravdu organizační ná-
ročnost jeho přípravy a časové mož-
nosti především starosty obce.

•  Na otázku po nákladech na vydání 
800 kusů Telnického zpravodaje není 
jednoznačná odpověď, neboť hodně 
záleží na počtu stran. Nicméně se 
obvykle jedná o  desítky tisíc korun, 
tedy např. v  řádu 40–50 tisíc korun: 
kromě samotného tisku v  tiskárně 
je třeba uhradit služby grafika (ty-
pografa) a  redaktora (vč. jazykové 
korektury). Výnos z  inzerce v  běž-

ném zpravodaji se může pohybovat 
v  řádech maximálně několika tisíc 
korun, takže nemůže pokrýt náklady 
na vydávání zpravodaje.

•  Venčení psů je a  bude stálé téma. 
O  tom, jakým způsobem se bude 
pes venčit, rozhodují sami chovatelé 
a vlastníci psů. I když i v naší vesnici 
žije několik nevychovaných páníčků, 
přesto bych všechny neházel do jed-
noho pytle. Totéž platí i o (ne)pořád-
ku o kontejnerů (či v nich). Bohužel si 
obvykle činnosti a  chování slušných 
a  poctivých lidí (je jich mezi námi 
naprostá většina) málokdo všimne, 
porušování pravidel a  bezohledné 
jednání několika jednotlivců na sebe 
vždy samo upozorní. V boji s  těmito 
nešvary budeme ale dále pokračovat.

•  Telnický zpravodaj kromě hlavního 
účelu (vydávání pro místní obyvate-
le) skutečně používáme k propagaci 
naší vesnice ve svém okolí, ale prak-
ticky po celé naší zemi, příp. na Slo-
vensku. Těší mne, že se nám dostává 
pozitivní odezvy a zdá se, že některé 
jiné vesnice či města jsme jím doslo-
va „nakazili“ a  někteří se jím inspi-
rují. To je jistě zásluhou a oceněním 
všech, kteří se na přípravě našeho 
zpravodaje jakkoliv podílí a přispíva-
jí do něj – díky vám!

•  Téma pro obecní stolní kalendář 
roku 2020 je již vybráno a  v  těchto 
dnech je v  plné přípravě (tématem 
jsou naše děti). Porovnání fotografií 
stylem – „stará vs. nová“ je jistě atrak-
tivní téma, musíme však pro něj pro-
vést důsledné dohledání zdrojových 
(starých) fotografií, které ještě neby-
ly použity, a to chvíli zabere, včetně 
následného nafocení stejného místa 
v současné době. Pokusíme se s tím-
to nápadem počítat v  přípravě na 
stolní kalendář roku 2021.

•  Sportovní hala pro telnickou mládež 
– tomuto tématu se aktuálně věnu-
jeme s projektantem díla a připravu-
jeme tento projekt do takového sta-
vu, aby bylo možné o něm hlasovat 
v  místním referendu ještě v  tomto 
volebním období. Osobně jsem pro 
to, abychom sportovní výchovu dětí 
a mládeže v naší obci nadále podpo-
rovali. Kromě mnoha jiných nespor-
ných výhod a aspektů je to snad jed-
no z nejrozumnějších opatření v bojí 
s dětskou kriminalitou, vandalismem 
nebo třeba také s dětskou obezitou.

•  „Je vás tam zbytečně moc.“ – Nechci 
tuto poznámku přejít. Domnívám 
se, že to není pravda. Jak se mnozí 
kritikové mohli dříve dočíst právě 
v Telnickém zpravodaji, řada zaměst-
nanců pracuje na zkrácené úvazky, 
někteří jen brigádně (a tedy nepravi-
delně nebo jen dočasně).
V  závěru bych chtěl připomenout 

všem, že se nemusejí obávat sepsat 
svůj článek do zpravodaje, i  když tře-
ba nevládnou dobrou gramatikou, 
dobrou mateřštinou. Někteří stávající 
přispěvatelé mohou potvrdit, že kaž-
dému ochotně a  rádi pomůžeme člá-
nek do zpravodaje sepsat. A  mnohdy 
je to dokonce tak, že po dohodě o ně-
kterém podnětu napíše např. starosta 
obce sám, když autor z jakýchkoliv dů-
vodů nechce být pod článkem pode-
psán. Neváhejte se na nás obrátit, rádi 
vám pomůžeme!

Ještě jednou velké díky za vaši spo-
lupráci při přípravě Telnického zpra-
vodaje, děkuji také za přízeň jeho 
čtenářům. Kéž se nám společně daří 
i  formou našeho zpravodaje rozvíjet  
(a zaznamenávat) život v  naší krásné 
vesnici, aby dál platilo, že Telnice je 
místem, kde se dobře žije.

P. S. Seznam vylosovaných výherců 
(losování provedl místostarosta obce 
Jan Dudák): Ivana Fretichová, Alena 
Hamšíková, manželé V. + A. Jahodovi, 
Michal Kapoun, Jaroslav Klanica, Josef 
Motal ml., manželé Hana a  Jaroslav 
Sklenářovi, Bedřiška Stejskalová, Ivana 
Bačíková, M. Šebestíková. Blahopřeje-
me!

František Kroutil, starosta obce

 

Rozhovor  
s hlavní stárkou  
a hlavním stárkem

Obnovené lidové  
tradice v podání  
FS Telnička

Reportáže  
ze společenských  
a kulturních akcí 

ˆ

Telnický
zpravodaj

www.telnice.cz
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Tajenkou je jméno jednoho z nejvýznamnějších telnických házenkářů.
Vyluštěnou tajenku doručte obec-

nímu úřadu osobně nebo emailem 
na adresu: urednice@telnice.cz nej-
později do 18. července 2019. Šťastný 

výherce bude vylosován a odměněn 
zajímavými obecními upomínkovými 
předměty. Všem luštitelům doporuču-
jeme, aby si dobře přečetli především 

aktuální vydání Telnického zpravoda-
je, kde je možné všechny odpovědi 
jednoduše dohledat. Hodně štěstí  
v luštění!

Do uzávěrky doručení tajenky 
z  křížovky dubnového vydání tel-
nického zpravodaje bylo na obecní 

úřad doručeno celkem 17 správných 
odpovědí: Antonín Jeniš. Výher-
cem se po losování starostou obce 

stala Bohdana Šustrová. Gratulu- 
jeme.

Marcela Drápalová, OÚ Telnice

KŘÍŽOVKA – JAK DOBŘE ZNÁTE TELNICI?

1 É

2 K

3 A

4 E

5 Í

6 K

7 L

8 A

9 Á

10 K

11 R

12 A

13 E

14 G

Název akce pro seniory, která se letos 
konala již po deváté v neděli  
28. dubna.

Příjmení telnického stolaře, který  
ve své dílně přivítal telnické děti.

Název telnického dětského  
folklorního souboru.

Název vesnice, odkud v posledních 
letech přijíždějí tanečníci na Čaj o páté.

Křestní jméno místního fotografa,  
který prezentoval své řemeslo telnickým 
dětem.

Příjmení letošního vítěze cyklo 
terénního závodu.

Příjmení předsedy komise životního 
prostředí.

Dvojslovný název telnické ulice.

Příjmení nové obvodní paní doktorky  
v Telnici a Sokolnicích.

Příjmení absolutního vítěze rybářských 
závodů.

Příjmení bývalého telnického poslance  
a starosty obce.

Křestní jméno organizátorky tradičního 
velikonočního hrkání v Telnici.

Název vesnice, která nejvíce uspěla  
v Dívčí olympiádě ve starší katerogii.

Příjmení ředitele telnické školy.

 VÝHERCE TAJENKY KŘÍŽOVKY  
DUBNOVÉHO TELNICKÉHO ZPRAVODAJE
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Paní Drahomíra Vykouřilová, (*1934) 
je telnickou rodačkou, dcerou Bernar-
dety a  Františka Vágnerových. Spolu 
s  manželem Janem Vykouřilem vy-
chovali dceru Renatu (Klíčovou). Oba 
se věnovali házené.

n Jak vzpomínáte se na své telnické 
dětství? 

Byl to krásný čas. Trávili jsme ho často 
u mlýna pasením krav a skákáním přes 
potok, na sokolovně při cvičení a  tré-
nování házené, při polních pracích, 
stavěním domečků v korunách stromů 
apod. Hodně času jsme strávili ve mlý-
ně, kde jsme od paní mámy Rozkydalo-
vé dostávali dobré bílé buchty. Ty byly 
opravdu moc chutné, protože je pekla 
z té nejlepší bílé mouky. Naše maminka 
byla hodně pracovitá, pomáhala své-
mu otci sedlákovi v Měníně. No a já mí-
vala na starosti svého mladšího bratra 
Luboše a snažila jsem se to nějak sklou-
bit s  tím, co jsme prožívaly s holkama 
po dědině. Jednou mi dokonce Luboš 
sklouzl i s kočárem do rybníka (smích). 

n Pamatuji si, že pan Oldřich Cedivoda 
kdysi vzpomínal na telnické „kovbojky“ 
– a měl na mysli právě vás.

Jako maličká jsem bývala s  mamin-
kou hodně v Měníně, takže jsem se s tel-
nickými dětmi pořádně seznámila až 
ve škole. Po prvním školním dnu jsem 
se vrátila domů a maminka, která právě 
prala na valše, se mně zeptala: „Co dě-
láš doma tak brzy?“ a já jí v pláči odpo-

věděla, že tam žádné děti neznám, tak 
jsem odešla dříve (smích). No samozřej-
mě mě vzala a zavedla zpátky do školy 
a  omluvila se za mě. To byl můj první 
školní den. Ale brzy jsem si našla svoje 
kamarádky, nejvíce mne to právě bavi-
lo se Světlou Rozkydalovou (dnes Mich-
novou), Jarkou Jahodovou (vdanou 
Levíčkovou) a Věrou Burgetovou (dnes  
Křížovou). 

n Proč právě vám čtyřem se říkalo kov-
bojky?

Asi proto, že jsme byly divočejší, sko-
ro jako kluci. Neměly jsme problém se 
s  nimi poprat, ale taky třeba společně 
hrát házenou a  dětské hry. Díky tomu, 
že maminka hodně pracovala v  Mění-
ně, trochu jsem toho využívala a mohla 
trávit spoustu času se svými nejlepšími 
kamarádkami. Po škole vždycky letěla 
kabela do kouta a  už jsem utíkala do 
mlýna. Hrávaly jsme na sokolovně taky 
společně divadlo, které vedl pan Stani-
slav Chudáček a  on nás musel dokon-
ce usměrňovat smyčcem, ten si s námi 
ale zkusil! V  jedné divadelní hře jsem 
hrála a  zpívala hlavní roli zajíčka, a  tak 
mi potom začali říkat „Ušatice“. Však mi 
taky Lojzík Pelánek donedávna říkal:  
„Ahoj, Ušatičko!“

n Schází se kovbojky ještě dnes?
Před lety nás opustila Jarka Jahodo-

vá, která se provdala do Brna, a  tam 

jsme se s  ní také v  krematoriu rozlou-
čily. Zůstaly jsme tedy tři kovbojky 
a  slíbily si, že se budeme pravidelněji 
scházet a  navštěvovat. Jsme už všech-
ny v pokročilém věku, tak se setkáváme 
v soukromí u Věrky Křížové asi dvakrát 
ročně. Máme si vždycky co povídat. Ale 
znáte to, telefony taky umíme používat 
(smích).

n Zaujalo mne, že jste se věnovala také 
národní házené. Jak dlouho jste ji hrála?

Je třeba říct, že tehdy hrály házenou 
mnohé ženy. Kromě nás čtyř kovbojek 
si vzpomínám na Marii Jahodou (dnes 
Konečnou), Františku Jahodovou (dnes 
Pustinovou), brankářku Marii Máňu Ja-
hodovou (později Kalendovou), sestry 
Schwoiserovy a  spoustu dalších. Hrá-
valy jsme za Sokol Telnice třeba proti 
brněnskému Komínu, kam jsme s  Jar-
kou Jahodovou nakonec i  přestoupily, 
protože se náš tým v Telnici postupně 
rozpadal. To víte, jak se ženská vdala 
a měla rodinu, už na házenou nebyl čas. 
I já jsem toho nakonec ve svých dvaceti 
letech nechala, z nás tedy nejdéle hrála 
Jarka Jahodová. To už jsem tehdy chodi-
la s mým budoucím manželem.

n Váš manžel je v  Knize o  Telnici zmi-
ňován jako jeden z  největších hráčů 
historie místní házené. Říkalo se mu Cín 
nebo Cíňák, aby se odlišil především od 
svého stejnojmenného bratrance, který 

ROZHOVOR S PANÍ DRAHOMÍROU VYKOUŘILOVOU

Svatební fotka Jana a Drahomíry Vykouřilo-
vých s  oddávajícím děkanem P. Františkem 
Hrubým v telnickém kostele (31. 12. 1956)

Babička Růžena Chudáčková a její dvě 
dcerky: vlevo maminka paní Vykouřilové 
Bernardeta a vpravo Růžena (1917)
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ve stejné době také hrál za Telnici. Čím  
mu byla házená?

Jendovi byla házená skoro vším. Ale to 
platilo spíš hlavně do narození naší dce-
ry. Reprezentoval Telnici třeba i na zájez-
du do Dánska, ale čím dál více se věnoval 
své rodině než sportu a  za to jsem mu 
byla vždycky vděčná. Hezky se o nás sta-
ral a myslím si, že málokterý táta se tak 
věnoval své dceři, jako právě on. Všichni 
na něho s  láskou vzpomínáme. Je to už 
skoro 14 let, co nás navždy opustil.  

n Nedávno jsme si připomněli 74. výročí 
osvobození naší obce. Jak na tuto dobu 
vzpomínáte?

V  době osvobozování si pamatuji, že 
jsme byli ukrytí na dvoře ve sklepě (dneš-
ní ulice Za sokolovnou). V našem domě se 
tehdy vystřídali nejdříve Němci a po nich 
taky Rusové. Obě armády u nás měly zří-
zenou jakousi ošetřovnu raněných. Obojí 
se k nám chovali slušně, sice si to moc už 
nepamatuji, ale vím, že jsme si před nimi 
raději všechno jídlo schovali. Třeba sádlo 
bylo zakopané nebo ukryté ve studni, aby 
ho nenašli. Našeho malého dvouletého 
bratříčka Luboše nebylo možné udržet 
ve sklepě, takže běhal po dvoře a  mezi 
střepinami, které tou dobou létaly okolo 
při náletu. Snažili jsme se ho rychle chytit 
a ukrýt do sklepa, naštěstí se nic nestalo. 
Vzpomínám si, že náš tatínek byl nasazen 
na nucené práce do Německa, odtud ale 
utekl a  do konce války se skrýval u  nás 
doma. Po válce pak došlo na několik in-
cidentů, kdy se říkalo, že někteří naši tel-
ničtí spoluobčané kolaborovali s  Němci. 
Dokonce nastalo i fyzické lynčování, kdy 

si někteří na těchto „podezřelých“ lidech 
chtěli vybít svůj vztek. Bohužel však sama 
dobře vím, že to bylo v některých přípa-
dech i neprávem. Ale tuto knihu života už 
zavřel čas. Moji rodiče se všemi vycházeli 
dobře a byli jsme rádi, že se náš tatínek 
vrátil z  Německa v  pořádku a  nikdo ho 
neprozradil.

n Na závěr bych se vás zeptal, jak jste po 
celý svůj život prožívala hody?

Pekly se vždycky koláče, generálně se 
uklízelo, zvala se rodina, strojily se kro-

je. Jako ženatí jsme s Jendou chodívali 
v  kyjovských krojích a  užívali si našich 
slavnostních hodů, tančili besedu a ba-
bička nám hlídala Renatku. Jsem ráda za 
svou rodinu, hody jsme si pokaždé hez-
ky užili, vždycky jsme měli mezi sebou 
dobré vztahy a  vůbec to platí o  celém 
mém životě. 

n Děkuji za milý rozhovor a do vašeho 
podzimu života přeji pevné zdraví a na-
dále milující rodinu okolo vás. 

František Kroutil
Drahomíra Vágnerová a Jan Vykouřil 
v roce 1953 na prvních společných hodech

Školní fotka z roku 1940; zleva stojí: Anna Šustrová, Blanka Popelová, Anna Doležalo-
vá, Marie Jahodová, Anna Kořalníková, Terka Šustrová, Drahomíra Vágnerová, vepře-
du klečí Stázinka Gallová a Marie Přerovská

Házenkářky Komína v roce 1952 (Drahomíra Vykouřilová je v podřepu druhá zleva)
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Marie Přikryl (*1990) pochází z  Ko-
ryčan a  do Telnice se přivdala do ro-
diny Přikrylů. Spolu s  manželem Mi-
roslavem vychovávají dcerku Filipu. 
Marie připravuje pro příští školní rok 
2019/2020 otevření lesního klubu 
Sovínek, který by měl rozšířit nabíd-
ku předškolního vzdělávání pro děti 
z Telnice a nejbližšího okolí.

n Větší část svého života jsi prožila v Ko-
ryčanech. Dokážeš porovnat tamější ži-
vot s Telnicí?

 V Telnici se mi líbí, ale chybí mi tu pří-
roda, která obklopuje právě mé rodné 
Koryčany. Máme tu daleko do lesů a ko-
ryčanské okolí je také mnohem kopco-
vitější. Ale zato v Telnici jsou lidé podle 
mého názoru srdečnější a je tu možnost 
většího kulturního a společenského vy-
žití. Také si cením toho, že i  když jsme 
kousek od Brna, je tu klid. 

n Říkáš, že ti chybí větší kontakt s  pří-
rodou. Je to jeden z  důvodů, proč ses 
rozhodla začít realizovat projekt lesního 
klubu pro malé děti?

 Ano, je to jeden z důvodů. Chtěla bych 
totiž, aby naše dcera mohla být v  době 
před nástupem do školy co nejvíce ven-
ku. Myslím si, že je to pro zdravý vývoj 
našeho dítěte to nejlepší, co pro ni mů-
žeme udělat. Kromě kontaktu s živou pří-
rodou zde mohou děti posílit nevídaným 
způsobem svou vlastní imunitu, a přede-
jít tak možná budoucím zdravotním pro-
blémům. Je prokázáno, že dlouhodobý 
pobyt dětí venku v  přírodě (upozorňuji 
– skutečně za každého počasí), je pro je-
jich zdravý vývoj velmi prospěšný. 

n Pobyt venku je tedy podstatou myš-
lenky lesního klubu?

Já cítím, že být venku, být s kamará-
dy, mít čas si s nimi hrát, běhat, křičet, 
skákat, mít čas a prostor pro své nápa-
dy, prostě si užít radostné, spokojené 
a  naplněné dětství, je vážně důležité. 
Zvláště pak v dnešní době. A já věřím, 
že příroda poskytuje dětem ideální vý-
chovně vzdělávací prostředí. Je proká-
záno, že se děti v přírodě učí celostně 
(tzn. všemi rovinami vnímání), přiroze-
ně rozvíjí hrubou i  jemnou motoriku, 
mají možnost vnímat rytmus změn 
ročních období a přírodních jevů.  Pa-
radoxně „bezhračkové prostředí“ pod-
poruje tvořivost dětí. Přímý kontakt 

s  rostlinami i  živočichy vede děti k  je-
jich lepšímu poznání. A  když k  tomu 
připojíme „respektující komunikaci“ 
bez uplatňování síly (která má negativ-
ní dopady jak na sebeúctu, tak rozvoj 
osobnosti i  vztahy ve skupině), tak se 
dobrý výsledek určitě dostaví.

n Co přesně myslíš tím „bezhračkovým 
prostředím“?

V klubu budeme používat Montessori 
pedagogiku a v té se nepoužívají klasic-
ké dětské hračky, ale pomůcky.  Základ-
ním rozdílem mezi pomůckou a hračkou 
spočívá v tom, že Montessori pomůcky 
jsou z principu velmi jednoduché a kaž- 
dá zdůrazňuje jednu činnost a  jeden 
rozměr. To znamená, že se zaměřuje na 
jeden ze smyslů: čich, chuť, sluch, zrak 
nebo hmat. Cílem je, aby se dítě bylo 
schopné ponořit do plného soustředě-
ní na danou činnost. Má-li totiž kolem 

sebe spoustu vjemů, od práce ho to ruší 
a je pro něj velmi těžké se soustředit.

n Na čem je založena pedagogika 
Montessori?

Před více než sto lety připravila italská 
lékařka a  pedagožka Maria Montessori 
zajímavý vzdělávací program zamě-
řený na podporu dítěte při rozvíjení 
jeho poznatků a  dovedností. Hlavním 
mottem je: „Pomoz mi, abych to doká-
zal sám.“ Montessori pedagogika tedy 
klade velký důraz na svobodný rozvoj 
dítěte a jeho samostatnou činnost. Paní 
Montessori tehdy naznačila, že pokud 
podpoříme přirozený vývoj dětí v každé 
fázi, zoptimalizujeme tím celý vývoj člo-
věka. Hlavním úkolem průvodce je po-
zorovat dítě, co ho zrovna zajímá. Děti 
prožívají ve svém dětství různá období, 
ve kterých jsou více citlivé na určité typy 
aktivit. Je dobré to rozpoznávat a podle 

ROZHOVOR S MARIÍ PŘIKRYL
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ROZHOVOR S PAVLEM ZAPLETALEM

toho se zaměřovat na vhodné činnosti, 
kterými se mohou zdravě rozvíjet. Je 
zde také kladen větší důraz na individu-
alitu dítěte.

n Jak tedy takový lesní klub prakticky 
funguje?

Je to velmi podobné klasické mateř-
ské školce. Předškolní vzdělávání však 
probíhá nejvíce venku a  v poměrně 
malé skupině dětí. Na dva průvodce 
(tak se tu říká učitelkám) vychází maxi-
málně šestnáct dětí. Ty se ráno v době 
zhruba od sedmi hodin scházejí v záze-
mí klubu a společně prožívají připrave-
ný program až do 16:30 hodin, kdy si je 
rodiče zase vyzvednou.

n Jaký konkrétní program bude pro děti 
připravený?

Program bude vycházet z „rytmu 
roku“, to znamená z  dění a  koloběhu 
v přírodě. Při tom budeme navazovat na 

lidové tradice. Každý měsíc děti prožijí 
tematicky sestavený celek z písniček, ří-
kadel, pohybových aktivit, tvoření a ak-
tivit zaměřených na poznávání přírody.

n Ještě bych se vrátil k tomu venkovní-
mu pobytu. Skutečně zůstávají tak malé 
děti venku v  dešti, mrazu, sněhu, větru 
i horku?

Budeš se možná divit, ale dětem se 
opravdu nejvíce líbí, když mohou být 
venku právě ve chvíli, když prší. Samo-
zřejmě nesmíme podcenit vhodné ob-
lečení a obuv, aby se nenachladily. Řídí-
me se mottem: „Není špatného počasí, 
jen špatné oblečení“. Ale když přijdou 
velké extrémy v počasí, mohou se děti 
zabývat i jinými aktivitami v zázemí.

n A  jakou úlohu hrají v  klubu samotní 
rodiče?

Spolupráce s  rodiči je pro mě důle-
žitá. Nechtěla bych, aby klub fungo-

val na principu „odložit a  vyzvednout“. 
Smyslem je vytvořit komunitu dětí i ro-
dičů. Pořádat pro rodiny s  dětmi akce 
a stmelit je dohromady. Rodiče se tedy 
mohou podílet na chodu klubu: spolu-
prací na brigádách či materiální výpo-
mocí. A třeba také při přípravě slavností 
nebo výletů. Rodiče mají právo projevit 
jakékoliv připomínky k  chodu našeho  
klubu.

n Na závěr bych se ještě zeptal na obli-
gátní věc: kde se bude lesní klub Sovínek 
odehrávat?

V  tuto chvíli finišujeme přípravu po-
zemku v  telnické nádražní čtvrti, takže 
to bude pro všechny zdejší obyvatele 
nedaleko od jejich místa bydliště. Těšíme 
se na spolupráci s dětmi i jejich rodiči.

Za milý rozhovor děkuje a hodně úspě-
chů v realizaci tohoto projektu přeje 

František Kroutil.

Pavel Zapletal (*1973) je uherskohradišťským rodákem, který žije v Tel-
nici již devátým rokem. Vystudoval právnickou fakultu Masarykovy 
univerzity a spolu s manželkou Pavlou vychovávají dvě děti – Veroniku 
a Ondřeje. V loňském roce se stal novým telnickým zastupitelem. Jed-
nou z jeho zálib je pořádání pěších poutí. 

Nejen duchovnem živ jest člověk

n Poznal jsi ve svém životě spoustu kou-
tů naší země, žil jsi v Uherském Hradišti, 
Brně, Praze, Sokolnicích, Újezdě u Brna, 
Šlapanicích a nakonec v Telnici. Jak se ti 
v Telnici žije?

 První věc, která mne tu před de-
vatenácti lety zaujala, byly dráty 

vysokého napětí. Ty se mi nakonec 
staly osudnými a  hlavní pole VVN 
dnes vede v  těsné blízkosti našeho 
domu (smích). Nicméně jsem sply-
nul s  místními podmínkami a Telnici 
považuji za dobré a  příjemné místo  
k životu. 

n V okolí tvého rodiště v Uherském Hra-
dišti se nachází zřejmě rozmanitější kra-
jina, jak sis zvykl na tu naši?

 Stále jsem si ještě úplně nezvykl. 
Telnice je zasazená doprostřed země-
dělsky obdělávané krajiny, a  proto po-
řádám poutě na místa, která se nachází 
obvykle na kopcích, v lesích či údolích. 
Spojuji to s  myšlenkou poutě jako vy-
tržení z  koloběhu života všedního dne 
a všedního okolí. 

n Nedaleko Uherského Hradiště se na-
chází známé poutní místo Velehrad. 
Tam všechno začalo?

Ano, všechno začalo už v době sociali-
smu poutěmi na svátek sv. Cyrila a Meto-
děje, kdy jsme s  rodinou pravidelně při-
cházeli pěšky z Hradiště na Velehrad. Mým 
největším poutním zážitkem byla neza-
pomenutelná první papežská návštěva 
dnes již svatého Jana Pavla II. v  dubnu 
1990. Tím se mi Velehrad stal symbolem 
spojení návratu svobody do naší země.

n Na Velehrad jste s  rodinou „šlapali“ 
osm kilometrů. Dnes ale chodíváš na 
mnohem vzdálenější cesty?

Velehrad mě i  dnes stále přitahuje. 
Jen je to z  Telnice asi desetkrát větší 
vzdálenost.

n Necelých osmdesát kilometrů asi ne-
jde ujít za jeden den…

Tak dobrý chodec nebo běžec nejsem 
(smích). Loni jsem tuto pouť šel poctivě 
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dva dny sám, letos se ke mně přidal Bla-
žej Špánek a cesta s ním ubíhala o po-
znání veseleji. Start začínal jako obvykle 
v Telnici u kostela, dále jsme pokračova-
li přejezdem autobusem do Dambořic, 
které představují faktické startovní mís-
to pro pěší pouť. Tato cesta má sice svůj 
cíl na Velehradě, ale podařilo se nám do 
ní zapojit další dvě poutní místa: Žaroši-
ce a kapli sv. Klimenta v Chřibech. 

n Kudy vedly z  Dambořic vaše kroky 
směrem k Velehradu?

Z  Dambořic stačí přejít přes kopec 
a byli jsme v Žarošicích, odtud nás turis-
tická stezka vedla k rozcestí U andělíčka. 
Dál jsme pokračovali po hlavním hřebe-
nu Ždánického lesa směrem k Červené-
mu kříži a poté až do cíle prvního dne, 
kterým se staly Koryčany. Po přespání 
v  místním penzionu jsme ráno vyrazi-
li přímo vzhůru ke kapli sv. Klimenta, 
dále přes Kazatelnu směrem na Buchlov 
se skvělým občerstvením v  hospodě 
U Špalka přímo u hradu. V dobré náladě 
náš závěrečný úsek směřoval přes Břes-
tek na Velehrad. Pohled na velehrad-
skou baziliku v odpoledním slunci nám 
byl největší odměnou.

n Kdy jste tuto pouť vykonali? Vždyť 
hlavní „velehradská slavnost“ se každo-
ročně odehrává na začátku července?

Na svátek věrozvěstů jsem navštívil Ve-
lehrad už mnohokrát. V loňském roce (při 
nultém ročníku) jsem však zvolil termín 
těsně po Velikonocích. Letos se díky pří-
znivému počasí podařilo trefit přímo do-
prostřed Svatého týdne, a tak mohla být 
naše pouť zakončená slavnostní mší ve 
velehradské bazilice na Zelený čtvrtek. 

n Z  Telnice jistě mnozí na Velehrad 5. 
července zavítají. Už 4. července zde 
začíná program Dnů lidí dobré vůle, 
část je vysílána i Českou televizí, přesto 
sem vždy dorazí velké množství lidí. Ty 
ale volíš spíše komornější poutě. Uvítáš, 
když se k tobě příště někdo další připojí?

Uvítám rád každého, ale mnou orga-
nizované akce vyžadují od účastníků 
určitý fyzický (skutečně poutní) výkon. 
Nejsem příznivcem masových poutních 
autobusových zájezdů na tradiční mís-
ta jako jsou třeba Hostýn, Sv. Kopeček, 
Křtiny apod. Dávám přednost náročněj-
ším, ale komornějším akcím, přičemž 
nejmenší počet účastníků může být 
jeden (smích). Pokud se ke mně bude 
chtít kdokoliv přidat, rád ho přivítám, 
mám rád při cestě společnost. 

n A co plánuješ na příští rok?
Putování na Velehrad se mi velmi za-

líbilo, ale po dvou ročnících cítím, že si 
to žádá oživení. Proto třetí ročník Vele-

hrad 2020 bude cyklistický, opět ve ve-
likonočním období, s  výjezdem přímo 
z Telnice a příjezdem na Velehrad hned 
v průběhu startovního dne. Po přespání 
a společenském programu se následují-
cí den vydáme opět na kole zpět domů. 
Pokud by někdo měl zájem se ke mně 
v příštím roce přidat, může se mi ozvat na 
mou zastupitelskou e-mailovou adresu 
pavel.zapletal@telnice.cz.

n Na závěr bych se tě rád zeptal, čím 
jsou vlastně pro tebe samotné poutě? 
Pro spoustu lidí má toto putování i  jiný 
než fyzický rozměr.

Mohl bych obsáhle hovořit o duchov-
ních dimenzích putování, ale vyjádřím 
se stručně. Pouť považuji za skvělé vy-
tržení z  koloběhu všedních dnů zamě-
řené k  vyššímu cíli, kde se spojuje do-
hromady duchovní působení poutního 
místa společně se samotnou cestou 
k němu. Bohužel v současné době pou-
tě vycházejí z  užívání, což je viditelně 
poznat v  Křtinách, ale třeba i  právě na 
Velehradě. Přesto jsem se rozhodl tuto 
hezkou tradici udržovat a  rozvíjet i na-
dále, i když ve skromném měřítku. Proto 
je každý zájemce srdečně vítán.

n Děkuji za milý rozhovor a přeji ti šťast-
né kroky ke všem tvým poutním cílům.

František Kroutil

Červený kříž – síly už ubývají, ale pokračujeme dál Cíl je na dohled
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Nový školní rok 2019/2020 bude 
v  telnické základní škole zahájen 
v pondělí 2. září 2019 v 8.00 hodin na 
školním dvoře. Žáci první třídy si s se-
bou vezmou školní aktovky, ostatní 
žáci si nemusejí brát žádné školní po-
můcky, pouze přezůvky. Vyučování 
bude po slavnostním zahájení škol-
ního roku ukončeno asi v  9.00 hodin, 

rodiče a  rodinní příslušníci dětí jsou 
srdečně vítáni. Od úterý 3. září 2019 
probíhá výuka již podle platného roz-
vrhu. K prvnímu školnímu dni by mělo 
v Telnici nastoupit školní docházku cel-
kem 92 žáků. Třídní učitelkou prvního 
ročníku bude paní Mgr. Leona Bímová, 
druhého ročníku Mgr. Marta Zmrzlá, 
čtvrtého ročníku Mgr. Hana Umláško-

vá a pátého ročníku Mgr. Yvona Slabá. 
Personální obsazení třídnictví pro třetí 
ročník je v době uzávěrky tohoto čís-
la zpravodaje v jednání. Současně by-
chom chtěli poděkovat za dosavadní 
spolupráci paní učitelce Mgr. Haně 
Kašparové a přejeme jí hodně úspěchů 
v novém zaměstnání. 

Petr Gabrhel, ředitel školy

Ani v  druhém pololetí se děti z  tel-
nické mateřské školy nenudily. Poté, co 
na začátku března proběhl Bublinkový 
karneval, čekal děti ještě v tomto mě-
síci Den s knihou. V každé třídě si bě-
hem dopoledne paní učitelky připra-
vily aktivity pro rozvoj předčtenářské 
gramotnosti. Každé z  dětí si na tento 

den mohlo donést svoji nejoblíbenější 
knihu z domu. Dále měly děti možnost 
si vyzkoušet práci s dokončováním pří-
běhů, dramatizaci různých pohádek, 
práci s  encyklopediemi či obrázkové 
čtení. Na závěr si mohly i vyrobit svoji 
pohádkovou knížku. 

Na začátku měsíce dubna na děti če-
kala akce ÚDIV, aneb Úžasné divadlo 
fyziky. Bylo to skvělé představení, při 
němž děti měly možnost shlédnout 
spoustu fyzikálních pokusů a kouzel se 
vzduchem či vodou. Velkou specialitou 
byla různá kouzla s  magnety či vyro-
bení opravdové fontánky ve třídě. Tato 
akce se dětem velice líbila! Dále pro-
běhla v MŠ brigáda, které se účastnily 
nejen děti, ale především rodiče. I přes 
nepříznivé počasí se udělalo opravdu 
hodně práce! Tímto ještě jednou velice 
děkujeme rodičům i dětem za pomoc. 
V  polovině dubna se děti účastnily 
ekoprogramu, který byl tentokrát za-
měřený na Velká včelí tajemství. Děti 
se dozvěděly, proč jsou včeličky uži-
tečné, a jak to vlastně chodí v takovém 
včelím úlu. Na konci dubna nás čekal 
Den Země. V průběhu dopoledne děti 
plnily různé úkoly a  disciplíny, které 

paní učitelky připravily k  tomuto té-
matu. Děti třídily odpadky, rozdělovaly 
věci podle druhu materiálů, ze kterých 
jsou vyrobeny a  poznávaly různé pří-
rodniny. Na konci dostaly samozřejmě 
odměnu za splnění všech úkolů a  pa-
mětní list účastníka Dne Země! 

A co nás ještě do konce školního 
roku čekalo? Především velmi význam-
ná oslava na Den matek. V každé třídě 
paní učitelky připravili s  dětmi malé 
vystoupení pro maminky, které pro-
běhlo na orlovně v  neděli 12. května 
2019. Děti hrály pohádku, tančily i zpí-
valy. Samozřejmě nakonec děti obda-
rovaly maminky přáníčky, které pro ně 
ve školce vyrobily. V  průběhu měsíce 
května jsme připravili i akci pro rodiče 
s  dětmi s  názvem Malování na chod-
níky, kde se mohly kreativně projevit 
nejen děti, ale i  jejich rodiče. Na kon-
ci května nás čekal také Den dětí, na 
kterém děti plnily různé úkoly na škol-
ní zahradě a  odměnou jim byly různé 
dobrůtky. 

A pak už se nezadržitelně začal blí-
žit konec roku. Během měsíce června 
se vydáme na pěší výlet do sokolnické 
školky, kde navštívíme naše kamarády 

ŠKOLNÍ ROK 2019/2020 V ZŠ TELNICE

OKÉNKO Z MATEŘSKÉ ŠKOLY
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  BRIGÁDA V MATEŘSKÉ  
A ZÁKLADNÍ ŠKOLE

V sobotu 6. dubna 2019 proběhla 
v  mateřské a  základní škole tradiční 
jarní brigáda. Ranní zatažená obloha 
a déšť naštěstí neodradily ochotné ma-
minky, tatínky a některé děti a žáky naší 
školky a školy od ochoty přiložit ruku ke 
společnému zvelebení našich školních 
areálů. Mezi osmou a devátou hodinou 
ranní se sešlo okolo 25 dospělých a 10 
malých pomocníků. Během dopoled-
ne jsme v areálu mateřské školy zvládli 
ostříhat keře, opravit koloběžky, dofou-
kat míče, zasadit čtyři nové stromy, od-
stranit starý herní prvek, pověsit hou-

pací hnízdo, vyhrabat trávník, odklidit 
suché větve a provést další drobné jarní 
úklidové práce. Na školní zahradě tatín-
ci pokračovali v přípravných pracích na 
rozšíření stávajícího malého hřiště na 
větší hřiště, které bude více vyhovovat 
požadavkům základní školy. Vykopali 
základy pro obrubníky a část z nich také 
usadili. Rádi bychom poděkovali všem, 
kteří se ve svém volném čase na této 
akci podíleli, zvláště pak rodičům, kteří 
zapůjčili svoji techniku, a pracovníkům 
obecního úřadu, kteří zajišťovali tech-
nické zázemí celé akce.  Petr Gabrhel 

V úterý  30. dubna 2019 proběhla 
v  ZŠ Telnice preventivní beseda pro 
žáky 3.–5. ročníku. Jak se bezpečně po-
hybovat v kyberprostoru se snažil děti 
naučit RNDr. Bc. Ludvík Svoboda. Děti 
se dozvěděly, co znamenají pojmy ky-
beršikana a kybergroomer a byly upo-
zorněny na možná rizika dnešní on-line 
doby. Byly varovány před nadměrným 
používáním internetu, počítačů, mobi-
lů, x-boxů, play stationů, TV, noteboo-
ků, tabletů a  z toho také vyplývajícím 
rizikem vzniku závislosti jako závaž-
né psychické poruchy. Jako prevenci 
negativního dopadu na dítě celkově 
doporučil pan Svoboda stanovení pev-
ných pravidel pro používání těchto 

a společně si pohrajeme na jejich škol-
ní zahradě. Dále nás čeká velký školní 
výlet. Tentokrát se vydáme na výpravu 
za vláčky k  Olympii. Konec školního 
roku samozřejmě bude patřit našim 
předškoláčkům, se kterými se rozlou-
číme a  pasujeme je na velké školáky! 
Akce se bude konat na školní zahradě 
a  při této příležitosti máme v  plánu 
i  malý táborák. Nakonec budou mít 
předškoláci možnost přespat ve školce 
přes noc. Paní učitelky pro ně chysta-
jí výpravu za pokladem a  také malou 
stezku odvahy. 

Myslím si, že v  tomto školním roce 
měly děti o zábavu postaráno. Program 
byl velmi pestrý a děti si užily spoustu 
legrace. Nezbývá, než dětem popřát 
krásné prázdniny a našim velkým ško-
lákům úspěšný nástup do 1. třídy! 

Veronika Slezáková, 
vedoucí učitelka MŠ Telnice

BEZPEČNĚ V KYBERPROSTORU 
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V sobotu 4. května 2019 jsme vyrazili 
na tradiční turistický výlet do Pece pod 
Sněžkou do penzionu Táňa. Zúčastnilo 
se 30 dětí a 9 dospělých. Cesta proběhla 
bez problémů a po poledni už jsme šla-
pali do kopce k  penzionu. Odpoledne 
sice lehce mrholilo, ale neodradilo nás 
to od první krátké vycházky, abychom 
nasáli horskou atmosféru. Druhý den 
už bylo venku lépe, chladno, ale nepr-

šelo, a tak jsme vyrazili do Obřího dolu 
obhlédnout Sněžku alespoň zdola. Na 
oběd byly výborné borůvkové kned-
líky, takže jsme na odpolední výšlap 
byli řádně posilněni. Vyrazili jsme na 
Portášky, prohlédnout si nové relaxační 
centrum Pecka. Vzhledem k počasí bylo 
ještě mimo provoz, tak jsme se alespoň 
u dřevěných zvířat vyfotili. Večer si kluci 
a  holky sestavili a  nalepili obrázky vý-

znamných lokalit v okolí, aby se spolu-
žáci ve škole mohli také pokochat krá-
sami Krkonoš. V  pondělí jsme vyrazili 
vláčkem na Pražskou boudu a odtud po 
svých přes Hnědý vrch, Chatu na rozces-
tí a Výrovku zpět do Pece. Nezapomněli 
jsme cestou nakoupit nějaké suvenýry 
a  hurá na výbornou svíčkovou. Večer 
jsme si zazpívali za doprovodu kytary 
Pepíka Müllera a  pana kuchaře. Ráno 

moderních zařízení: časové omezení: 
denně asi 30–60 minut, zákaz při špat-
ném chování nebo známkách, pečlivý 
výběr internetových her, komunikovat 

a  sdílet své osobní údaje v  kyberpro-
storu pouze s  těmi, které bezpečně 
znají, rodičovskou evidenci času a ob-
sahu připojení apod. V závěru dodal, že 

internet sám o sobě není nebezpečný. 
Nebezpečné je pouze naše chování při 
jeho používání.

Hana Kašparová, učitelka ZŠ Telnice

V úterý 8. dubna 2019 proběhl zá-
pis do 1. třídy základní školy v Telnici. 
Zúčastnilo se ho dvacet tři dětí v  do-
provodu rodičů a  některé budoucí 
prvňáčky přišli povzbudit také jejich 
sourozenci. Do budoucí první třídy 
základní školy bylo přijato 18 dětí, 
u zbývajících dětí podali rodiče žádost 
o  odklad školní docházky nebo bylo 
přerušeno správní řízení o  odkladu či 
přijetí ke školní docházce z  důvodu 
nesplnění všech podmínek pro vydání  
rozhodnutí.

Po návštěvě ředitelny se děti s  hrací 
kartou, kterou dostaly od pana ředite-
le, vydaly plnit úkoly ve dvou třídách 
prvního patra budovy školy. Nejprve 
si pohrály se zvířátky a písmenky, poté 

řadily správně za sebe obrázky s dějem 
pohádky O  veliké řepě, kterou při tom 
vyprávěly. Některé z dětí přednesly bás-
ničku, jiné zazpívaly písničku. Počítat 
ovoce a pojmenovávat čísla se nezdálo 
budoucím prvňáčkům nijak těžké a tak-
též grafomotorická cvičení zvládli na 
výbornou. A  protože každý namaloval 
krásný obrázek a všichni se moc snaži-
li, odnesli si na památku malé dárečky: 
papírové housenky „prokousávající se“ 
barevnou pastelkou, které vyrobili žáci 
ve školní družině.

Doufáme, že se dětem poprvé ve 
škole líbilo a  že se do ní v  pondělí  
2. září 2019, při zahájení nového školní-
ho roku, opět s úsměvem rády vrátí.

Hana Kašparová

V  pátek 10. května 2019 probíhal bě-
hem celého dne zápis do MŠ Telnice. 
K zápisu bylo přihlášeno 34 dětí přede-
vším z Telnice, ale i z okolních vesnic. Vše 
probíhalo ve velice přátelské atmosféře. 
Některé maminky sice byly nervózní, 
ale brzy pochopily, že se není čeho bát. 
Všechny děti, které se k  zápisu dostavi-
ly, byly šikovné a myslím si, že se jim ve 
školce líbilo. Měly možnost se ve školce 
porozhlédnout a  prozkoumat i  některé 
hračky, které na ně budou do září čekat. 
Do naší mateřské školy bude do nového 
školního roku 2019/2020 přijato zhruba 
22 nových dětí. Rozhodovat bude pan 
ředitel podle kritérií, která byla zveřejně-
na na webu a  nástěnkách MŠ. Na nové 
děti se všechny paní učitelky velice těší 
a doufají, že se jim u nás bude líbit!

Veronika Slezáková

ZÁPIS DO PRVNÍ TŘÍDY ZÁKLADNÍ ŠKOLY

ZÁPIS DO MŠ

SPORTOVNĚ TURISTICKÝ VÍKEND V PECI POD SNĚŽKOU
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si všichni zabalili, pohráli ještě na hřišti 
a po obědě vyrazili k autobusu na cestu 
domů. I  když počasí bylo oproti jiným 
rokům chladnější, zvládli všichni pobyt 
v  Krkonoších na jedničku. Poděkování 

patří Pepíkovi a  kuchaři Zdeňkovi za 
vzornou péči, panu řidiči za bezpeč-
nou jízdu tam i  zpět. Už teď se těšíme 
na další ročník. Krátké zprávy z jednot-
livých dní i  fotografie z  celého pobytu 

najdete na webových stránkách telnic-
ké házené www.hazenatelnice.wbs.cz 
v  sekci Minižáci, Informace pro rodiče  
a Fotogalerie.

Leona Bímová, učitelka ZŠ Telnice

KERAMICKÁ DÍLNA 
Kulturně-společenská akce, při kte-

ré děti z  Telnice poznávají zajímavá 
pracoviště v  obci, pokračovala ve 
středu 27. března 2019 prohlídkou 
keramické dílny v  prostorách telnic-
ké Šatlavy. Paní Magdalena Zaoralo-
vá tam vede kurzy výroby keramiky 
a  skupinky deseti dětí se s  radostí 
ujala. Trpělivě jim ukázala zařízení 
dílny, kterou tvoří zejména pec na 
vypalování, různé pracovní pomůcky 
i keramická hlína. Zajímavě vyprávěla, 
jakým způsobem se hlína zpracovává 
až k finálnímu výrobku. Dovolila, aby 
si všechny mohly prohlédnout výrob-
ky její vlastní i výrobky dětí, které její 
kurzy navštěvují. Radost každému 
malému zvědavému návštěvníkovi 
dílny udělala svolením, že si každý 
mohl vlastníma rukama vymodelovat 
nějakou krasličku nebo jinou ozdůb-
ku pro jarní svátky, které se blížily. Zá-
roveň všichni malí tvůrci dostali slib, 
že si po zaschnutí a  vypálení mohou 

pro své modelovánky přijít. Dětem se 
práce s hlínou velice líbila. Už se mno-
hé z nich těší, jak se v příštím školním 

roce do kurzů keramiky k hodné a ši-
kovné paní Zaoralové budou moct  
přihlásit.

DĚTI POZNÁVAJÍ TELNICI
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U FOTOGRAFA 
Ve středu 3. března 2019 se děti se-

tkaly s  fotografem Jiřím Roznosem 
v  zasedací místnosti obecního úřadu. 
Velice zajímavě pan fotograf popsal 
radosti i starosti své práce. Všichni pří-
tomní jsme byli překvapeni, co musí 
umět snášet člověk, když chce udělat 
opravdu dobrou fotografii. Mohli jsme 
vidět, co všechno patří k výbavě foto-
grafa: nejen dobrý fotografický apa-
rát, ale k němu i všechny clony, světla 
i stínicí deštník. Žasli jsme, jaký fištrón 
musí tvůrce fotek projevit při jejich 
úpravě na počítači. Jak je důležité 
umět pracovat například se světlem! 
Proto si náš obdiv zasloužily i kalendá-
ře, které nám pan Roznos přinesl uká-
zat. V  dnešní době, kdy téměř každý 
člověk, děti nevyjímaje, má svůj vlast-
ní chytrý mobil, který umí dělat ka-
merové i  fotografické záznamy a  kdy 
kdekdo fotí kdeco, je pozoruhodné 
vidět výsledky práce dobrého fotogra-
fa. Najednou jsme si my všichni, děti 
i  dospělí, uvědomili, že fotografování 
právem patří mezi umělecká řemes-
la. Děkujeme paní učitelce Šárce Bur-
sákové, která dnes přivedla děti na 
obecní úřad a  umožnila jim poznat 
zblízka zase jednu zajímavou profesi. 
Díky taky za práci pana Jiřího Roznose, 
který bydlí a pracuje v naší obci a patří 
mezi nás. Na rozloučenou tento vstříc-
ný pan fotograf udělal zúčastněným 
dětem skupinové foto, které jim v bu-
doucnu připomene dnešní den a úsilí, 
které doprovází vznik každé dobré fo-
tografie.

U STOLAŘE 
Ve středu odpoledne 10. dubna 2019 

nás srdečně přivítal pan Jaroslav Kozde-
ra, který je právem uznávaným a respek-
tovaným stolařem. Už když jsme vstu-
povali průjezdem a  procházeli dvorem 
jeho domu, nešlo si nevšimnout preciz-
ní práce mistrových rukou na prostorné 
pergole, zábradlí, oknech a dveřích. Při 
vstupu do dřevařské dílny nás přivítala 
vůně čerstvě nařezaného dřeva a  cha-
rakteristické aroma barev, mořidel, laků, 
ředidel a  všeho ostatního, co mistr ke 
své práci potřebuje. Dětem se moc líbi-
la okna, která právě pan stolař vyráběl, 
a mohly vidět a obdivovat jeho zručnost 
ještě dřív, než budou dělat radost nové-
mu majiteli. Po krátké soutěži v pozná-
vání kresby druhů dřev jsme vstoupili 

do další části rozlehlé dílny. A tak jsme 
se mohli všichni seznámit s  hoblovač-
kou, bruskou, velkou motorovou pilou, 
strojem na lisování pilin a dvěma usmě-
vavými spolupracovníky pana Kozdery. 
Děti hodně zaujaly piliny. Bylo úsměvné 
vidět jejich rozjasněné oči, když každé 
z  nich dostalo od pana Kozdery jednu 
peletku na památku. Vyhrazený čas naší 
exkurze utekl příliš rychle a loučili jsme 
se s pány stolaři velice neradi. 

U KOMINÍKA 
Ve středu 24. dubna 2019 nemusely 

děti nikam chodit, protože pan Jakub 
Trávník, telnický kominík, přijel za nimi 
do školy. Děti se seběhly kolem usmě-
vavého pána a prohlížely si všechny ty-
pické i netypické pomůcky, které mistr 
ke své práci potřebuje. Zaujaly je štět-
ky, háky, roury, péra, spony, lana a také 
kamery, které slouží k průzkumu těžce 
přístupných komínů. Tyto kamery zau-
jaly děti nejvíc. Žáci se zájmem napja-
tě poslouchali všechna slova, kterými 
mistr popisoval, jak náročné a  záro-
veň nebezpečné je kominické povo-
lání. Tato zodpovědná práce není pro  
každého. Vyžaduje zručnost, um, sílu 
i  zkušenost, které člověk získává celý 
život. Žáci pokládali mistrovi zajímavé 
otázky, například kolik vymete ročně 
komínů, jaký byl nejvyšší komín, který 
vyčistil, jestli zažil nějaký úraz při své 
práci a jak se k zajímavé profesi dostal. 
Na všechny zvídavé dotazy pan Jakub 
Trávník ochotně odpovídal. Byla to 
opravdu poučná a zajímavá přednáška 
nejenom pro děti, ale i pro nás dospě-
lé. Na závěr si žáci sáhli na knoflík pro 
štěstí. Někteří dokonce i  na všechny, 
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kdyby byl jeden málo. Doufejme, že si 
ho nachytali dostatek a  že jim vydrží 
hodně dlouho.

V ZAHRADNICTVÍ 
Ve středu 15. května 2019 měli žáci 

telnické školy možnost zjistit, jak fungu-
je provoz v zahradnictví Libora Hrozka. 
U  vstupu do zahradnického areálu nás 
vítaly andulky a  jeden exotický papou-
šek svým specifickým křikem. Klad-
ný vztah k  rostlinám jde zajisté v  ruku 
v ruce i s láskou ke zvířatům. Stále usmě-
vavá paní Martina Hrozková nás přivíta-
la v jednom z jejich skleníků. Děti se ro-
zeběhly po velkém skleníku a obdivova-
ly rozmanitost druhů rostlin, které jsme 
mohli vidět, přivonět si k  nim, ale také 
si i na ně sáhnout. Vedle sazenic paprik, 

rajčat, okurek, dýní či bylinek jsme moh-
li vidět i různé druhy letniček, balkóno-
vých rostlin, trvalek, pokojových rostlin 
a  spousty dekorativních mís a  truhlíků. 
Byl to pro nás opravdový ráj flóry. Děti 
nejvíce obdivovaly rostliny, které už byly 
v  květu a  příjemně voněly. Žáci uspěli 
v poměrně náročném kvízu, který si pro 
ně paní Hrozková připravila. A  protože 
byli pozorní, bystří, pohotoví a dokáza-
li odpovědět a  poznat téměř všechny 
názvy rostlin, dostali za odměnu kytku 
„afrikánka“, o  kterou se mohou starat 
a získat trochu zahradnického umu. Ne-
vím, kolik z žáků vyroste profesionálních 
zahradníků, ale vášnivých zahradníků 
bude zajisté mnoho. Děkujeme za spo-
lupráci Zahradnictví Libora Hrozka. 

 Jan Dudák, místostarosta obce

V neděli 24. března 2019 navštívil 
Telnici cirkus Venasis, jehož kumštýři 
vystoupili na sokolovně se svým před-
stavením nazvaným Pohádková show. 
Asi sedmdesátka diváků – mezi nimi na 
padesát dětí – se mohla setkat se zná-
mými pohádkovými postavami: např. 
s  Aladinem a  Jasmínou, princeznami 
Elzou a  Annou, veselým sněhulákem 
Olafem, vílou Zvonilkou, Spidermanem 
a dalšími. V programu nechyběly zábav-
né kousky mladého klauna, žonglování 
či velmi ohebná baletka. Líbivou atrakcí 
se stala ukázka domácích koček z  Ně-
mecka nebo překvapení na závěr: děti se 
seběhly okolo kapitána Jacka Sparrowa 
a  mohly si pohladit živého leguána. Na 
závěr ještě někteří využili možnosti se 
s pohádkovými postavami vyfotit.  FK

POHÁDKOVÁ SHOW CIRKUSU VENASIS
• 
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V úterý 26. března 2019 navštívila náš 
obecní úřad „skupinka lidí“, která si dala 
za úkol proškolit seniory coby účastní-
ky silničního provozu. Název akce byl 
Senior bez nehod. Na stolcích nás uví-
taly brožurky, praktická reflexní páska, 
DVD s názvem Senior bez nehod a také 
ještě přírodní minerální voda Magne-
sia. Moderátor pan Jiří Svoboda uváděl 
jednotlivé vstupy-scénky dvojice paní 
Taťány Zapletalové v  roli Jarky a  pana 
Martina Šostého v roli Jirky. Scénky byly 
prokládány také vtipným a  poučným 
promítáním s  dvojicí známých herců, 
Jaroslavy Obermaierové a Jiřího Štědro-

ně. Během promítání se ke všemu 
vyjadřoval odborník na dopravní pro-
blematiku, psycholog PhDr. Mgr. Karel  
Havlík. Partnerem projektu je Policie 
ČR, BESIP, pojišťovna Kooperativa, Mini-
sterstvo zdravotnictví, Svaz měst a obcí 
aj. Závěrem lze říci, že jsme byli proško-
leni zábavnou formou o  všech mož-
ných rizicích chodců, řidičů i  cyklistů. 
Měli jsme možnost srovnávat statistiky 
nehod, týkajících se právě naší věkové 
skupiny. Jsme prokazatelně nejohrože-
nější skupinou, proto používejme bez-
pečnostní reflexní prvky, na kole hel-
my, dávejme pozor na konzumaci léků 

apod. Naši hosté se dočkali potlesku, 
obdrželi také dárek. Šlo o zdařilou a zá-
bavnou akci. Děkujeme! 

 Marie Fialová

V  pátek 5. dubna 2019 navštívil naši 
farnost – při příležitosti setkání se svými 
táborníky – známý český teolog, přírodo-
vědec, pedagog, spisovatel a kněz Marek 
Orko Vácha, který koncelebroval večerní 
mši svatou pro mládež ve farním kostele. 
Celebrant a místní pan farář Vladimír Lan-
ger jej srdečně přivítal a zvláště vyzvedl 
kvalitu jeho knižního díla, přičemž bylo 
zřejmé, že se mezi účastníky mše nachá-
zejí i další jeho čtenáři. V homilii se Orko 
věnoval smyslu postní doby a  blížících 
se Velikonoc. Duchovní prožitek ze mše 
svaté ještě umocnil vynikající varhaník 
Patrik Buchta (jeden z mnoha přítom-
ných Orkových táborníků). Po mši svaté 
se někteří účastníci na památku společně 
vyfotili. Vzácná osobnost Marka Orka Vá-
chy se projevila třeba i v takové drobnos-
ti, že se po mši svaté osobně loučil s ka-
ždým ministrantem jeho vlastním jmé- 
nem. Děkujeme za milou návštěvu!  FK

I když počasí bylo dne 6. dubna 2019  
zrána deštivé, nenechala se parta 
ochotných dobrovolníků odradit a  při-
šla odpoledne v  dobré náladě, s  pra-
covním náčiním i  nasazením na místo 
loni vysázeného parku v nádražní čtvrti, 
kde se konala další svépomocná výsad-
ba stromů na sousední parcele. Ta byla 
předem pracovní četou obce vyčištěna 
od náletových dřevin, srovnána, upra-
vena a  bagrem byly připraveny jámy 
pro výsadbu. Brigádníci pak pokračo-
vali ve výsadbě mladých stromků – ja-
vorů, dubů, okrasných hrušní a jabloní, 
jilmů, svitelů aj. –, zabezpečili je před 
okusem a ukotvili ke kůlům. Pracovníci 
měli možnost posilnit se přichystanými 

DIVADELNÍ PŘEDSTAVENÍ SENIOR BEZ NEHOD

TELNICKOU FARNOST NAVŠTÍVIL MAREK ORKO VÁCHA

JARNÍ VÝSADBA STROMŮ V NÁDRAŽNÍ ČTVRTI
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V neděli 7. dubna 2019 jsme spo-
lečně s  Folklorním spolkem Telnička 
a  s Telnickým sluníčkem přivítali jaro 
a loučili se se zimou. Průvodem s dětmi 
a se Smrtonoškou v čele děvčata z FS 
Telnička pronesla Smrtku až ke Zlaté-
mu potoku, kde byla obřadně hozena 
do potoka. Přinesením stromečku „lé-
tečka“ a zdobením ho mašličkami, po-
mohly i  přihlížející děti, jsme přivolali 
jaro. Následovalo krátké pásmo tanců 
a písniček se zapojením ostatních dětí, 
za doprovodu cimbálové muziky. Další 
část programu proběhla v  areálu MŠ 
Telnice, kde jsme pro děti vyzdobili 
školní zahradu a přichystali různé sou-
těže. Odpoledne zakončila opět děv-
čata ze souboru s  pásmem lidových 
tanců a  písní z  Brněnska. K  poslechu 
hrála cimbálová muzika Lidová hudba 
Za Oponou. Počasí se vydařilo a  jaro 
mohlo propuknout. Děkujeme za po-
moc telnickým hasičům, obci, vedení 
ZŠ a MŠ Telnice za poskytnutí prostor, 
velké díky všem za „pomocnou ruku“ 
při chystání celé akce.
Simona Výletová, Telnický folklorní spolek

koláčky a pitím. K další části, zalévání, se 
zodpovědně hlásili nejmenší účastníci, 
které ovšem víc než prospěšná zálivka 
zaujalo tvořící se bahýnko. Přesto se 
i  zalití podařilo. Práce šla všem hladce 
od ruky a  brzy bylo zasazeno, zalito, 

snědeno a  vypito. Zalévací plán sesta-
vený z  ochotných rodin i  jednotlivců, 
díky kterému se ujala naprostá většina 
stromů z  loňské výsadby, se osvědčil 
a budeme v něm pokračovat. Díky těm-
to lidem, ochotným věnovat kus svého 

volného času, máme naději, že se nám 
podaří vytvořit kousek opravdu pěkné-
ho místa na Zemi, a nejen v horkých let-
ních dnech tu ve stínu stromů najdeme 
klid a odpočinek.

Ilona Kučerová, OÚ Telnice

VÍTÁNÍ JARA

V neděli 7. dubna 2019 se uskutečni-
lo letošní první vítání nejmenších ob-
čánků naší obce. Pan starosta František 
Kroutil a místostarosta Jan Dudák přiví-
tali 10 dětí jmenovitě:

 Markéta Matulová  
Kristýna Kosečková  
Matěj Veselý  
Anna Palíková  
Nikolas Fibikar  
Jakub Slabyhoudek  
Josef Pilný  
Alžběta Krátká  
Aneta Danižová  
Valerie Motlová
Program vítání občánků byl tradiční. 

Po úvodním slovu pana starosty vystou-
pily děti z telnické základní školy, které 
si připravily pod vedením Mgr. Leony Bí-
mové pásmo písniček a básniček. Poté 
se již rodiče dětí zapsali do pamětní 
knihy, z  rukou pana starosty obdrželi 

pamětní list, poukázky v  celkové hod-
notě 1 000 Kč, a děti maminkám předaly 
kytičky a drobné dárky. Závěrečné slovo 
patřilo panu místostarostovi, který se-

známil přítomné s  činností Telnického 
sluníčka. Další vítání občánků se usku-
teční v říjnu 2019.

Za sociální komisi Iva Donovalová

VÍTÁNÍ OBČÁNKŮ
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  VÝLET  
NA PETROV

  VELIKONOČNÍ 
HRKÁNÍ

Telničtí a  sokolničtí ministranti se 
tradičně na Zelený čtvrtek (18. dubna 
2019) vydali na výlet do katedrály sv. 
Petra a Pavla v Brna. Zde spolu s více 
než dvěma stovkami kněží a  stejným 
počtem ministrantů slavili slavnost 
Missa chrismatis. Naši kluci si výlet 
zpestřili krátkým setkáním s  oběma 
brněnskými biskupy, přičemž splni-
li úkol a  s oběma si všichni přátelsky 
plácli na pozdravení. S  otcem bisku-
pem Pavlem Konzbulem se pak vyda-
řila i společná fotografie. I díky tomu, 
že panovalo nádherné jarní počasí, se 
náš výlet vydařil. Při návratu domů si 
pak ministranti ještě zahráli fotbálek 
na rozloučenou.  FK

Do letošního hrkání ulicemi Telnice 
se postupně zapojilo asi 20 dětí. Spo-
lečně se sešly na Velký pátek a  Bílou 
sobotu (19. a  20. dubna) hned šest-
krát, aby tak během těchto dvou dní 
nahradily práci kostelních zvonů. Děti 
hrkaly pomocí tragačů, hrkačů, kle-
pačů a  dalších dřevěných pomůcek. 
U  křížků, na rozcestích a  u některých 
domů také zazpívaly tradiční mod-
litbu, známou v  Telnici již po něko-
lik generací. Vykoledované sladkosti 
si děti rozdělily, část drobných také 
a  zbytek bude použit na obnovu hr-
kačů a  na dobročinné účely. Děkuji 
všem dětem, které se letos do hrkání  
zapojily.

Kateřina Umlášková

Biskup Pavel Konzbul a telničtí ministranti
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V pátek 26. dubna 2019 navštívila 
naši obec 20členná delegace staros-
tů ze Slovenska, z  oblasti Malé Fatry 
a  Rájecké doliny. Tato skupina dob-
ře naladěných a  přátelských Slováků 
navštívila Moravu, konkrétně obce 
Velatice, Telnici a Těšany. Každá z obcí 
se jim prezentovala jiným způsobem, 
konkrétně Telnice představila své nej-
silnější stránky – a to „život naší obce“. 
Prezentace se ujal telnický starosta 
a místostarosta. V milé atmosféře jsme 
slovenské starostky a starosty pohosti-
li v zasedací místnosti obecního úřadu 
a po obědě v restauraci U Laštůvků se 
tato skupina vydala do Těšan, kde pro 
ni byla připravena prezentace přede-
vším o odpadovém hospodářství. Dal-
ší kroky slovenské výpravy pak vedly 
na Znojemsko.

FK

V sobotu 27. dubna 2019 jsme se 
jako každý rok vydali na pochod do 
Starého lesa v Žatčanech. Z jarního po-
chodu se stala tradice, a i přes ne pří-
liš příznivé počasí jsme se v počtu 14 
statečných vydali na cestu. Velmi sviž-
ným krokem jsme zdolali úsek mezi 
Telnicí a  žatčanskou sokolovnou, kde 
probíhala prezentace a  první soutěž-
ní úkoly. Jelikož nám letos příroda po 
ránu úplně nepřála, bikiny jsme oproti 
loňsku museli ponechat doma. I  tak 
jsme se statečně vydali dál. Vzhledem 
k velmi chladnému počasí byly po trati 
i nějaké ty disciplíny vynechány, aby-
chom se co nejdříve mohli v cíli zahřát 
u  ohně. Nikdo nevzdal a  k ohni jsme 
se dostavili všichni. Po opečení špe-
káčků, vypití horkého čaje a kávy pro-
běhlo vyhodnocení soutěžících. A my 
můžeme s hrdostí říct, že jsme obsadili 
všechny tři medailové pozice, pokaž-
dé v jiné kategorii a na jiných postech, 
ale umístili jsme se. Po nádherné 
a  velmi poučné ukázce dravých ptá-
ků z  tuřanského letiště jsme si každý 

mohli potěžkat sovu pálenou a shléd-
nout malá mláďátka. Sova pálená pro 
nás byla opravdu něčím výjimečným, 
bylo to, jako by obživl ten nejkrásněj-
ší obrázek z malovaných knih. Poté už 

nás čekala jen cesta zpět domů. Tě-
šíme se na další ročník a věřím, že se 
opět vydáme na krásnou procházku  
přírodou.

Zdeňka Šafářová, TJ Sokol Telnice

V neděli 12. května 2019 popřály děti 
z  mateřského klubu Telnické sluníčko, 
mateřské a základní školy svým mamin-
kám k  jejich svátku. Programem, který 
probíhal v  sále orlovny, provázeli pří-

tomné s mladistvou grácií a humorem 
Silvie Hrozková a  František Hrazdíra. 
Již tradičně byl zahájen vystoupením 
Telnického sluníčka, při kterém si děti 
zahrály na kočičky a  koníčky. Mamin-

ky se ujaly role žokejů. Děti z mateřské 
školy – Medvídků – vyrazily na výlet 
s mašinkou. Myšičky všem ukázaly, jak 
to vypadá ve světě berušek a motýlků 
a Tygříci zahráli pohádku o hříbku a zví-

NÁVŠTĚVA SLOVENSKÝCH STAROSTŮ V TELNICI

JARNÍ POCHOD DO STARÉHO LESA

DEN MATEK 
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řátkách. K  tomu všemu přidali několik 
tanečků. Žáci první třídy základní školy 
nás zavedli svým tanečním vystoupe-

ním do světa pochodů a balad. Druháci 
se inspirovali muzikálem Ferda Mrave-
nec a  třeťáci uspořádali multižánrový 

hudební festival, na kterém vystoupi-
ly známé skupiny a  zpěvačky: Queen, 
Lucie Bílá, ABBA, Lucie Vondráčková, 
Helena Vondráčková. Čtvrtý ročník zů-
stal stejně jako loni věrný sportovnímu 
typu vystoupení, tentokráte s  obruče-
mi. Pomalu se stává tradicí, že pátý roč-
ník předvádí své divadelní vlohy. Letos 
zpracovali klasickou pohádku Sedm 
trpaslíků a  svým výborným výkonem 
pobavili celé publikum. Rád bych podě-
koval nadějným moderátorům, paním 
učitelkám a  maminkám z  Telnického 
sluníčka za nácvik všech vystoupení. 
Další poděkování patří zvukaři, díky 
kterému snaha všech vystupujících ne-
přišla nazmar, za materiální podporu 
a  velmi dobrou spolupráci děkuji obci 
Telnice a Orlu jednotě Telnice.

Petr Gabrhel, ředitel školy

V  úterý 26. března 2019 jsme se po 
přivítání zaměřily na opakování názvů 
národních písní. Byla tak procvičena 
naše paměť. Toto setkání bylo časově 
omezeno z  důvodu besedy s  doprav-
ní tématikou, která navazovala hned 
v  deset hodin. Hlavní téma neslo ná-
zev „Dobrý způsob života – Desatero“. 
Z mravního hlediska se biblické Desa-
tero přikázání týká vlastně všech oblas-
tí života a vztahuje se nejen na věřící, 
ale i na nevěřící. Kéž by se jimi v dneš-
ním světě lidé řídili a  žili podle nich. 
Shodly jsme se na tom, že tato jednot-
livá přikázání jsou jakousi nápovědou 
a  orientací v  různých životních situa-
cích, pravidlem či návodem pro možný 
šťastný a spokojený život. Při té příleži-
tosti jsme si vyslechli několik myšlenek 
z  projevu papeže Františka, týkajících 
se právě stáří. Pozornost, pohotovost 
a také paměť jsme měly možnost pro-
cvičit ve známých hrách, při kterých byl 
i důvod se zasmát.

V úterý 9. dubna 2019 jsme se v klu-
bovně KLAS sešly, abychom si zazpíva-
ly, procvičily paměť pomocí pracovní-
ho listu a v hlavním tématu si řekly vše, 
co je nám známo (a ještě více) o tanci. 
Začaly jsme rozdělením, tanečními sty-
ly, způsobem hodnocení při soutěžích 
apod. Zavzpomínaly jsme na dobu do-
spívání, kdy některé z nás navštěvova-
ly taneční kurzy, které končily tzv. vě-
nečkem. Sdílely jsme dojmy z nedávné 
televizní taneční soutěže „Stardance – 
Když hvězdy tančí“. Část našeho setká-

ní byla vyplněna „přípravou“ na blížící 
se Čaj o páté. Při návštěvě pana staros-
ty jsme se dozvěděly vše, co se týkalo 
Dívčí olympiády, které se zúčastnilo 
asi 160 děvčat s doprovodem. Šlo jistě 
o  velmi zdařilou akci, která probíhala 
v místním kostele, v orlovně a v prosto-
rách sokolovny včetně sportovní haly. 

V  úterý po Velikonocích (30. dubna 
2019) se KLAS sešel, abychom se ještě 
k  Velikonocům „vrátily“ prostřednic-
tvím filmu. Shlédly jsme historický film, 
jehož ústřední hrdinou je římský voják, 
který si až příliš přivykl na brutalitu, zá-
porné počínání lidí kolem sebe, plnění 
příkazů a  jisté výhody od Piláta. Místy 
je film plný krve a násilí, zvláště v mís-
tech, kde jde o scény vedoucí k ukřižo-
vání Krista (přestože toto není hlavní 
myšlenkou filmu). Vojákovi se dostává 
srovnání, kdy se setkává s  pozitivními 
prostými lidmi – rybáři. Je mu umož-
něno v nich poznat dvanáct apoštolů. 
Jeho myšlení a konání se mění. Důleži-
tými postavami jsou Ježíš, Maria a Máří 
Magdaléna. Závěr filmu přinutí diváka 
k  hlubokému zamyšlení, v  jak složité 
době se děj odehrává, co nám děj pro-
střednictvím kontroverzního vojáka 
tehdejší doby chtěl říct a  čím pro nás 
Velikonoce jsou. Děkujeme za možnost 
film shlédnout.

V úterý 14. května 2019 jsme se 
v  KLASu sešly, abychom se v  hlavním 
tématu věnovaly vztahu mezi matkou 
a  dítětem. Tento vztah je nejsilnějším 
citovým vztahem vůbec. V průběhu let 

se mění, vyvíjí. Hned na úvod nás paní 
Dara seznámila s  novinkami z  kultury 
a  pranostikami na tento měsíc. Poho-
vořily jsme o počátku slavení Dne ma-
tek, který se v  naší zemi slavil poprvé 
roku 1923 díky dceři prezidenta Masa-
ryka Alici. S  nástupem jiného režimu 
byl vystřídán na dlouhá léta svátkem 
MDŽ a až po roce 1989 se začal znovu 
svobodně na 2. květnovou neděli sla-
vit. Také jsme se ještě „vrátily“ k nedáv-
nému Čaji o páté, kde jsme (snad) při-
spěly malým dílem k dobré náladě. Po-
děkování si zaslouží pan Jindřich Čech, 
který byl ochoten nás doprovodit na 
harmoniku, dále paní Darka, která se 
chopila moderování a  následně s  Bo-
ženkou předvedla vtipnou scénku. Po-
děkování patří i paní MUDr. Marii Šťast-
né, která s nápadem zkusit „Čaj o páté“ 
vlastně přišla. Nápad se ujal a je jistým 
obohacením kulturního života v  naší 
obci  a stal se již tradicí. Vrátily jsme 
se i k nedělní oslavě Dni matek. Shodly 
jsme se v  tom, že je rok od roku pěk-
nější, tentokrát obohacena o  výstavu 
zdařilých keramických výrobků, které 
vznikaly pod odborným vedením paní 
Zaoralové. Na řadu přišlo také procvi-
čení paměti pomocí pracovního listu a 
přesmyčky slov, které se vázaly k téma-
tu. Cvičení nahradil jakýsi tanec vsedě 
s písní Zdeňka Svěráka a dětského sbo-
ru. Závěr setkání patřil panu starostovi, 
který byl ochoten odpovídat na naše 
dotazy. Děkujeme.

Marie Fialová, animátorka KLAS Telnice

SETKÁNÍ KLUBU AKTIVNÍCH SENIORŮ 
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V neděli 28. dubna 2019 si naše vesni-
ce připomněla 74. výročí osvobození Ru-
dou armádou. Při pietním aktu zazněla 
nejprve česká státní hymna zahraná de-
chovou hudbou Telničanka, následoval 

proslov starosty obce k historickým sou-
vislostem, po něm pak proběhlo kladení 
pamětního věnce starostou a  místosta-
rostou obce. Po celou dobu stáli čestnou 
stráž telničtí sokolové Eva Kořalníková 

a Pavel Sekanina ve slavnostních krojích. 
Děkujeme všem přítomným za účast. 
Jistě je potřebné, abychom na tyto his-
torické události nezapomínali a  připo-
mínali je především našim dětem.  FK

V neděli 28. dubna 2019 v  sále soko-
lovny pořádaly členky sociální komise 
obce Telnice Čaj o páté. Pan starosta při-
vítal všechny přítomné hosty. V  úvodu 
programu vystoupily členky telnického 
Klasu se svým veselým pásmem scének 
a písniček, které hudebně doprovodil na 
harmoniku pan Jindřich Čech. Vystou-
pení si právem zasloužilo velký potlesk 
všech přítomných. Naše pozvání opět při-
jali členové tanečního klubu ze Sivic, kte-
ří nám v  průběhu odpoledne předvedli 
dva tance. Jak je jejich zvykem, mají vždy 

úžasnou taneční choreografii a dokonalé 
kostýmy. Tentokrát jim to velmi slušelo 
v  námořnickém a  ve stylu 30. let. Sivičtí 
přátelé s sebou vždy přivezou skvělou ná-
ladu. O hudební doprovod během odpo-
ledne se postaral Aleš Kučera s  kapelou 
Telničanka. Přítomní hosté si tak nejen 
pochutnali na připraveném čaji a výbor-
ných koláčcích od firmy Kulhánek a Drá-
pal, ale také si zatančili. Pro hosty byla 
také připravena zábavná vědomostní 
soutěž mezi jednotlivými stoly pod vede-
ním Veroniky Slezákové. Vítězný stůl ob-

držel bonusové lístky do vtipné tomboly, 
kterou tentokrát moderoval pan starosta. 
Věřím, že se společné nedělní odpoledne 
na Čaji všem líbilo. Velmi děkuji za pomoc 
při organizaci členkám sociální komise, 
členkám KLASu za jejich vtipný dopro-
vodný program, Aleši Kučerovi a členům 
kapely Telničanka za hudební doprovod 
vlastním repertoárem, členům Sivického 
tanečního klubu, že si našli čas a potěšili 
nás svojí přítomností, ostatně tak jako to 
bylo i v předchozích letech.

Za sociální komisi Lenka Sobotková

PIETNÍ AKT U POMNÍKU OBĚTÍ II. SVĚTOVÉ VÁLKY

ČAJ O PÁTÉ 
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Čaj o páté je akce, na kterou se vždyc-
ky těšíme. Letos již potřetí se nám do-
stalo pozvání od pana starosty, aby-
chom vystoupili na odpoledním setkání 
telnických seniorů. Kdo jsme? Říkáme 
si ve zkratce STK, což znamená Sivický 
taneční klub. Letošní Čaj o  páté jsme 
zpestřili taneční kreací na námořnické 
téma. Při druhém vystoupení jsme se 
v převleku za pistolníky a barové taneč-
nice přenesli do české filmové komedie 
Limonádový Joe. Kdybyste čekali vr-
cholné taneční umění (i když i tací jsou 
mezi námi), byli byste zklamáni. Pokud 
ale oceníte nadšení party lidí, která do-
káže šířit dobrou náladu, pak jsme to 
my – osm manželských párů pod vede-
ním Blanky a Jiřího Roháčkových. Šedi-
ny a  nějaké to kilo navíc nám nebrání, 
abychom si čas od času nezatančili čis-
tě pro radost. A tak jsme opět po roce 
zavítali mezi vás, kde jsme se okamžitě 
cítili jako doma. Dorazili jsme do sálu 
zářícího novotou, přivítala nás přátel-
ská atmosféra a po celou dobu se o nás 

vzorně starali členové sociální komise 
i pan starosta osobně. Byli jsme nadšeni 
programem telnických seniorů, který si 
sami připravili, a někteří z nás se do něj 
také aktivně zapojili. Osobně jsem měla 
tu čest vylosovat prvního výherce vtip-
né tomboly. 

Vážený pane starosto, milí Telničtí, 
děkujeme za příjemně strávené odpo-
ledne ve vaší společnosti a třeba zase za 
rok na viděnou.

Marie Kousalová,  
starostka obce Sivice a členka Sivického 

tanečního klubu

V  úterý 30. dubna 2019 proběhlo 
v  areálu sokolovny tradiční pálení ča-
rodějnic. Pro malé čarodějnice i  čaro-
děje byly připraveny drobné soutěže, 
při kterých si mohly děti vyzkoušet let 
na koštěti, lovení a  chytání pavouků 
a  skládání obrázků čarodějnic. Po spo-

lečném nástupu k ohništi a nezbytném 
fotografování mohli všichni začít s opé-
káním špekáčků či klobás podle vlastní 
chuti a podle toho, co si přinesli. Ostatní 
ingredience včetně popcornu a nápojů 
byly pro účastníky připraveny na místě. 
Děkujeme panu Netolickému za daro-

vané dřevo a panu Lengálovi za půjčení 
ohniště. Doufáme, že si všichni přítomní 
poslední dubnový den užili, i  když po-
časí zrovna posezení u  táboráku příliš 
nepřálo. Snad to příští rok vyjde lépe.

Za pořadatele Leona Bímová, 
 TJ Sokol Telnice

DÍKY ZA POZVÁNÍ DO TELNICE!

PÁLENÍ ČARODĚJNIC 
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Ahoj, ahoj, tak už jsme se sešli… Tak-
to se pravidelně každé pondělí zdraví 
předškolní děti se svou paní učitelkou 
ve výuce Hudební školy Yamaha. Zdraví 
se také se svým kamarádem medvíd-
kem, chobotničkou Jájou, spolu navzá-
jem. Obě skupinky (10 a  8 dětí) začí-
nají společným hudebním pozdravem 
a hlavně s úsměvem. 

Roční působení HŠ Yamaha v  Telni-
ci si zaslouží malé ohlédnutí. A  proto 
jsem se na jedné květnové hodině dětí 
zeptala: „Chodíš do Yamahy rád?“ „Jo, 
jo, jo!!!“ zněla opakovaná odpověď.  
„A co tě tu baví?“ „No – jak zpíváme… 
že tančíme…, pěkné písničky… jak ma-
lujeme a lepíme…, hrajeme na hudební 
nástroje…, je tu s  námi Méďa, Jája…, 
taky blbneme…“

Odpovědi našich nejmenších (od 
2  roků do 4) jsou výmluvné. Docela 
vystihly to, co se v  oboru První krůčky 
k  hudbě učí. Děti pravidelně opakují 
známé písně, nově se učí buď píseň ne- 
bo básničku, nebo poslouchají zajímavé 
skladbičky, které vždy spojí s pohybem. 
Po 9měsíční výuce jsou vidět výsledky. 
Maminky jsou nadšené, jak děti doma 
reagují na znějící hudbu, jak umí rytmi-
zovat (pleskáním, tleskáním) slova, která 
běžně slyší, jak se v hodině dokážou spo-
lečně zapojit do jednotlivých činností – 
přesto, že na začátku byla jejich činnost 
chaotická, jakoby bezúčelná. Maminky 
oceňují pracovní sešit – leporelo, které 
má pro každé téma obrázek, básničku 
a  písničku. Další nezbytnou pomůckou 
výuky je CD, které je podle mnoha ma-
minek bezkonkurenčně nejposloucha-
nějším CD v rodině. Od září mohou děti 
absolvovat druhý ročník Prvních krůčků, 
který opět přinese nové písničky, nové 
leporelo, nové básničky, jiné poslechové 

hudební ukázky. Děti se mají na co těšit. 
Velkou výhodou oboru je i  přítomnost 
rodičů (i prarodičů) ve výuce, kterou si 
společně „užijí“.

Starší děti (vesměs pětileté) navštěvu-
jí obor Rytmické krůčky. Zde pracujeme 
se skupinkou 5 dívek a již tolik nezpívá-
me, ale víc se učíme – k daným písním 
jsme se naučili hrát doprovod (jinou 
melodii) na flétnu, na keyboard, na  
boomwhackers (plastové trubky – ob-
líbený hudební nástroj), umíme zpívat 
doprovodnou melodii, zapsat notičky 
na tabuli i  do pracovního sešitu. Také 
posloucháme hudební ukázky a  umí-
me na ně pohybem reagovat, umíme 
zachytit notičkami přednesený rytmus, 
vyťukat ho hrou na dřívka a  rádi také 
zpíváme „naše“ lidové písničky. Tyto 
dívky mohou od září nastoupit do sa-
mostatného oboru hra na flétnu, hra na 
keyboard či populární zpěv.

Od září nabídneme dalším dětem od 
18 měsíců obor První krůčky a  zcela 

maličkým (od 4 do 18 měsíců) obor Ro-
bátka. Je prokázáno, že hudba má i pro 
batolata nesmírný význam – děti ji po-
znávají v  těsném spojení s  maminkou 
prostřednictvím vhodných písní, které 
zpívá nejen učitelka, ale i maminky. Už 
v  útlém věku děti hudbu velmi dob-
ře vnímají a  reagují na ni. Možná toto 
u  řady rodičů vyvolá rozpaky, ale pak 
doporučujeme přijít i s dítětem na ukáz-
kovou hodinu. Vždyť o  kvalitě výuky 
svědčí např. i  řada čekajících maminek 
na volnou kapacitu oboru Robátek ve 
Šlapanicích. Tato výuka je vhodná v do-
poledních hodinách, což není v učebně 
na telnické faře problém.

Pokud by vnímavý čtenář potřeboval 
více informací, třeba i o dalších oborech 
HŠ Yamaha, odkazujeme na webové 
stránky www.yamahaskola.cz. Zápis do 
nového školního roku se bude konat 
v úterý 3. září 2019 v 17 hodin v učeb-
ně na faře.

Božena Küfhaberová, učitelka

PŮL ROKU HUDEBNÍ ŠKOLY YAMAHA V TELNICI 

V  pátek 17. května 2019 se v  zasedací místnosti obecní-
ho úřadu opět tvořilo. Tentokrát připravilo Telnické sluníč-
ko ve spolupráci s  Renatou Jahodovou malování na textil. 
Paní Jahodová s  dcerou Ivou ukázaly všem přítomným 
děvčatům a  ženám techniku tupování. Za pomoci šablon 
různých vzorů a  barev na textil vznikaly opravdu originál-
ní kousky triček a nočních košil. Technika tupování je velmi 
jednoduchá a zvládnou ji hravě všichni, i když nejsou zrov-
na malíři. Dekorování obyčejných triček nás nadchlo, a tak 
jsme se předběžně domluvily, že bychom mohly toto tvoře-
ní uskutečnit i v podzimním čase a připravit si tak už dárky  
na Vánoce. Krásné letní dny přeje všem Telnické sluníčko!

Pavla Chovancová

MALOVÁNÍ NA TEXTIL S RENATOU JAHODOVOU 
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  PROGRAM TELNICKÉHO SLUNÍČKA  
V ZÁVĚRU ŠKOLNÍHO ROKU

  KINEMATOGRAF BRATŘÍ ČADÍKŮ  
OPĚT PŘIVEZE ČESKÉ FILMY

Milé děti, maminky a babičky,
ráda bych vás pozvala na program, 

který pro vás připravilo Telnické sluníčko 
na závěr školního roku 2018/2019 pro 
naše nejmenší děti. Ve středu 5. června  
se uskutečnilo poslední setkání Mateř-
ského klubu sluníčko tohoto školního 
roku. Před prázdninovým odpočinkem 
jsme si spolu ještě pořádně zacvičili, za-
zpívali a pohráli. 

V  pátek 14. června odpoledne se pak 
vydáme za zvířátky na farmu. Čeká nás 
zde i jízda na ponících. Sejdeme se v 15.30 
hod. na sokolovně a  odtud se společně 
vydáme na cestu k farmě. Na tento odpo-
lední program jsou srdečně zváni i tatínci.

Ve středu 19. června se můžete těšit na 
slavnostní ceremoniál, při kterém pasuje-
me některá „sluníčka“ na „školkáčky“. Tuto 
akci plánujeme společně s  mateřskou 
školou, která povýší svoje předškoláky do 
stavu školáků. Celá slavnost se stejně jako 
loni odehraje na zahradě mateřské ško-
ly, kde si pohrajeme a upečeme něco na 
zub. Vše vypukne v 16.30 hod. 

V  pondělí 24. června pojedeme na 
malý, dopolední výlet autobusem do 
Modřic. Na konečné autobusu pře-
sedneme na vláček a projedeme se po 
kraji. V  cílové stanici si zahrajeme na 
velikém zábavném hřišti. Na tento výlet 
je třeba se předem přihlásit nejpozději  

do 19. června u  Pavly Chovancové 
na tel. 774  513  735 nebo e-mailem:  
pavla.chovancova@telnickeslunicko.cz.

Ve čtvrtek 27. června se od 10 hodin 
uskuteční schůzka maminek, které by 
měly chuť se aktivně zapojit do činnos-
ti Telnického sluníčka v příštím školním 
roce. Jde zejména o organizaci pravidel-
ných setkání mateřského klubu. Prosím, 
nebojte se a určitě přijďte se svými ná-
vrhy a  nápady. Tato schůzka je samo-
zřejmě i  za účasti vašich dětí. Těším se 
na společná setkání!

Za Telnické sluníčko  Pavla Chovancová

V  červenci se naše obec opět dočká 
promítání letního kina. Kinematograf 
bratří Čadíků přiveze populární české 
filmy, které v  minulých letech úspěšně 
brázdily českými a  moravskými kiny. 
Jen termín promítání se posouvá – začí-
náme v neděli a končíme ve středu.

V  neděli 7. červen-
ce 2019 zahájíme po-
vedenou pohádkou 
Čertí brko, kde exce-
lují oblíbené tváře 
současného českého 
filmu: Ondřej Vetchý, 
Jan Budař, Jan Cina, 
Marek Daniel či Jana 

Plodková. Příběh nás zavede do městeč-
ka Pytlov. Místní, kteří tu žijí běžným ži-
votem řemeslníků nebo sedláků možná 
ani netuší, že všechny jejich přestupky 
a nepravosti jsou pečlivě monitorovány 
místní pekelnou pobočkou. Hříchy zapi-
suje spravedlivě a  neomylně kouzelné 
Čertí brko…

V  pondělí 8. čer-
vence 2019 se může-
me těšit na zajímavý 
český film natočený 
podle scénáře Ondře-
je Havelky s  názvem 
Hastrman. Romantic-
ký a  zároveň ironický 
příběh hastrmana ali-

as barona de Caus (Karel Dobrý), jehož 
láska k venkovské dívce Katynce (Simo-
na Zmrzlá) naplňuje netušeným štěstím 
i stravující vášní. Ve velmi dobře hodno-

ceném filmu se objeví spousta mladých 
herců, ale také např. známý harcovník 
Jiří Lábus.

V úterý 9. července 
2019 bude patřit ko-
medii Chata na pro-
dej s  řadou vynikají-
cích českých herců: 
s  Ivanou Chýlkovou, 
Terezou Voříškovou, 
Janem Kačerem, Zu- 
zanou Kronerovou, 

Davidem Vávrou a  dalšími. Rodiče 
prodávají starou chatu, pro kterou už 
nemají využití. Před předáním chaty 
novému majiteli se však matka (Ivana 
Chýlková) rozhodne uspořádat posled-
ní pořádnou rodinnou slezinu…

Celý filmový pro-
gram pak uzavře bláz-
nivá komedie s  ná-
zvem Po čem muži 
touží, v  níž exceluje 
dvojice Jiří Langmajer 
a Anna Polívková, kte-
rým sekundují Táňa 
Pauhofová, Lenka Vla-

sáková, Oldřich Navrátil, Naďa Konva-
linková, Pavla Tomicová a  řada dalších 
skvělých herců. V  jedné dobrodružné 
noci si Karel (Jiří Langmajer) přeje, aby 
se stal ženou, protože „ženský to mají 
v životě mnohem jednodušší a on je na 
tom kvůli nim bídně.“ Ráno Karel zjistí, 
že následkem noční alkoholické „jízdy“ 
a zásahem vědmy Zoltany (Pavla Tomi-
cová) se stal ženou (Anna Polívková).

Začátky představení jsou plánovány 
zhruba od 21:30 (hned jak se setmí), 
promítat se bude jako vždy na obecním 
parkovišti u sokolovny. Předem děkuje-
me sokolům za spolupráci – zapůjčení 
laviček, poskytnutí energií a  sociálních 
zařízení.

I v  letošním roce bude pro všechny 
diváky vstupné dobrovolné, které bude 
věnováno na charitativní účely, ostatně 
jako každý rok. Organizačně a finančně 
tuto akci zastřešuje obec Telnice, děku-
jeme zastupitelstvu obce za schválení 
úhrady nákladů s touto již tradiční akcí 
spojených. Věříme, že nám tentokrát 
vyjde počasí po všechny dny. Těšíme 
s vámi na krásné filmové zážitky.  FK
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  PROČ MUŽI NEPOSLOUCHAJÍ  
A ŽENY NEUMĚJÍ ČÍST V MAPÁCH

Kulturní komise obce Telnice při-
pravuje ve spolupráci s  divadelním 
spolkem Ochotnice z  Otnic divadelní 
představení, hudební komedii s  ná-
zvem „Proč muži neposlouchají a ženy 
neumějí číst v  mapách“, která vám 
poradí, jak předcházet partnerským 
krizím. Představení plánujeme na pá-
tek 27. září 2019 a všichni jste již nyní 

srdečně zváni! Muži a ženy jsou odlišné 
bytosti. Že je to v dnešní době odvážné 
tvrzení? Ti, kteří se vzpírají myšlence, že 
biologické danosti ovlivňují naše cho-
vání, tak často činí s nejlepšími úmysly, 
neboť chtějí oponovat sexistickým ná-
zorům. Zaměňují však pojmy rovnost 
a stejnost. Mnohé vztahy končí špatně, 
protože muži nechápou, proč se ženy 

nemohou chovat více jako muži, a ženy 
očekávají, že jejich muži se budou cho-
vat stejně jako ony. Scénář napsal Mi-
roslav Hanuš podle stejnojmenné kni-
hy manželů A. a B. Peasových. Máte se 
na co těšit, smích a skvělá zábava jsou 
zaručeny… 

Pavla Chovancová,  
kulturní komise

Pamatujete si dobu, kdy v obchodech 
byly dva druhy jogurtů, mléko se prodá-
valo v sáčku a toaletní papír kolikrát ne-
byl k dostání vůbec? Dobu, kdy nebyly 
počítače, kluci nesměli nosit dlouhé vla-
sy a byla zakázana trička s cizojazyčným 
nápisem? „WTF,“ říkají si ti, co to nezažili. 
„Toto letí,“ povzdechnou všichni nad 
čtyřicet. Ta doba skončila 17. listopadu 
1989. Lidé vyšli do ulic, padl komunis-
tický režim a získali jsme svobodu. Mož-
nost cestovat, zboží si vybírat, ne na ně 
stát v nekonečných frontách, a říkat svůj 
názor bez toho, že by vás za něj vyho-
dili z  práce, nebo dokonce zavřeli do  
kriminálu.

A letos je to 30 let! Dnes, kdy máme 
neomezené možnosti, si často ani neu-
vědomujeme, jaká to byla doba. A pro-
to si na ni zavzpomínáme, aby i mladší 
generace poznala nedávnou historii 

a  pamětníci si oživili, na co v  Telnici 
budeme vzpomínat při oslavách 30 let 
od sametové revoluce. Slavit sice bu-
deme až na podzim, ale už teď se mů-
žete zapojit do soutěže o  hodnotné 
ceny. Postupně vám budeme odhalovat 

program a plněním jednotlivých úkolů 
se můžete zapojit do slosování. Kolika 
úkolů se zúčastníte, tolikrát se zařadíte 
do slosování. 

Úkol první: retro kvíz 
Otestujte své znalosti o období před 

rokem 1989 a  zařaďte se do slosování 
o hodnotné ceny. Kvíz naleznete na po-
slední černobílé straně tohoto zpravo-
daje. Vyplněný kvíz spolu s kontaktním 
údajem odneste v obálce označené 17. 
listopad v Telnici na telnickou poštu (Po, 
St, Čt 8–18; Út, Pá 8–12). Také může-
te zvolit elektronickou formu kvízu. Je 
tady: http://bit.ly/17listopadvtelnici

Markéta Kyzlinková, kulturní komise

OSLAVY 30 LET OD SAMETOVÉ REVOLUCE

#17listopadvtelnici
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Trenérky a  cvičitelky napříč mnoha 
sportovními odvětvími převzaly v první 
dubnový den letošního roku ocenění 
na slavnostním ceremoniálu Trenérka, 
cvičitelka roku 2018. Více než třicítka 
žen byla oceněna ve třech v  kategori-
ích – profesionální trenérka, objev roku 
a dobrovolná celoživotní činnost trenér-
ky nebo cvičitelky. Ženy, které se věnují 
trénování a výchově různých věkových 
kategorií sportovců a širokému spektru 
sportů od vrcholových po nesoutěžní, 
oceňuje Komise rovných příležitostí ve 
sportu Českého olympijského výboru. 

Kromě titulu „Profesionální trenérka“ 
a „Trenérka, cvičitelka roku 2018“ pře-
vzalo při setkání celkem 22 žen ocenění 
za celoživotní činnost, mezi nimi telnic-
ká cvičitelka a sokolka Zdeňka Šafářová. 
V medailonku k  její osobě bylo uvede-
no: „Zdeňka Šafářová z Telnice je autor-
kou hromadných skladeb pro význam-
né sokolské akce. Významně se podílela 
na tvorbě česko-slovenské skladby pro 
letošní světovou gymnaestrádu.“

Odborná komise Českého olympij-
ského výboru založila Komisi rovných 
příležitostí v roce 2008. Od tohoto roku 

se oceňují amatérské, ale i profesionální 
cvičitelky-trenérky. Tehdy se udělovaly 
ceny za rok 2007, tento rok byl vyhlášen 
Evropským parlamentem jako Rok rov-
ných příležitostí. 

Hlavním účelem této a  jiných akcí, 
které komise realizuje, je zviditelnění 
činnosti ženských trenérek a  networ-
king. Komise se také soustředí na rovné 
příležitosti ve sportu či vytváření přízni-
vých podmínek pro zapojení žen do ve-
doucích funkcí ve sportu jak na domácí, 
tak mezinárodní scéně.

Tato akce probíhá celým spektrem 
sportovních organizací v  České repub-
lice. Je jedno v jaké sportovní organiza-
ci působíte a  jak dlouho v ní působíte. 
Návrhy ocenění jsou zcela neveřejné 
a podléhají schvalování Českého olym-
pijského výboru. 

Rovnost příležitostí spočívá v  první 
řadě v rovnosti šancí jak na poli sportov-
ním, tak v osobním životě. Oceněnou se 
může stát opravdu každá žena, která se 
jakýmkoliv způsobem snaží prosazovat 
sport do povědomí všech věkových ka-
tegorií. Nejsou zde žádná kritéria nebo 
pravidla či omezení. Není zde žádná vě-
ková hranice.

Návrhy podávají samotné sportovní 
organizace, nikoli sami trenéři či cvičite-
lé. Jde o uznání, a tak trochu o projeve-
ní úcty ženám trenérkám-cvičitelkám, 

které svoji trenérskou či cvičitelskou 
činnost provádí ve „třetí směně“ svého 
osobního života.

Požádali jsme Zdeňku o pár slov k to-
muto významném ocenění: „Toto oce-

nění může každá trenérka-cvičitelka 
získat pouze jednou za život. Premiéra 
se tak zároveň stane derniérou. Na pó-
diu po boku olympijské vítězky Štěpán-
ky Hilgertové můžete stanout pouze 
jedenkrát za život. Spousta lidí se může 
ptát proč a za co? Proč zrovna ona? Co 
zrovna ona dělá tak výjimečného? Jen 
ti, co sami trénují a obětují vlastní volný 
čas pro druhé, vědí, o čem toto ocenění 
je. Pokud si vás vaše sportovní organiza-
ce cení za práci natolik, že vás nominuje 
na toto ocenění, usmějete se, zamáčk-
nete slzu, co se dere koutkem oka ven, 
a hlavou vám probleskne, že jste mohli 
udělat mnohem víc. Že bez podpory ro-
diny a dětí by to opravdu nešlo. Přátelé 
a všichni, kdo přijdou, aby si pod vaším 
vedením zatrénovali, něco se naučili, 
zasmáli se a obětovali též vlastní volný 
čas. Hlavou vám proběhne – ano, má to 
smysl. Když si v  létě sednete s  18letou 
dívkou, která vám s  úsměvem vypráví, 
jak si pamatuje, když ji poprvé ve 3  le-
tech přivedla maminka do cvičení a  já 
ji učila na kladince nabírat vodu a udr-
žet rovnováhu – ano, má to smysl. Když 
víte, že musíte udělat s vlastními dětmi 

ČESKÝ OLYMPIJSKÝ VÝBOR OCENIL ZDEŇKU ŠAFÁŘOVOU

Zdeňka Šafářová s  dvojnásobnou olym-
pijskou vítězkou Štěpánkou Hilgertovou

Zdeňka Šafářová uprostřed mezi oceněnými cvičitelkami
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Do jarních odvet II. ligy mužů vstupo-
val tým Sokola Telnice ze třetího místa 
po podzimní části s cílem udržet posta-
vení v první pětce startovního pole. Po 
stabilních výkonech v  domácím pro-
středí, odkud ukradly dva body po více 
než roce pouze suverénní Bohunice, 
přidali Telničtí i zisky v halách soupeřů. 
Zvláště cenné jsou pro mladý tým vý-
hry ve vždy těžkém zápase v hale Velké-
ho Meziříčí a v domácím prostředí tra-
dičně velmi silných Ivančic. Nejen tam, 
ale i  v  dalších zápasech venku jsme 
se mohli spolehnout na fantastickou 
a  dříve nevídanou podporu našich fa-
noušků, kteří jsou, jak si troufnu napsat, 
aktuálně nejlepší na jižní Moravě. Jed-
ním z vrcholů jara se jistě stal podařený 
zápas v hale Králova Pole, kde k radosti 
více než 70 členného fanklubu hostů 
a v doslova elektrizující atmosféře zcela 
dominoval tým Telnice nad posílenou 
rezervou extraligového Brna s  výsled-
kem 32:53. Celkové 2. místo a více než 

700 vstřelených branek v sítích soupe-
řů na konci sezóny 2018/2019 je po-
tvrzením vzestupného trendu, ale také 
velkým závazkem do následujícího 
ročníku. Ještě jednou děkujeme všem 

za podporu a věříme, že se na podob-
né vlně euforie jako na jaře svezeme 
k dobrým výsledkům i v novém soutěž-
ním ročníku!

Telničtí házenkáři 2018/2019

V sobotu 13. dubna 2019 přivítala 
sportovní hala v  Telnici účastníky 2. 
ročníku Mezinárodního Jarního turnaje 
v miniházené. Sešla se družstva z České 
i Slovenské republiky a všichni se těši-
li na urputné boje o poháry a medaile. 
Devět týmů v  mladší kategorii a  osm 
ve starší slibovalo pěknou podívanou 
a  nebylo tomu jinak. Malí házenkáři 
předváděli své umění na dvou hřištích 
a  určitě by jim některé herní situace 
mohli závidět i  jejich starší kolegové. 
Protože letošní počasí zrovna nepřá-
lo pobytu venku, byla hala neustále 
naplněna, a  tak atmosféra a  podpora 
svým spoluhráčům byla skvělá. V mlad-
ší kategorii bojovala družstva ŠKP Bra-
tislava, Strojár Malacky, HC TJ Náchod 
se dvěma týmy, TJ Sokol Sokolnice, SK 
Velká Bystřice, Dukla Praha 4 taktéž se 
dvěma týmy a domácí TJ Sokol Telnice. 
Kluci a  holky se snažili a  hráli do po-
sledního hvizdu. Zapisovatelé poctivě 

hlídali každý gól, i když hráčům byl stav 
zápasu utajen. Díky tomu nedocházelo 
k  žádným velkým potyčkám a  všichni 
hráli v  klidu a  pohodě. Naši nejmladší 
házenkáři nenašli tentokrát přemoži-
tele a zaslouženě zvítězili. Ve starší ka-
tegorii hrály týmy SK Velká Bystřice, TJ 
Sokol Sokolnice, ŠKP Bratislava, Strojár 
Malacky, TJ Sokol Újezd u  Brna, Duk-
la Praha 4  se dvěma týmy a  domácí 
TJ Sokol Telnice. Zkušenější házenkáři 
předváděli skvělé výkony, takže se bylo 
určitě na co dívat. Telničtí starší minižá-
ci zvládli všechny zápasy na jedničku 
a  i oni vystoupili na nejvyšší stupínek 
a  odnesli si pohár a  medaile za první 
místo. Celkem bylo odehráno 64 zápa-
sů na dvou hřištích, zúčastnilo se 140 
hráčů, snědlo 170 obědů a  220 párků 
v  rohlíku. Všichni hráči měli připrave-
no občerstvení v  podobě ovocných 
nápojů a  ovoce samotného – banány, 
jablka, hrušky, mandarinky, jahody. Ka-

ždé družstvo si také odvezlo odměny 
v podobě turnajového trička, létajících 
talířů, bublifuků, oplatků, želatinových 
bonbónů, fit mlíček a  dalších dárko-
vých předmětů, které se nám podařilo 
získat od sponzorů a  obce Telnice. Na 
cestu obdrželo každé družstvo krabici 
jogurtů nebo smetanových krémů. Pro 
trenéry bylo v klubovně připraveno tra-
diční občerstvení, které zajistily mamin-
ky hráčů. Velké poděkování tedy patří 
všem sponzorům a příznivcům telnické 
miniházené, kteří svými dary přispěli ke 
zdárnému průběhu turnaje. Nesmím 
samozřejmě zapomenout na všechny 
rozhodčí, zapisovatele, organizátory 
a rodiče, kteří pomohli turnaj připravit 
a  úspěšně realizovat. Velkou pochvalu 
si zaslouží i  všichni členové týmu re-
staurace U  Seňora, kteří zvládli zajistit 
obědy a občerstvení pro všechny účast-
níky bez jakýchkoli problémů a přispě-
li tak k  hladkému průběhu turnaje.

úkol, ale už vám nezbývá čas a letíte do 
tělocvičny za všemi ostatními, abyste 
je mohli naučit zase něco víc. Po cestě 
domů za tmy opakujete násobilku a bez 
večeře doháníte úkoly do školy – pak 
zjistíte, že to smysl opravdu má. Vel-
mi mě těší, když se lidé za mnou vrací 
s úsměvem a je pro ně sport radostí.“

A jak je pro Zdeňku toto ocenění dů-
ležité? Na to sama odpovídá: „Pokud 
jsem za 20 let dokázala vzbudit lásku ke 
sportu, byť jen v jednom člověku, mohu 
být spokojená. Potkáváme se spolu na 
jednou hřišti už nemálo let a  vždycky 
jsme se dokázali nemálo nasmát, pro-
táhnout tělo a  být oporou jeden pro 

druhého. Toto ocenění je pro mne vel-
kou poctou. S  nemalou pokorou budu 
dál pokračovat v  tom, co miluji a co je 
pro mě osobní radostí.“

Blahopřejeme Zdeňce k tomuto oce-
nění a děkujeme za její dosavadní práci 
pro telnické děti a mládež.

František Kroutil, starosta obce

HÁZENKÁŘSKÉ JARO 2019 V TELNICI

MEZINÁRODNÍ JARNÍ TURNAJ V MINIHÁZENÉ 
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  VELKÝ ÚSPĚCH MLADŠÍCH ŽÁKŮ  
NA TURNAJI V PRAZE

VÝSLEDKY TURNAJE
Mladší kategorie:

 1. TJ Sokol Telnice 
2. HC TJ Náchod ,,A“ 
3. SK Velká Bystřice 
4. TJ Sokol Sokolnice 
5. ŠKP Bratislava 
6. Strojár Malacky 
7. Dukla Praha 4 Červeňásci 
8. Dukla Praha 4 Žluťásci 
8. HC TJ Náchod ,,B“

Starší kategorie:
 1. TJ Sokol Telnice 
2. TJ Sokol Újezd u Brna 
3. Strojár Malacky 
4. Dukla Praha 4 Červeňásci 
5. ŠKP Bratislava 
6. Dukla Praha 4 Žluťásci 
7. SK Velká Bystřice 
8. TJ Sokol Sokolnice

Ještě jednou děkujeme všem týmům 
za účast, sponzorům za jejich příspěvky 
a  všem ostatním za organizaci turnaje. 
Fotografie z této akce můžete nalézt na 
webových stránkách telnické házené 
www.hazenatelnice.wbs.cz v sekci Mini-
žáci / Fotogalerie.

Leona Bímová, 
oddíl házené TJ Sokol Telnice

Již po druhé jsme se rozhodli strá-
vit Velikonoce v  Praze na největ-
ším mezinárodním halovém turnaji 
v  házené pro mládež  Prague Hand-
ball Cup  2019 (bylo to v  termínu 
18.–22. dubna 2019). Celkem na 
tento turnaj dojede přes 600 týmů 
z  asi 30  států a  to nejen z  Evropy. 
Turnaj se hraje ve více než 35 halách 
po celé Praze. Takže kromě házené 
jsme měli možnost si prohlédnout 
sváteční hlavní město. V  naší kate-
gorii (MD, kluci ročník 2006–2007) 
se turnaje zúčastnilo 90 týmů z celé  
Evropy.

V základní části jsme byli nalosováni 
do skupiny 13 (MD13), kde nás čeka-
lo pět zápasů. Tuto základní skupinu 
kluci s přehledem vyhráli. Postupně si 
poradili se soupeři takto:
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SEMINÁŘ PRÁCE S DĚTMI 

Sokol Telnice vs. ŠK Zemplín  
Trebišov   23 : 5

Sokol Telnice vs. RD LL Grosist  
Slovan   24 : 13

Sokol Telnice vs. MRK Metalac II 24 : 10
Sokol Telnice vs. Põlva Spordikool 28 : 17
Sokol Telnice vs. TJ Jiskra  

Zruč nad Sázavou 25 : 19
Po této jízdě jsme postoupili do hlavní 
části turnaje – finále A,  kde jsme narazili 
na týmy:
Sokol Telnice vs. TJ Sokol  

Centrum Haná  18 : 17
Sokol Telnice vs. IK Sävehof II  25 : 15

No a  začínalo jít do tuhého. Po-
stup do playoff – ty jo, kdo by to byl  
čekal.

V osmifinále nás čekal tým HBC Olo-
mouc. A opět výhra 22 : 14 a postup do 
čtvrtfinále. Tady nás čekal těžký soupeř, 
chorvatský tým RK Dubrava byl nad 
naše síly. Prohrou 22 : 14 naše parádní 
jízda na turnaji skončila.

Chtěla bych klukům moc poděkovat 
za úplně super výkon. Za tři dny ode-
hráli devět zápasů, bojovali a  statečně 
se prali, projeli křížem krážem něko-
likrát Prahu a  pořád byli naladěni na 

vítězné vlně s  dobrou náladou. Když 
to celé shrnu, skončili mezi osmi nej-
lepšími týmy z  devadesáti, což já teda 
považuji a velký úspěch. Jsou to prostě  
borci.

Chtěla bych také poděkovat všem, 
kdo nám na dálku fandili, drželi palce, 
volali a  psali moc pěkné vzkazy. Taky 
vás to vzalo, že?! 

Výsledkový servis: 
https://phc.cz/vysledky/kategorie/4

 Pavla Michellerová, 
 oddíl házené TJ Sokol Telnice

Oddíl házené TJ Sokol Telnice ve spo-
lupráci s  obcí Telnice uspořádal dne  
14. dubna 2019 v  sále telnické soko-
lovny Seminář pro trenéry a rodiče na 
téma práce s dětmi a mládeží. Lektory 
byli Jan Mühlfeit, přední světový ma-
nažer a aktuálně kouč mnoha českých 
i  světových businessmanů a  sportov-
ců, který společně s Katkou Novotnou 
představili svůj projekt Odemykání 
dětského potenciálu. Dalším lektorem 
byl přední sportovní psycholog Vác-
lav Petráš, který se s  posluchači po-
dělil o svoje zkušenosti s koučováním 
dětí a  jak je motivovat k  tomu, aby je 
sport bavil a našli v něm zalíbení. Po-
sledním lektorem byl přední český 
trenér házené Dušan Poloz, který nám 
popsal svoji životní cestu a  to, jak se 
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vychovávají mladí sportovci v Norsku, 
kde sám strávil skoro dvacet let života, 
věnoval se trénování mládeže a  na-
startoval svoji úspěšnou trenérskou  
kariéru.

Semináře se zúčastnilo 70 poslu-
chačů z  řad trenérů házené z  celé 
České republiky, trenérů dalších spor-
tovních odvětví jako je florbal, fut-
sal, squash a  dalších. Mezi posluchači 

byli i  telničtí rodiče, kteří využili této 
přednášky k  rozšíření vlastních ob-
zorů a  pevně věříme, že si každý po-
sluchač odnesl něco užitečného, co 
pomůže nejen dětem, ale jim jako 
dospělým, kteří mají na děti největší  
vliv.

Seminář se konal ve velmi příjemném 
prostředí a během diskusí s lektory pa-
daly velmi často zajímavé otázky, které 

nám potvrdily, že téma semináře a lek-
toři byli zvoleni velmi dobře a aktuálně. 
Za organizátory semináře bych chtěl 
touto cestou poděkovat všem, kteří se 
semináře zúčastnili, všem, kteří nám po-
mohli s jeho organizací, a také lektorům, 
že si našli čas a přijeli za námi do Telnice. 
Přeji všem krásné a radostné dny s jejich 
dětmi a svěřenci.

Tomáš Palík, TJ Sokol Telnice

Mladí futsalisté Sokola Telnice 
vstoupili do jarní sezóny v nových dre-
sech. Doposud využívala všechna tři 
mužstva různých dresů a  klubových 
triček, které byly pořízeny v  historii  

našeho klubu 
(oranžové, čer-
vené či hnědé), 
nyní byly poří-
zeny moderní 
potištěné dre-
sy z  materiálu 
CoMo. Dresy 
obsahují jak 

sokolský znak, tak i  obecní, a  přede-
vším jméno každého hráče. Dresy 
obvykle hráčům vydrží jen několik se-
zón, takže v budoucnu budou hráčům 
sloužit jako památka na toto jejich 
životní období. Dresy si totiž z  větší 
části pořizovali hráči (rodiče) ze svých  
prostředků.

 MLADÍ FUTSALISTÉ VSTOUPILI  
DO JARNÍ SEZÓNY V NOVÝCH DRESECH

  KUŽELKY 
 SMÍŠENÝCH 
 DVOJIC

Letošní termín turnaje byl postižen 
přemírou akcí, a  tak se nakonec v  so-
botní ráno 23. března 2019 setkaly na 
kuželně pouze dvě smíšené dvojice. 
O to větší to byl na drahách boj. Hrálo 
se 100 hodů sdružených a rozdíl byl na 
tak velký počet hodů nevelký (u dámské 
části 5 kolků a u pánské části 13 kolků). 
Vítěz ale může být jen jeden a po záslu-
ze byla o  kousek lepší dvojice souro-
zenců Mikáčových. Vzhledem k  tomu, 
že kuželkářek není mnoho, nahrává to 
rozhodnutí, že příště již nebude turnaj 
určen pro dvojice smíšené, ale nesmí-
šené. Tak se můžeme těšit příští rok na 
více obsazený turnaj.

Jiří Hrazdíra, nadšený kuželkář

Sokol Telnice A a B v nových dresech při ligovém turnaji v Obřanech
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Do jarní soutěžní sezóny Brněn-
ského svazu malé kopané a  jeho 
Bambini ligy vstoupila zhruba třicít-
ka našich mladých hráčů, přičemž 
svá první utkání odehrály starší 

týmy A  a B (hráče naleznete na fo-
tografii v  brněnských Obřanech již 
v  nových dresech). Současně při-
nášíme také fotografii z  jarního tré-
ninku mladších hráčů, který probí-

há tradičně ve sportovní hale a  sále 
sokolovny, ale nově také i  na více- 
účelovém hřišti u  sokolovny (umělá  
tráva).

 Futsalový oddíl TJ Sokol Telnice

Výjimečně se cyklovýlet tentokrát ko-
nal v neděli (28. dubna 2019), ale vzhle-
dem k počasí to vůbec nevadilo. Většina 
účastníků přijela na sraz do Adamova 
doprovodným vozidlem, jenom Robert 
se dopravil vlakem z  Brna. Kousek od 
kostela jsme se potkali, udělali vstupní 
foto a vyrazili do terénu.

Kousek od parkoviště jsme se hned 
napojili na celkem frekventovanou cy-
klostezku č. 5, která je zároveň i evrop-
skou cyklostezkou Eurovelo č. 9  spoju-
jící Vídeň s  Krakowem. A  že je to trasa 
oblíbená, jsme se přesvědčili hned, jak 
jsme na ni najeli, protože jsme stále po-
tkávali cyklisty v obou směrech.

A teď už k samotné jízdě. Naše cesta 
vedla nejprve po hlavní silnici podél 
trati směrem do Bílovic nad Svitavou. 
I když jsme jeli po silnici, provoz nebyl 
téměř žádný a cesta rychle ubíhala krás-
nou přírodou podél řeky Svitavy. Něko-
likrát jsme taky podjížděli železniční trať 
a po asi 12 km jsme dorazili do Bílovic 
nad Svitavou k výletní restauraci Soko-
lovna, kde právě otvírali a kde si cyklisté 
rádi dávají přestávku při svém putování. 

Ani my jsme neudělali výjimku.
Dále vedla cesta už ne po silnici, ale 

po asfaltové cyklostezce. Po dalším ki-
lometru jsme se potkali s dalším účast-
níkem – Fandou, který nám jel naproti 
a odtud se zařadil do pelotonu a užíval 

si cestu po proudu. Podél železniční trati 
a zároveň podél řeky jsme se dostali do 
Obřan ke konečné tramvaje. Přejeli jsme 
most a stále podél řeky jsme se dostali 
k hlavní silnici do Bílovic nad Svitavou. 
Přímo na mostě na nás čekalo milé pře-

Nejmladší futsalisté při jarním tréninku

JIHOMORAVSKÉ BICYKLENÍ – PO PROUDU SVITAVY



Cyklovýlet pro celou rodinu má v ka-
lendáři Jihomoravského bicyklení pev-
né datum. I  letos jsme tedy na státní 
svátek 8. května vyrazili na další výjezd.

Účastníci se tedy sjeli do Ostrova 
u Macochy a odtud vyrazili kolem větr-
ného mlýnu holandského typu cyklo-
stezkou podél jabloňové aleje směrem 
k  propasti Macocha. Nejprve jsme ale 
museli zdolat nástrahy lesní cesty, což 
všichni úspěšně zvládli. Za chvilku jsme 
se ocitli u horního můstku propasti Ma-
cocha. Odvážlivci se podívali seshora do 
propasti a  ti méně odvážní si prohlédli 
propast aspoň na informačním panelu. 
Pak došlo na první občerstvení na za-
hrádce restaurace Chaty Macocha a ná-
sledně jsme si sjeli serpentýnami do Su-
chého žlebu a napojili se na cyklostezku 
vedoucí ke Kateřinské jeskyni. A cesta to 

byla moc příjemná. Vedla lesem, klikati-
la se mezi skalami a lehce z kopce, takže 
jsme si mohli vychutnávat jak jízdu, tak 
i  překrásnou přírodu. Ani jsme nepočí-
tali, že se ke Kateřinské jeskyni dosta-
neme tak brzy. Prohlídka jeskyně byla 
domluvená až na 12:20, ale po domluvě 
jsme mohli jít na prohlídku už ve 12 ho-
din. Prohlédli jsme si jeskyni s největším 
dómem, s  medvědy, samozřejmě jsme 
shlédli velké množství stalaktitů, stalag-
mitů i stalagnátů. Mohli jsme si poslech-
nout, jaká je v dómu skvělá akustika a ke 
konci prohlídky nám průvodce ukázal 
i symbol Kateřinské jeskyně – ježibabu. 

Jelikož byl čas oběda, zastavili jsme 
se v  restauraci Skalní mlýn, abychom 
doplnili energii na další cestu. A bylo to 
potřeba, protože další naše cesta vedla 
kolem Punkevních jeskyní Pustým žle-

bem stále do mírného stoupání. Za tu 
námahu to ale stálo, protože jsme opět 
jeli krásnou přírodou. Touto cestou 
jsme se dostali ke Sloupsko-šošůvským 
jeskyním. Tady jsme na sebe počkali 
a společně jsme se u jeskyně vyfotili na 
památku. Pak už nás čekal jediný prud-
ký kopec za Sloupem. Na vrcholu jsme 
odbočili doprava na boční cestu vedou-
cí do Ostrova u Macochy. Po několikaki-
lometrovém drkocání jsme se dostali na 
parkoviště, kde na nás čekaly naše vozy 
a mohli jsme se vydat domů.

Srdce Moravského krasu je opravdu 
moc krásné, a když k tomu přeje i počasí 
a sejde se správná parta cyklistů všech 
věkových kategorií, je z toho další super 
výlet Jihomoravského bicyklení.

Jiří Hrazdíra, 
účastník Jihomoravského bicyklení

kvapení v podobě malé kavárny v kios-
ku, kde jsme doplnili energii. Další cesta 
stále podél řeky nás dovedla k  areálu 
Zbrojovky, takže někteří zavzpomínali 
na svoje pracovní léta v tomto podniku. 

Pak jsme přešli momentálně rozkopa-
nou silnici na ulici Cejl a  po chvíli pod 
železničním mostem Jirka Cupák zjistil, 
že u kavárny nechal taštičku s doklady 
a  mobilem. Takže se otočil a  upaloval 
zpátky. Maruška mezitím zavolala na 
jeho mobil a  zjistila, že sličná obsluha 
kavárny má jeho taštičku u sebe a pře-
dá mu ji. Zbylá část výpravy se uchýlila 
kousek od řeky k  restauraci U  Badinů. 

Po příjezdu zapomnětlivce jsme po-
kračovali stále po cyklostezce Eurovelo 
č. 9 dále, až na ulici Křenová a pak dále 
souběžně s  ulicí Masná do Komáro-
va. Po přejití čtyřproudové silnice na 
Černovické ulici jsme se dostali mimo 
město a stezka nás dovedla k další veli-
ce frekventované silnici u Makra. Cyklo-
stezka dále pokračovala stále hned ved-
le řeky a po nějakém kilometru jsme se 
dojeli k soutoku řek Svitavy a Svratky za 
Olympií. U Olympie na nás čekal Robert, 
který nám ujel, když jsme čekali na za-
pomnětlivce. Za Olympií jsme se chtěli 
posilnit v kiosku u zahradnictví Brabec, 

ale bohužel neměli otevřeno. Nezbýva-
lo tedy nic jiného, než pokračovat po 
cyklostezce dále do Rebešovic. V  kafé 
„A sakra“ jsme se posilnili a pak už nás 
čekala cesta přes Rajhradice a Otmarov 
domů, kam jsme se různě trousili, podle 
toho, kolik kdo měl ještě sil.

Letošní ročník Jihomoravského bi-
cyklení jsme důstojně zahájili a doufám, 
že i  na dalších společných vyjížďkách 
nám bude přát počasí jako dnes a všich-
ni budou mít příjemný zážitek z putová-
ní po krásách našeho kraje.

Jiří Hrazdíra, 
účastník Jihomoravského bicyklení
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V sobotu 6. dubna 2019 se konal vů-
bec první cykloterénní závod v nádraž-
ní čtvrti. Počasí se zdálo být zpočátku 
nevlídné, zamračené a  deštivé nebe 
toho bylo důkazem, ale po poledni se 
rozjasnilo a v 15 hodin, kdy závod začí-
nal, nastalo skoro letní počasí.

Závodu se účastnilo devět jezdců, 
mezi nimi i dvě dívky. Dravost mladých 
sportovců dávala jejich soupeření sku-
tečnou atmosféru profesionálních závo-
dů a strhávala přítomné diváky i rodiče 
mladých jezdců k  hlasitému fandění. 
Vítězové mladší i starší kategorie Šimon 
Křen a Matyáš Moučka získali nejenom 
vavřínový věnec, sošku a  diplom, ale 
také byly na jejich počest zasazeny dva 
duby, které nám budou připomínat prá-
vě tu krásnou sobotu, ve které mladí zá-
vodníci uspěli.

Velké poděkování patří Markétě a Vaš- 
kovi Kroutilovým, kteří svou invencí 
a kreativitou pomohli tento závod reali-
zovat. Mám pocit, že mezi námi vyrůsta-
jí organizačně talentovaní občané. Chci 

poděkovat také Veronice Slezákové za 
projevené pedagogické zkušenosti, 
které uplatnila při koordinaci závodu. 
Poděkování patří i  těm, kteří se této 

akce zúčastnili. Věřím, že jsme si sobot-
ní sportovní odpoledne všichni pěkně 
užili.

Jan Dudák, místostarosta obce

Jistě jste si všimli, že v Telnici máme 
u potoka workoutové hřiště. Ihned při 
prvním oteplení jsme všichni ze so-
kolského cvičení žactva vyběhli ven 
a provedli zátěžový test. Obrazně řeče-
no. A už z dálky, když jsme přicházeli, 
jsem slyšela: „Jé, sem chodíme, tady 
je to bezva apod.“ A  taky bylo, velká 
možnost různých cviků, protažení, po-
silování. Cvičit workout mohou vlastně 
všichni, koho cvičení zaujme a najde ve 
cvičení smysl a zalíbení. Jako cvičitelka 
dětí jsem velmi ráda, že v Telnici tako-
vé hřiště je, jsem si jista, že zde vydaná 
energie přináší radost a  také úsměv, 
a to nejen u dětí. Když si vzpomenu na 
své dětství, byl vlastně workout všu-
de, stačilo hodit aktovku za dveře a jít 
prostě ven. Dnešní děti mají mnohem 
více organizovaný čas, a  tak je výbor-
né, že tímto jde obec naproti a buduje 
nové možnosti, jak sportovat. Věřím, 
že obec bude v  těchto aktivitách pro 
sportovce pokračovat, protože je nás  
stále víc.

Lenka Formánková, TJ Sokol Telnice
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Letošní Dívčí olympiády se v  sobotu  
30. března 2019 zúčastnilo 160 děvčat 
z 15 farností Modřického děkanátu, navíc 
ještě hostující farnost Klobouky u  Brna 
posílila nováčky z  Modřic. Vše vypuklo 
ráno ve farním kostele sv. Jana Křtitele 
v Telnici, kde všem přítomným požehnal 
otec děkan Jan Nekuda za spoluúčasti 
místního pana faráře Vladimíra Langera 
a pozořického duchovního správce Pavla 
Laciny. Mladší kategorie (I. stupeň ZŠ) vy-
razila za dalším programem na orlovnu, 
starší kategorie (II. stupeň ZŠ) se štafeto-
vým během s olympijským ohněm vypra-
vila do sokolského areálu.

Starší děvčata se v sále sokolovny a ve 
sportovní hale poměřovala ve fotbalu, ve 
chvílích volna si vyráběla s Věrkou Seke-
rovou korálkový náramek v  podobě rů-
žence. Mladší olympioničky se na orlovně 
střídaly hned u  několika zajímavých dis-
ciplín. Skládaly na čas střípky fotografie 
svého farního kostela (Střípky s Andělou 
Flodrovou a Vlastou Hrachovou), testova-
ly svoje biblické znalosti (Chcete být Bibli-
onářem? s Monikou Hoffmanovou), tanči-
ly popové choreografie podle křesťanské 
verze „just dance“ (s Hankou Kroutilovou 
a Janou Münsterovou) a stejně jako loni 
si mohly vytvořit vlastní podobu barev-
ných triček (s kreativním týmem Jany 
Buchtové), která všech 26 týmů od sebe 

při všech aktivitách odlišovala. Sestry Iva 
a Petra Jahodovy pak asistovaly soutěží-
cím při výrobě náramkového růžence.

Těsně po poledni se pak všechna děv-
čata setkala na sokolovně, aby se po po-
žehnání jáhna a  jiříkovického starosty 
Rudolfa Staňka pustila do skvělého ob-
čerstvení, které jim nachystaly především 
ochotné maminky a babičky. O organizaci 
občerstvení se postarala místní rodina Za-
vadilových. Po obědě vyrazily dívčí houfy 
zpět do kostela, kde už je čekala sestra 
Josefa z  řádu Chudých školských sester 
Naší Paní ze Slavkova u Brna, aby se spolu 
s Monikou Hoffmanovou se všemi děvča-
ty pomodlily misijní růženec za všechny 
světové kontinenty. Nádhernou hudební 
atmosféru za kytarového doprovodu Evy 
Závodníkové a Petry Koudelkové obstara-
lo více než sto doslova andělských hlasů, 
skutečně rajský zážitek. Pomyslnou teč-
ku za popoledním programem v kostele 
udělala sestra Josefa, která přednesla své 
krásné osobní svědectví, jež se týkalo dů-
ležitého životního rozhodnutí.

Po této duchovní hodince se děvčata 
rozdělila na cestu do opačných směrů, 
než tomu bylo zrána. Starší pokračovala 
do orlovny, mladší olympijskou štafetou 
na sokolovnu. Sportovní hala i sokolovna 
stejně jako dopoledne burácely při fan-
dění fanoušků, tři fotbalové balony mno-

V sobotu 27. dubna 2019 se uskuteč-
nily na telnickém rybníce rybářské zá-
vody. Účastníci závodů tentokrát měli 
startovné zdarma. I  přes nepříznivé 

předpovědi počasí se nakonec vyčasilo 
a  dorazilo osm závodníků z  řad veřej-
nosti (3 děti a 5 dospělých). Absolutním 
vítězem se stal Bohuslav Koláček st., kte-

rý za 5 hodin lovu chytil 5 kaprů. Pořadí 
v jednotlivých věkových kategoriích:
Děti:

1. Matyáš Jedlička
2. Alex Borýsek
3. Tobiáš Mrkvica

Dospělí:
1. Bohuslav Koláček st.
2. Igor Borýsek
3. Martin Kočí ml.
Celkově bylo soutěžícími vyloveno 

14 kaprů, kteří byli navráceni zpět do 
rybníka. Soutěž probíhala od 7  do 12 
hodin. Po skončení závodů byly vyhlá-
šeny výsledky a  soutěžící na prvních 
třech místech byli obdarováni věcnými 
cenami. Všichni zúčastnění se shodli 
na tom, že prožili příjemné dopoled-
ne, a těší se na závody i v příštím roce. 
Účast byla letos nižší z důvodu soubě-
hu několika akcí v  naší vesnici. Děkuji 
obci Telnice za poskytnutí věcných cen. 
S  pozdravem Petrův zdar za Rybářský 
sportovní klub Telnice  Jan Doležal

DÍVČÍ OLYMPIÁDA

Telnický zpravodaj – červen 2019Sport44

RYBÁŘSKÉ ZÁVODY



hokráte nacházely svou cestu do celko-
vě šesti brankových konstrukcí na třech 
hřištích. Pravda, dívčí nadšení pro fotbal 
mnohé překvapilo, všechny hráčky však 
srdnatě bojovaly o  každý kousek svého 
hřiště. To na orlovně probíhaly v poklidu 
všechny připravené disciplíny, všude se 
rozlévala pohoda. Všem účastnicím se 
v  průběhu dne podařilo dodržovat při-
pravený harmonogram aktivit, takže se 
vše bez zbytečného stresu zvládalo a ve 
správnou chvíli mohl přijít čas finálového 
večera.

V něm se utkala tři družstva z každé ka-
tegorie v  tanečním umění – osazenstvo 
orelského sálu mohlo sledovat, kterak se 
naše mladé tanečnice naučily svůj natré-
novaný tanec. Po vyhodnocení taneční 
soutěže přišel zřejmě doslova zlatý hřeb 
večera: módní show. Každý tým dostal 
sadu toaletního papíru, novin a  lepicí 
pásky a  jeho úkolem bylo během půl-
hodiny ozdobit jednu ze svých členek 
do podoby zvířátka. Nedá se snad ani 
slovy popsat, čemu všemu dokáže dívčí 
fantazie za tak krátkou chvíli vdechnout 
život. Postupně se na podium doplazilo, 
doklusalo, doplavalo, doskákalo, doletělo 
či „dolenochodovalo“ dvacet šest zvířat, 
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mezi nimiž nechyběli jednorožci, lev, slů-
ně, bájný kůň pegas, ježek, labuť, Tyrano-
saurus rex, mravenečník, klokan, zajíček 
s  králíčkem, šnek, kočka, myška a  další. 
Bylo to naprosto úchvatné představení 
dívčí tvořivosti!

Jak taneční, tak i módní část programu 
podléhala vyhodnocení naší (samozřej-
mě) spravedlivé poroty, v  níž tentokráte 
zasedli: Jan Nekuda (děkan), Josefa Jaro-
šová (řeholní sestra), Marie Kozáková (sta-
rostka z Újezdu u Brna), Hana Kroutilová 
(za místní taneční složku) a  Jitka Šmer-
dová (za PoŠuKovskou taneční složku). 
Všem patří poděkování za skutečně ne-
lehké posuzování obou finálových sou-
těžních kategorií.

Po bleskurychlém bodovém vyhod-
nocení blučinského místostarosty Petra 
Závodníka s  využitím nejmodernějších  

IT technologií bylo připraveno vyhlášení 
výsledků. Pořadí týmů sice bylo na zá-
kladě zaznamenaných bodů v soutěžích 
vyhlášeno, tím nejpodstatnějším je však 
zcela něco jiného. Děvčata spolu vytvořila 
skvělou atmosféru, poznala se navzájem 
a užila si krásný den ve společenství s na-
ším Pánem. Na rozloučenou všem pan 
děkan požehnal a všichni se po 12hodi-
novém maratonu mohli vydat zpět do 
svých domovů. Poděkování patří všem, 
kteří k  úspěšnému dni čímkoliv přispěli, 
jen počet přímých organizátorů (pořa-
datelů) lze odhadnout na desítky. Dovo-
lím si zmínit telnické ministranty, kteří se 
sami ochotně postarali o bezvadný chod 
olympiády v celém sokolském areálu. Za 
pronájem prostor děkujeme obci Telnice, 
telnickému Sokolu a Orlu. Těšíme se třeba 
zase někdy na shledanou.

KONEČNÉ POŘADÍ
Mladší kategorie
1. Syrovice
2. Blažovice
3. Blučina
4. Telnice
5. Jiříkovice

 6. Modřice
 7. Tvarožná
 8. Šlapanice A
 9. Šlapanice B
10. PoŠuKov B

Starší kategorie
1. Telnice B
2. Telnice A
3. Tvarožná
4. Šlapanice
5. Blažovice

 6. Žatčany
 7. Blučina
 8. Moravany u Brna
 9. PoŠuKov
10. Újezd u Brna

11. PoŠuKov A
12. Újezd u Brna A
13. Měnín
14. Újezd u Brna B
15. PoŠuKov C
16. Moravany u Brna

František Kroutil, jménem všech organizátorů z Modřického děkanství
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ZÁBAVA A HODY V TELNICI PODLE PERNOVY KRONIKY
Takto popisuje František Perna ve své obecní kronice, čím a jak se bavili občané 
Telnice koncem devatenáctého a počátkem dvacátého století. Tehdy prožívali 
lidé své volné chvíle zcela jinak nežli nyní. 

Mládež i  muži sedí v  neděli v  hostin-
ci u karet nebo na schůzi. V  létě hrávají 
v kuželky, odrostlejší hoši baví se kopa-
nou. Dříve nebývalo prý tolik peněz mezi 
lidem, a proto do hospody chodil málo-
kdo. Někteří sice chodívali, ale stálo je to 
grunty.

Staří sedávali v  létě na halenách za 
humny a  rozprávěli, chasa hrála „na 
ďuky“ nebo „pasáka“, v zimě se bavila na 
ledě. Divadla, slavnosti, výlety, veřejná 
cvičení, pro něž nyní v  letním období 
téměř ani neděl nestačí, poněvadž tře-
ba bráti zřetel i na sousední obce, jejichž 
podniků se naše mládež zúčastňuje, byly 
před lety zábavami neznámými. V  zimě 
besedovali v  domech při draní peří, na 

podzim při vaření trnek. Zimní večery 
trávili doma u pece při svitu louče nebo 
knotku v sádle na střípku. 

Změna nastala prý po vystavění že-
leznice, jíž bylo umožněno bezzemkům 
vydělati si peníze v průmyslových pod-
nicích v Brně, ač i po vybudování dráhy, 
chodívali dělníci do Brna pěšky, poně-
vadž dělnické vlaky nejezdily.

Kromě tanečních zábav pořádaných 
o  hodech a  ostatcích, neznal lid jiných 
zábav. O prvním divadelním představe-
ní jest zmínka r. 1893. Výtěžek jeho vě-
nován byl na školní potřeby. Později za 
učitele Šimona Konečného (1896–1900) 
pořádány byly i  besedy s  recitacemi 
a zpěvem, divadla apod. Založením spol-

ků vzrostl pak i  počet různých podniků 
zábavních. Blahodárný vliv spolků tě-
lovýchovných jeví se u  dorostu hlavně 
v  tom, že karban přestává být v  oblibě, 
ač kopaná není zrovna náhradou nej-
lepší. Také abstinentní hnutí šíří se mezi 
mládeží utěšeně. Naopak však život 
spolkový nutí mládež několikrát v  týd-
nu pobývati večer mimo domov, čímž 
je dána příležitost k  nočním toulkám, 
časté zábavy svádí k marnotratnosti a o 
tanečních zábavách dochází ještě nyní 
dosti často k  výtržnostem, ač podávání 
pálených lihovin jest o  zábavách zaká-
záno. Obyčejně však rvačku vyvolají in-
dividua, smutně v tom ohledu proslulá, 
takže je nutno vstup k zábavě jim zaká-
zati. R. 1926 zabil jeden telnický mladík 
kamenem staršího souseda, jenž opilé 
mladíky káral, na taneční zábavě v  Mě-
níně. Spolky nerady taneční zábavy po-
řádají také i  proto, že zisku z  nich není. 
Vybrané vstupné obyčejně kryje výlohy, 
tj. plat hudebníků a dávku. Taneční zába-
vy jsou trpěny jakožto nutné zlo. V  So-
kole pořádá ji obyčejně (kromě hodů 
a  plesů v  zimě) mládež sama na svůj 
vrub a zisk odevzdává spolku, po přípa-
dě schodek si doplatí. Celkem udály se 
u nás asi dva případy sebevraždy zavině-
né alkoholismem v  období posledních 
50 let. Na Silvestra r. 1899 zastřelen byl 
na silničním mostě u  cesty „škvárové“ 
k  Vladimírovu chudý muzikant Rudo-
lecký z  Tuřan, jenž chodil cvičit do Tel-
nice svou kapelu. Čin byl spáchán asi ze 
msty (konkurentem), vrah však vypátrán  
nebyl.

Lacinou a ušlechtilou zábavu i pouče-
ní skýtá radiofonie. Rozvoj její počíná se 
u nás r. 1925. Toho roku byly u nás pouze 
2  krystalové přijímače. Počátkem roku 
1928 jest v  obci 36 přijímacích stanic 
většinou krystalových, jež stojí asi 50 Kč 
bez sluchátek. Mnozí abonenti zhotovi-
li si je sami. Měsíční poplatek činí nyní  
10 Kč.

Dne 12. května 1928 provozováno  
1. kinematografické představení v  tělo-
cvičně Sokola u p. Řičánka, hostinského 
č. 3. Majitelem jest jednota Sokol. Hraje 
se každou neděli, není-li divadlo nebo 
taneční zábava. Návštěva bývá dobrá – 
chodí i dosti nečlenů.

V neděli po mši jdou hospodáři do 
pole, (v létě) někteří se zastaví v hostin-
ci. Odpoledne po požehnání obsadí své 
stoly u taroků nebo mariáše. Děvčata po 
požehnání jdou „na špacír“, ženy na be-

Telnický kostel – nakreslil pravděpodobně Jan Špánek před II. světovou válkou
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sedu. Večer chodí mládež po ulici. Ženy 
a  staří sedí v  žundru a  besedují někdy 
dosti dlouho do noci. Elektrické osvět-
lení prý půvab večerních besed na ulici 
velmi setřelo (jak pro staré, tak pro mla-
dé). Když kvete třešňová alej k  nádraží, 
bývá tu živo.

V r. 1930 pořádaly se každou neděli 
odpoledne fotbalové zápasy četně na-
vštěvované nejen mládeží, ale i starými. 
Kino v letním období nehraje pro nepa-
trnou účast.

Taneční zábavy hodové byly spojeny 
s jakýmisi obřady a slaveny společně až 
do založení Sokola. Proto také ještě r. 
1910 nepovolil obecní úřad Sokolu ta-
neční zábavu o  hodech zvláště v  jeho 
místnosti z  důvodu, že od nepaměti 
bývala hodová zábava společná. O  po-
volení musel býti žádán tehdy, a  ještě 
i potom později zemský výbor, jenž své 
rozhodnutí, jímž zábavu povolil, zaslal 
jednou i telegraficky.

Taneční zábavy nebyly sice často, ale 
za to trvaly několik dní. Císařské hody, 
jež bývaly třetí neděli v říjnu, trvaly 3 dny, 
Martinské hody 2 dny, Svatojanské hody 
2 dny a ostatky kromě Popeleční (Škare-
dé) středy 3 dny. Za pořádek o tanečních 
zábavách byli zodpovědní stárci a stárky, 
volení chasou.

Proto již v září před hody konávaly se 
volby stárků. Téže neděle bývala sloužena 
mše na poděkování za šťastně ukončené 
žně, jíž se zúčastnila všechna chasa a šla 
se stárky na ofěru při ofertoriu. Odpole-
dne po požehnání vyšla chasa s hudbou 
od prvního stárka do obecní kanceláře 
(hostinec č. 4/6), kdež byli shromáždě-
ni sousedé a obecní výbor se starostou. 
Stárci, ustrojení do telnického kroje, šli 
v  čele průvodu. V  kanceláři odevzdal 
první stárek do rukou starosty obce od-
znak své moci – „vrub“. Vrub byla krátká 
dřevěná šavle se zakulaceným koncem. 
První stárek nosil vrub zavěšený stuhou 
na ruce. Na vrubu zaznamenával stárek, 
kolik sudů se vypilo, zářezy. Chasa totiž 
pila na společné útraty čili na řad. Zářezy 
nožem dělali na hrubším vrubu, kdežto 
ozdobnější vrub zůstával neporušen.

Po odevzdání vrubu starostovi v  kan-
celáři odešla chasa do taneční místnosti 
a  volila nové stárky aklamací. Děvčata 
volila svou první, druhou a  třetí stárku. 
Zvolení stárci a  stárky byli chasou uve-
deni do kanceláře a shromážděným sou-
sedům oznámen výsledek volby. Staros-
ta připomenul zvoleným stárkům jejich 
povinnosti, udělil jim pravomoc a  nija-
kých neplech a pranic aby netrpěli. Pak 

odevzdal prvnímu stárkovi odznak jeho 
moci, vrub. Stárci pak rukoudáním slíbili 
naučením starostovým se říditi.

Vzepřel-li se chasník uposlechnouti 
stárka, byl vyzván k  pořádku starostou 
a neuposlechl-li ani toho, byl na určitou 
dobu z účasti na zábavách vyloučen, po-
dle stupně provinění.

Po slibu stárků zahráli hudebníci po-
chod a  stárci se stárkami tančili „sólo“. 
Po sóle zdvihla chasa stárky na ramena 
a podala jim sklenici k přípitku. Druhého 
dne po volbě chodili stárci po vsi zpívají-
ce s chasou. V domech přednášeli nějaká 
žertovná říkání.

Mezi děvčaty často vznikla po volbách 
stárek nevraživost, že některé, jež po cti 
býti stárkou toužila, se jí nedostalo. Pro-
to bylo později od volby stárek upuště-
no, ač i potom při skládce vznikaly nové 
potíže, která z  děvčat má býti uvedena 
první, poslední nechtěla zůstati žádná.

Nejhlučnější zábava bývala o  císař-
ských hodech v říjnu. Chasa stavěla máj. 
Pro máj jezdívalo se daleko a  vybírá-
ny smrky co nejvyšší. Kůra kmene byla 
oškrábána a kmen ovinut věncem. Vršek 
ozdobila děvčata pentlemi a  vrcholek 
červeným květovaným šátkem. Na větve 
napíchali jablek a  k vršku uvázali láhev 
vína. Odvážní lezci šplhali na máj pro ja-
blka a víno.

Večer před hody sešla se chasa ku 
stavění máje. Za velkého ruchu pomocí 
žebře a dlouhých tyčí byla máj vztyčena 
pod velením 1. stárka, jenž stavění řídil 
pokřikem: Hé – rup!

V neděli odpoledne po požehnání vy-
šli stárci s  hudbou z  domu 1. stárka do 
hostince, kdež se konala nejprve sklád-
ka. V  taneční místnosti byl připraven 
stůl, u  něhož seděli 2  strážníci, volení 
z  občanů každého roku ku udržování 
pořádku na zábavách, službách Božích 
i na ulici. Hudba hrála nepřežitě a stárci 
brali děvčata k  tanci. Když chvíli potan-
čili, uvedli děvčata ku stolu, kdež je po-
sadili a  zavdali jim vína. Děvče muselo 
potom položiti na talíř vstupné, při čemž 
se žertovalo (dávala málo apod.). Děv-
čata skládala po 2–5 zlatých. Poslední 
děvčata hleděli stárci vzíti k tanci i stolu 
současně, aby žádná nezůstala poslední.

Po ukončení skládky nastala vlastní zá-
bava. Hoši pili i kouřili za peníze složené 
děvčaty po celé hody, ba někdy na účet 
skládky (na řad) pilo se již týden před 
hody. Ze skládky byli zaplaceni hudeb-
níci a  poplatek do chudinského fondu 
na faře, kdež současně si stárci vyžádali 
povolení k taneční zábavě. Většina chasy 

pila na řad, na vlastní účet jen málokdo. 
Skládka vynesla obyčejně kolem 120 zl. 
Po hodech pitkách účtovalo se s hostin-
ským. Chasníci obyčejně ještě po 2–3 zl. 
dopláceli na vydání.

K tanečním zábavám byli připuštěni 
mladíci již od 16 let.

Stárci udržovali pořádek při tanci. Ni-
kdo nesměl vybočiti z  kola, jinak byl 
pokárán stárkem. Po půlnoci bývala „vo-
lenka“. Znamením k  ní bývalo pověšení 
vrubu na lampu. Druhého dne vycházela 
hudba do taneční místnosti od 2. stárka, 
3. dne od 3. stárka.

Stejně hlučně slavily se i  ostatky. Na 
Škaredou středu chodila po vsi chasa 
převlečená za maškary.

V neděli po sv. Janu Křtiteli (patron 
chrámu) slaveny byly hody svatojanské 
(posvícení). Stárci dříve chodívali 2. dne 
po svatojanských hodech dům od domu 
zpívajíce: „Posvěcení chrámu Páně my jen 
jednou v roce máme, druzí dvakrát, třikrát 
a my jen jedenkrát“. Lidé je uhostili, obda-
rovali penězi i  potravinami. O  posvícení 
mívali skoro v každém domě četné hosty 
z příbuzenstva z okolních vesnic. Na ulici 
bylo o  hodech velmi rušno. Před školou 
a  farou podél silnice stávala celá ulice 
krámků s cukrovím a hračkami, za humny 
u louže byl kolotoč, u fary houpačky.

Nyní hody nekonají se společně. Sokol 
i Orel pořádá zábavu zvlášť. Skládka pře-
stala. Rovněž i jiné zvyky ponenáhlu upa-
dají. Některé jsou udržovány působením 
spolků. Blízkost Brna má nesporně veliký 
vliv na mizení starého kroje, zvyků, způ-
sobu života i nářečí v naší obci.
Z Pernovy kroniky připravil Arnošt Špánek.

Titulní obrázek Pernovy obecní kroniky 
(autorem je sám František Perna)
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Své vzpomínky na klíčové období našich dějin, tedy rok 1939, kdy náš národ 
doslova ztrácel půdu pod nohama, zaznamenal v obecní kronice kronikář Jin-
dřich Svoboda. Připomeňme si jeho slova, která popisují události před 80 lety.

Po 15. březnu 1939, kdy do Českoslo-
venska vtrhly hitlerovské armády, nasta-
la nová doba temna, jež byla ještě těžší 
a hroznější, než kterou zažil český národ 
po bělohorské bitvě.

Ačkoliv jsme měli západními velmoce-
mi zaručenou nedotknutelnost zbývající-
ho území Čech a Moravy jako samostat-
ného státu, přece Hitler nedodržel toto 
ujednání, obklopil naše hranice vojskem 
a  15. března vnikla německá armáda 
přes hranice a během 24 hodin obsadila 
všechna města, důležité úřady i  vesnice 
motorovými jednotkami.

Nevěřili jsme Hitlerovi, že nás nechá již 
na pokoji po zabrání pohraničí. Když se 
objevili němečtí vojáci v našich městech, 
lid je nevítal, naopak přihlíželi s klidem se 
zaťatými pěstmi. Němci po zuby ozbroje-
ní čekali boje, chtěli střílet.

Pisatel toho dne jel ráno na služební ces-
tu do Vyškova, a  tam byl svědkem obsa-
zování města německou armádou, která 
se hnala celou šíří po státní silnici od Olo-
mouce. Bleskurychle obsazeno náměstí 
tanky, děly, kulomety v palebném posta-
vení. Bylo 9 hodin, lidé šli za svým povolá-
ním, děti do školy, ženy na nákupy. Nikdo 
se nelekal jejich zbraní, nikdo si jich nevší-
mal. Němci byli překvapeni tímto klidem. 

Za půl hodiny dali oficíři vojákům rast 
a  páni důstojníci vyhledali restauraci 

a poroučeli si „Pilsnerbier“ a párky se žem-
lemi. 

Na to obsadili poštu, železniční stanici, 
radnici a  hned jmenovali z  vyškovských 
Němců na tyto úřady své zástupce, pře-
dem připravené. Byli to cukrovarští úřed-
níci.

Měl jsem po služebním jednání a vrátil 
se do Brna. Na vyškovském cukrovaře vi-
sel již hadr s hákovým křížem a na silnici 
spousta různých vozidel vojenských, uhá-
něla k Brnu a jiná zase z Brna. Na krajích 
silnice spatřil jsem nové tabule žlutě na-
třené, černým písmem napsáno „Rechts 
fahren“. Musel jsem své vozidlo stáhnouti 
doprava a zařaditi se. 

Když jsem se blížil k Rousínovu, přihnal 
se ze severu černý mrak, studený vítr 
a počalo silně chumeliti, sotva bylo viděti 
na cestu. Bylo to divné znamení z ničeho 
nic. Před tím obloha jasná a slunná.

Na pokraji Brna stály již hlídky „Ordne-
rů“, brněnských Němců v černých unifor-
mách. Žádali legitimaci a  důkladně pro-
hlídali vůz, nejsou-li tam zbraně. Všude 
v ulicích již posádka Wehrmachtu. Na vel-
kém náměstí chaos, Němci jezdili vpravo, 
naše vozidla do leva. Trvalo dosti dlouho, 
než se jízda usměrnila. – Brno bylo ob-
sazeno! Zabírány úřady, továrny, sklady 
a hned stavěly se hlídky vojenské. Nená-
padně nastalo zatýkání významných na-

šich osobností, do půlnoci se kasematy 
na Špilberku zaplnily českými vlastenci. 

Odpoledne přijel jsem domů, do Telni-
ce a dověděl se, že Němci zde již byli. Při-
hnali se na dvou vozech od Brna, zastavili 
na křižovatce před farou, rychle vyskákali 
z vozidel a zaujali před školou a farou pa-
lební postavení. 

Soldáti leželi za kulomety, obrácenými 
všemi směry proti útočníkovi. Útočník 
však žádný nebyl. Lidé zalezli do chalup 
a zabouchli dvéře, pozorujíce okny, co se 
bude díti. Jedině farská kuchařka Marie 
Formannová objevila se ve dveřích fary 
a vítala německé vojáky, máváním rukou 
a provolávala osvoboditelům „Heil Hitler!“.

Po čtvrt hodině soldáti rychle nased-
li do vozidel a odjeli k Žatčanům. Farská 
kuchařka vyvěsila na faře červený hadr 
s hákovým křížem, proti vůli faráře. Dru-
hý den farář hadr sundal. Kuchařka měla 
prapor připraven, sama hákový kříž našila 
a čekala „bis kommt der Tag!“.

Kuchařka byla z  české matky, po otci 
Němka, pocházela z Kupařovic u Pohoře-
lic, německá obec. Bratry měla ordnery, 
později členy SS a gestapa. Žila u českého 
faráře, mezi Čechy, dařilo se jí dobře a v té 
době ukázala barvu.

Později jsme se dovídali, že farská ku-
chařka se vyjádřila, „že z  Telnice bude 
německá vesnice, na grunty přijdou ně-
mečtí sedláci“. Lidé tomu nevěřili a  ne-
brali to vážně. Dále jsme se dověděli, že 
k  Němcům se hlásí Kratochvílová – po-
cházela z  Katovic, mluvila polským pří-

VZPOMÍNKY NA DOBU PŘED 80 LETY V NAŠÍ ZEMI A TELNICI

Pan řídící Karel Matějka v roce 1938 se svou III. třídou asi netušil, co všechno přinesou další roky
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zvukem a při posledním sčítání přihláše-
na za Češku, též Formanová. Nebylo tu 
Němců.

Po různých vítězstvích Němců přemlu-
vila Kratochvílová svého muže a přihlásila 
ho k  Němcům, aniž by uměl německy. 
Tím se stal Němcem i jejich nezletilý syn 
Rudolf, který musel příštím rokem naru-
kovat k  německé armádě. Byl raněn na 
francouzské frontě a  po vyléčení zvonu 
poslán na frontu a padl. Kratochvílova ro-
dina neblaze skončila.

Český národ se nezhroutil v  zoufalství, 
jak čekávali Němci, ubránil se malomysl-
nosti a snažil se prací nahradit škody. Čes-
ký lid neznal úmluvu o  zániku Českoslo-
venského státu a sami Němci hned od po-
čátku okupace dokazovali, že jsou v zemi 
porobené. Od prvního dne zatýkali české 
muže a  ženy, odváželi je do koncentrač-
ních táborů, vnikli do všech důležitých 
úřadů, zmocnili se výzbroje a  zásob čes-
koslovenské armády, vyváželi potraviny, 
zásoby surovin i hotových výrobků z tová-
ren, podřídili české továrny německému 
vedení. Uzavřeli naše vysoké školy, obsa-
dili budovy, proměnili v kasárna, vědecká 
zařízení vydrancovali, velkou část kniho-
ven zničili, zabrali jmění studentských 
spolků, studenty pronásledovali, zatýkali 
a  posílali v  okovech do Oranienburku. 
Devět studentů předáků bez soudů po-
pravili 17. listopadu. Zpráva o  tom způ-
sobila v  celém světě pochmurný dojem. 
Univerzity a  techniky všech svobodných 
zemí vydaly provolání proti německým 
zvěrstvům a 17. listopad byl uznán za pa-
mátný den studenty celého světa. 

Dne 28. října vznikly v  Praze i  v  jiných 
městech velké demonstrace, davy provo-
lávaly slávu republice a jejímu presidentu 
Eduardu Benešovi, pozdravovaly Sovět-
ský svaz a volalo se po odchodu Němců. 

Mohutné projevy potvrdily celému svě-
tu, že český národ odmítá protektorát 
a přispělo to k tomu, že emigranti v čele 
s  presidentem Benešem byli v  cizině 
uznáni za mluvčí československého lidu. 

Tak zvaná vláda protektorátu byla zce-
la bezmocná a plnila téměř bez protestu 
všechny německé příkazy. Český lid se 
proto bránil sám. Vznikly ilegální skupiny, 
které si vzaly za úkol sabotovat německá 
nařízení, práci v  továrnách i  v  zeměděl-
ství, pomáhati hmotně pronásledovaným 
rodinám, skrývati ty, na něž byl vydán 
zatykač, převáděti stíhané před hranice 
apod.

Utvořily se dvě legální skupiny a pozdě-
ji mnoho jiných nezávislých. Všechny sku-
piny měly společný cíl, boj proti fašismu 
a osvobození vlasti. První skupina ilegální 
byla komunistická, jež vydávala svůj ča-
sopis „Rovnost“, vydávány ilegální letáky 
a  rozšiřovány, podávány tak zahraniční 
zprávy a  pokyny. Velkou akci prováděla 
ve formě sbírky na podporu vězněných 
rodin. Druhá skupina, tzv. „Obrana náro-
da“, zkráceně se říkalo „ON“, byla rozšířena 
po celé zemi, vycházejíc z Prahy do všech 
měst a  vesnic. V  čele stal generál Eliáš 
(tehdy předseda vlády), generál Bílý, na 
brněnském okrese major Krampol aj. (Po 
prozrazení byly všichni tři v pozdějších le-
tech popraveni.) Do „ON“ získávali se lidé 
národně uvědomělí, nebojácní, vojáci 
demobilizovaní, učitelé, sokoli a ze všech 
vrstev národa.

Ilegální skupiny, to byl velký řetěz spo-
lupracovníků, kteří se vzájemně neznali, 
nevěděli, kde začíná a končí. Zásada byla 
znáti v  řetěze jen dva, jednoho nalevo 
a  druhého napravo. Činnost byla velmi 
rozsáhlá a  nebezpečná. Každý si byl vě-
dom, že jest jednou nohou v  kriminále. 
Bylo potřebí obezřetnosti a  tajnosti. Ne-

bylo radno se o tom s kýmkoli svěřovati. 
V pozdějších letech války vznikly z ilega-
lity partyzánské skupiny, které se zbraní 
v ruce znemožňovaly chod válčené maši-
nerie, vyhazovaly vojenské vlaky s municí 
apod.

Přes velkou opatrnost byli jednotliv-
ci prozrazeni, zatčeni a  Gestapo si bitím 
a hladem vynucovalo prozrazení dalších 
ilegálních pracovních pomocníků. Ač 
bylo během okupace vězněno na 300 ti-
síc našich lidí, z toho polovice umučena, 
nebo popravena, stále vyrůstali noví bo-
jovníci, až do konce osvobození. Naši lidé 
nelekali se strastí a pronásledování rodin, 
věznění, ani potupné smrti v  boji proti 
uchvatitelům a fašismu.

Není zde místa, abych vyličoval veške-
rou činnost, hrdinské skutky mnohých, 
o  těch se můžete dozvěděti v  bohaté li-
teratuře, vydané po našem osvobození. 
Všem padlým hrdinům budiž věčná pa-
měť!

P. S. Informace k  fotografii telnického 
učitelské sboru z  roku 1939: Během roku 
se zde vystřídalo 10 učitelů běženců. Např. 
František Bednář z  Karpetné na Těšínsku, 
později byl přeložen do Chrlic. Bednář stal 
se za okupace významným ilegálním pra-
covníkem, v roce 1945 byl gestapem odvle-
čen do  Mauthausenu – do plynu. Jedním 
z dalších učitelů byl např. Václav Zdeborský, 
který působil až v  Užhorodě. Byl to výbor-
ný kreslíř: na  sokolovně namaloval o  ši-
břinkách štětcem národní ornamenty, po 
roce byl přeložen do Rosic. Zmínit můžeme 
i Adolfa Kotulu, který do telnické školy na-
stoupil ve svých necelých 30 letech, původ-
ně učil na Slovensku a  svůj život dožil ve 
Slezsku. Jak poznamenává kronikář, atmo-
sféra našeho učitelského sboru byla veskrze 
vlastenecká.

Z obecní kroniky vybral František Kroutil

Učitelský sbor z roku 1939
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Každý z  nás si to pamatuje ze svých 
školních let: Končí školní rok a všechny 
třídy se jdou na památku fotografovat. 
Jedna taková pěkná fotografie vznikla 
pravděpodobně v  roce 1948 v  Újezdě 
u Brna, kam do spádové školy („do měš-
ťanky“) tehdy dojížděly i  telnické děti, 
však jich na ní několik jistě najdete. Ře-
ditelkou újezdské školy tehdy byla paní 
Adéla Staňková, která sedí uprostřed 
v první řadě. Čeho si možná na první po-
hled nevšimnete, je pozadí této fotogra-
fie, pozoruhodné je složení obrazů na 
zdi vedle tabule. Zcela vlevo se nachází 
fotografie prezidenta Edvarda Beneše, 
který v  tomto roce abdikoval (přesně 
7. června 1948). Jelikož je však popisek 
prezidentova portrétu evidentně pře-
lepen bílou páskou, fotografie musela 
vzniknout nedlouho po jeho abdikaci. 
Již týden na to se totiž prezidentem Čes-
koslovenska stal komunistický kandidát 
Klement Gottwald, to se stalo 14. června 
1948. Vedle Beneše na zdi visí portrét 
Josifa Vissarionoviče Džugašviliho, všem 
dobře známého pod jménem Stalin. 
A  co v  té chvíli možná ledaskoho pře-
kvapí, zcela vpravo visí kříž. Domnívám 
se, že Benešova prezidentská fotografie 
a kříž ve třídě asi dlouho se Stalinovým 
portrétem společně nevisely.

Jak to vlastně je s používáním portré-
tu panovníka či prezidenta ve školách? 

První nařízení o použití podobizny hla-
vy státu nalezneme v § 18 Vynesení mi-
nistra kultu a vyučování ze dne 9. červ-
na 1873, č.  4816, „o  ustanoveních, kte-
rak se mají zřizovati budovy veřejných 
škol obecných a  měšťanských a  čeho 
šetřiti má péče o  zdraví dítek na těch-
to školách“, v němž je předepsáno, aby 
v každé učebně nescházela podobizna 
panovníka. Sledovaným cílem tehdy 
bylo především vštípit školní mládeži 
lásku k císaři a „domu habsburskému“.

Zvyk umísťovat do učeben portrét 
hlavy státu se udržel i  po roce 1918, 
kdy podobiznu císaře Karla vystřídala 
podobenka Tomáše Garrigua Masary-
ka. 8. února 1937 bylo vydáno nařízení 
Ministerstva školství a  národní osvěty, 
které připouštělo použití jak portrétu 
tehdejšího prezidenta Edvarda Beneše, 
tak portrétu T.  G.  Masaryka. V  případě, 
že portréty byly zavěšeny vedle sebe, 
měl Benešův portrét viset po pravé stra-
ně portrétu T. G. Masaryka.

5. ledna 1939 měl být na čelné stěně 
učebny zavěšen kříž s ukřižovaným Kris-
tem a tzv. střední státní znak. Pokud byl 
vyvěšen portrét T.  G.  Masaryka, nesměl 
být pověšen na čelné stěně učebny. Dále 
bylo zakázáno používat k výzdobě školní 
budovy portréty žijících osobností.

V  době trvání Protektorátu Čechy 
a  Morava nebylo Ministerstvem škol-

ství a  národní osvěty vydáno žádné 
nařízení, které by přikazovalo umístit 
ve školní budově podobiznu Adolfa Hit-
lera, je však pravdou, že jeho portréty 
či busty bývaly ve školních budovách 
umístěny. Bylo však zavedeno pravidlo, 
že pokud jsou k výzdobě školy použity 
portréty slavných osobností, pak musí 
být polovina z  nich Češi, druhá pak  
Němci.

Po skončení druhé světové války na 
zdi školních učeben vrátil nejenom 
Edvard Beneš, ale přibyl i  J.  V.  Stalin. 
Benešův portrét měl viset z  hlediska 
pozorovatele vlevo, Stalinův vpravo. 
Pokud byl použit i  portrét T.  G.  Masa-
ryka (což se velmi často stávalo), měl 
viset uprostřed. V  roce 1948 bylo naří-
zeno umístit Stalinův portrét do všech 
učeben a  všech úředních místností  
školy.

Dnes platný zákon č. 561/2004 Sb. po-
užití prezidentského portrétu vůbec ne-
zmiňuje, pouze předepisuje označení 
školní budovy státní znakem.

Zajímavý byl portrét T.  G.  Masaryka 
vytvořený v r. 1919 Maxem Švabinským, 
který státníka zachytil až do poloviny 
stehen, tedy včetně rukou. Obdobně 
byl zpodobněn i  Edvard Beneš, kte-
rý se na portrétu jednou rukou opírá 
o  stůl, druhou má opřenu o  bok (to je 
také případ naší fotografie). Portrét sou-

ŠKOLNÍ FOTOGRAFOVÁNÍ NA KONCI ŠKOLNÍHO ROKU
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DEN MATEK V ROCE 1941
V  archivu paní Drahy Vykouřilové 

i paní Jindřišky Hanušové byla nalezena 
krásná fotografie telnických děvčat, kte-
rá se nechala zvěčnit na sokolovně při 
programu, který byl připraven u příleži-
tosti Dne matek. Detaily tehdejšího pro-

gramu ani informaci, kdo z  dospělých 
děti doprovázel, se již nepodařilo zjistit. 
Přesto je tato momentka z  11.  května 
roku 1941 krásnou vzpomínkou na to, 
že i tento svátek byl součástí tradic naší 
vesnice. Jen pro zajímavost uvádíme, 

že tento snímek byl podle časového 
razítka vytvořen ve fotoateliéru dne 22. 
června 1941, tedy v  den zahájení ope-
race Barbarossa, což byl krycí název pro 
invazi německých vojsk do Sovětského 
svazu.   FK

časné hlavy státu Miloše Zemana tedy 
rozhodně není první, na němž má prezi-
dent zachyceny i ruce.

Vedle učeben býval portrét hlavy stá-
tu umístěn i proti titulnímu listu v učeb-

nicích, a to od 2. poloviny 19. století do 
50.  let 20. století, kdy od této zvyklosti 
bylo upuštěno.

K článku byly použity tyto zdroje: Vynese-
ní ministra kultu a vyučování z dne 9. červ-

na 1873, č.  4816, věstníky ministerstva 
kultu a  vyučování, později Ministerstva 
školství a národní osvěty, www.npmk.cz – 
Národní pedagogické muzeum a knihovna 
J. A. Komenského.  FK

Současné telnické děti navštěvují v rámci projektu Děti poznávají Telnici  
různé řemeslníky a seznamují se s jejich řemeslem. Jak ale jednotlivá ře-
mesla viděly místní děti před 90 lety – na přelomu 20. a 30. let 20. století?

DRÁTENÍCI
Chodívají k nám dráteníci. Na zádech 

nosí bedničku s  nářadím. Chodívají po 
vsi a volají: „Drátovat, flikovat, hej!“ Lidé 
jim výdělku rádi popřejí a  dají najíst. 
Dráteníci prochází z chudého kraje, kde 
není pro ně dost obživy. Proto musí do 
světa za chlebem. Jsou chudě oblečeni. 
Od jara do podzimu chodí světem. Na 
zimu se s výdělkem vracejí domů.

Alžběta Pešlová, 23. října 1929

FRANCEK DRÁTAŘ
Do vesnice chodí slabomyslný člověk, 

říkají mu Francek Drátař. Je postavy pro-
střední a velmi hubený. Na hlavě má sta-
rý klobouk. Šaty má roztrhané a špinavé. 
Chodí v zimě i v létě bosý. Má chůzi div-

nou. Hlavu dá vzhůru a dělá malé kroky. 
Děti se mu smějí. Našel kousek novin 
a četl. Poněvadž čísti neumí, říkal, co mu 
napadlo. Četl: „Všady to musí být, v příko-
pě, na bukách.“   Antonie Hrdličková 

KOMINÍK
Každý měsíc k nám chodí kominík vy-

metat komín. Každého čtvrt roku chodí 
vybírat peníze. Kominíka se malé děti 
bojí. Když lidé uvidí kominíka, chytnou 
se za knoflík a říkají, že budou mít štěstí. 
Kominický mistr bydlí v Líšni. Kominic-
ká živnost je koncesovaná. Nemůže ji 
každý prováděti, jen kdo má povoleno. 
Líšeňský mistr má obvod Dvorska, Ko-
bylnice, Sokolnice a Telnici.

J. Sekaninová, 6. šk. rok, 16. března 1933

KOMINÍK
Každý měsíc k nám přichází kominický 

mistr. Vyleze na půdu a  vymetá komín. 
Maminka ucpe skuliny, aby do světnice 
se nesypaly saze. Jednou, když jsem byla 
sama doma, přišel kominík. Zapomněla 
jsem ucpat dvířka a  saze se rozfoukly 
po kuchyni. Nábytek byl celý černý. Pes 
na kominíka štěká. Kdyby vyšel na dvůr, 
roztrhal by ho. Malé děti se kominíka 
bojí, že je černý a že je sebere. Po třech 
měsících vybírá kominík peníze. 

Vlasta Boučková, 4. šk. rok, 1933

PODOMNÍ OBCHODNÍCI
Do Telnice chodí hokynářka z Líšně. Ří-

káme jí Líšenka. V ruce nosí kabelu a na 
zádech koš. Je postavy malé, ale zavalité. 
Prodává tvaroh. Kupuje vajíčka, kachny, 
kůzlata, slepice a  jiné věci. Také k  nám 
chodí Rumuni. Prodávají koberce, při-
krývky a  látky na šaty. Nedají se odbíti, 

ARCHIVNÍ SLOHOVÉ PRÁCE DĚTÍ Z TELNICKÉ ŠKOLY
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Již v  roce 1888 podnikli sokolové 
z Brna výlet do Telnice. Organizátorem 
byl učitel Šimon Konečný. První cviče-
ní u nás proběhlo v létě 1906, kdy nás 
navštívili sokoli z  Rozenberku (dnešní 
části Chrlic). Cvičilo se před Knolový-
mi. Ohlas mělo zejména u  mládeže 
a  dá se říci, že od té doby se datuje 
začátek cvičení v  Telnici. V  roce 1908 
došlo k  prvnímu veřejnému vystou-
pení v  tzv. Krejcarovém spolku a  ke 
druhému cvičení Sokola Sokolnice na 
naší návsi. Protože v té době rakouské 
úřady nepřály založení nových sokol-
ských jednot, byl zde nejprve 15. září 
1908 založen odbor jednoty Sokola 
Rozenberk. Starostou byl zvolen Josef 
Kaplan, náčelníkem František Hrdlička, 
jednatelem hostinský Kolouch, u něho 
se v  čísle popisném 3  cvičilo – dnes 
dům rodiny Řičánkových. Pokladní-
kem se stal Tomáš Křivánek, členy 
výboru byli: Josef Hlučka, Tomáš Se-

JEDNOTA SOKOL TELNICE SLAVÍ 110 LET

Sokolští cvičenci na Svobodově zahradě (kuželně) v  roce 1911 – sedící zleva: 
Jindřich Svoboda, František Kramář, František Perna, stojící zleva: Antonín  
Tichý, Josef Tichý, Josef Máca, Cyril Mrkvica, Štěpán Chudáček

dokud lidé od nich něco nekoupí. Lidé 
s nimi smlouvají, aby jim to dali laciněji. 
Jsou postavy veliké a jsou hubení. Mluví 
řečí rumunskou. Také k nám chodí dráte-
níci. Spravují hrnce. Jsou chudobní. Když 
jsou tu do večera, prosí o  nocleh. Ráno 
jdou potom do druhé vesnice. Vařečkář-
ky prodávají vaříčky. Maminka od jedné 
vařečkářky koupila tři vaříčky za korunu. 
Jsou postavy malé. Nosí vysoké boty. Také 
když jsou tu do večera, tak tu přenocují.

Božena Tichá, 5. šk. rok, 4. dubna 1933

SKLÍNKAŘI
Často k  nám do vsi chodívají sklín-

kaři. Jsou to lidé, kteří musejí do světa 
za chlebem. Pocházejí většinou ze Slo-
venska z hornatých krajin. Chodí v ošu-
mělém obleku. Na hlavě nosí koš s roz-
ličným zbožím. Jdou dům od domu. 
Zaklepou a  volají: „Co si kupíte, paní-
maminko?“ Někde jim lidé dají kousek 
jídla, i noclehu jim popřejí. K vánocům 
se s výdělkem vracejí domů.

Marie Vlachová, 10. listopadu 1929

VÁPENÍK
Do vesnice časem jezdí vápeník. Vozí 

vápno. Vápeník volá: „Vápno! Vápno!“ 
Hospodyně vápno kupují. Někdy s  vá-
peníkem smlouvají. Vápeník na vápně 
sleví. Vápno potom upotřebí na líčení. 
Vápeníci nejčastěji jezdí před velikono-
cemi, hody a na podzim. Vápno vyrábí 
vápeníci ve velkých vápenných pecích.

Františka Chudáčková, 1933 

VÁPNO
Téměř každý den slyším volání: „Váp-

no, váp, vápínko.“ To jest vápeník. Jezdí 
k nám z Ochozu a okolí. V té krajině jest 
hojně vápence. Z vápence se pálí vápno 
ve vápenkách. Vápenec se naskládá do 
pecí a proloží se uhlím. Uhlí se zapálí. Vá-
penec se rozpálí do běla. Za několik dní 
se promění v pálené vápno. Pálené váp-
no jest drobivá hmota. Z vápence se vy-
pudí kysličník uhličitý a  zbude kysličník 
vápenatý čili pálené vápno. Velmi dych-
tivě se slučuje s vodou. Vznikne hydroxid 
vápenatý. Čili hašené vápno. Jest velmi 
žíravé. Proto při hašení jest potřeba vel-
ké pozornosti, aby nevypálilo oči. Vápna 
se užívá ke stavbám. Z vápna dělají zed-
níci maltu. Malta se dělá z  vápna, písku 
a  vody. Maltou se tmelí cihly při stav-
bách. Také se jí omítají zdi domů. Za ně-
kolik dní malta ztuhne. Poněvadž jest ve 
vzduchu obsažen kysličník uhličitý, váp-
no se s ním sloučí a vznikne vápenec. Vá-
penným práškem se cídí kovové nádobí. 
Poněvadž se vápno dychtivě slučuje s vo-
dou, užívá se také k  vysušování světnic. 
Vápenným mlékem se bílí světnice, po-
něvadž ničí choroboplodné zárodky. Bílí 
se jím zvláště po nakažlivých nemocech. 
Ve studních se hromadí kysličník uhličitý. 
Odstraňuje se páleným vápnem. Do koše 
se dá pálené vápno a spustí se do vody. 
Kysličník uhličitý se sloučí s vápnem. Hoj-
ně se po užívá na stavbách cementu. Dělá 

se z vápence a hlíny. Vápenec se rozmělní 
na prášek a přidá se hlíny. Směs se vypálí. 
Cement jest mnohem pevnější než mal-
ta. Nepropouští vody. Proto jest vhodný 
k vodním stavbám. 

Jarmila Rozkydalová, 7. šk. rok, 1930

VE MLÝNĚ
V pátek odpoledne jsme se byli podí-

vat ve mlýně. Předně nám ukázal pan 
mlynář pohon mlýna. Bylo tam veliké 
dřevěné kolo, na které tekla voda. Kolo 
se tím pohybovalo. Kromě toho má 
pan mlynář na pohon mlýna benzínový 
motor. Potom nám ukázal, jak si sami 
vyrábí elektřinu. Obilí se korýtky vynáší 
nahoru. Tam se mele a třídí na mouku 
a otruby. My kluci jsme se mazali mou-
kou. Řičánek hodil Daniela do mouky. 
Daniel vypadal jako mlynář. Boučková 
na mě hodila mouku, až se mi udělal 
v  ústech kvásek. Zelený boxoval do 
pytlů, které byly naplněny vzduchem. 
Praxová shodila korýtko, v kterém tekla 
pšenice. Já a Král jsme tam korýtko dali. 
Dole ukazoval nám pan mlynář, jak se 
obilí loupe. Děvčata se pudrovala mou-
kou. Když jsme vyšli, byli jsme jak mly-
náři. Hned jsme se v potoku umyli a jiní 
vykoupali v  rybníku. Když jsem přišel 
domů, maminka poznala, že jsem byl 
ve mlýně. Vladimír Pustina, 

6. šk. rok, 23. června 1933
Připravila Marta Klanicová
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kanina, Jan Kotas, Čeněk Veselý, Alois 
Sekanina, Theodor Slouka a  František 
Rokos. Cvičit chodili František Hrd-
lička starší i  mladší, Alois Tichý, Jan 
Máca, Metoděj Mrkvica, František Kra-
mář a  z  dorostu Antonín Tichý, Alois 
Chudáček, Cyril Mrkvica a  Antonín  
Podloucký (to čerpáme ze zápisu Fran-
tiška Svobody). 

Tehdejší telnický výbor rozenber-
ského sokolského odboru měl ale zá-
jem založit svou jednotu a  předložil 
ke schválení vlastní stanovy. Po jejich 
schválení se v  neděli 9. května 1909 
konala první valná hromada. Slavnost-
ní projev pronesl známý pokrokový 
právník a  poslanec říšského sněmu 
ve Vídni JUDr. Hynek Bulín. Schůzi 
předsedal František Rokos a  byl při 
ní zvolen první výbor nově založené 
jednoty Sokola Telnice: starosta Josef 
Kaplan, místostarosta František Rokos, 
náčelník František Hrdlička, revizoři 
účtů František Mifek a  František Peša, 
zapisovatel Theodor Slouka, jednatel 
a  pokladník Tomáš Křivánek, hospo-
dář Jan Kotas a náhradníci: Tomáš Se-
kanina, Arthur Tihlařík a  Cyril Kukla. 
Při založení měla jednota 9  cvičících 
členů a 18 přispívajících, jinde je však 
uváděn celkový počet 30 členů, z toho 
11 činných. Naše obec v  té době čí-
tala asi 843 občanů a  154 domů. Týž 
den byla uspořádána taneční zábava 
jako první společenský podnik a v létě  
2. srpna 1909 první veřejné cvičení 
naší jednoty.

Sídlem jednoty zůstává stále hosti-
nec u Kolouchů, kde se ve dvoře nachá-
zela jedna z nejstarších budov v Telnici 

se zvýšeným patrem, patřící původně 
Dietrichsteinům a  jejich dragounům, 
která se sokolům hodila ke cvičení. 
Majetek jednoty byl skromný: oprave-
ná vypůjčená hrazda, stojany na skok, 
můstek, pět párů kuželů a  vypůjčeny 
byly činky a břemena na cvičení. Dále 
byly zakoupeny účetní knihy, legitima-
ce, razítko a  spolková tabule, později 
také žíněnky. Ze zábavy konané v srp-

nu byl zisk 108 korun. Dne 7. listopa-
du 1908 se konaly Martinské hody 
s  vydražením „martinského rohlíku“. 
Cvičebními dny se staly úterý, sobota 
a neděle. Tak proběhl první rok života 
v  naší jednotě. Sokol vedl své členy 
k pohybu, kultuře, pravdě a vlastenec-
tví a ihned se v Telnici stal pokrokovou  
organizací.

Letošní telnické hody jsou opět na 

Seznam členů Sokola z roku 1915

110 LET
TĚLOCVIČNÁ JEDNOTA SOKOL

TELNICE

ZALOŽENA 9. KVĚTNA 1909
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25. VÝROČÍ PRIMICE P. LUDVÍKA HEMALY
Čas letí neuvěřitelným tempem, 

mnohým se to zdá jako včera, když  
5. července 1994 sloužil svou první 

mši svatou (tzv. 
primici) v  Telnici 
náš rodák P. Ludvík 
Hemala. Byla to 
velká sláva, která 
se tehdy odehrála 
na sokolovně. Ne-
dlouho před tím 
byl otec Ludvík 18. 
června 1994 v  br-
něnské katedrále 
sv. Petra a  Pavla 

vysvěcen na kněze. Dvacetileté výro-
čí si přijel náš rodák připomenout do 
Telnice 23. června 2014, přičemž spolu 
se svými jedenácti tehdejšími spolu-
žáky ze semináře odsloužil děkovnou 
mši svatou a stihl při tom ještě pože-
hnat obnovené telnické ženáčské kro-
je. Symbolicky pak tento den připadl 
na pondělní Ženáčské hody. I  tehdy 
to byl slavnostní okamžik jak pro něj, 

tak i  pro naši farnost a  vesnici. Letos 
si tedy všichni připomeneme již 25. 
výročí jeho kněžské služby a také jeho 
primice v  Telnici. Otec Ludvík Telnici 

pravidelně navštěvuje a v dobrém na 
svou rodnou vesnici vzpomíná. Kéž 
všechny jeho kroky nadále provází 
Boží požehnání.  FK

Primice na sokolovně v Telnici (1994)

Oslava 20. výročí svěcení (Telnice 2014)

sokolovně v  plném proudu. Od roku 
1925 se na hody vždy nacvičovala 
beseda (česká, moravská, slezská), 
a tak je tomu dodnes. Kéž se ty letoš-
ní opět vydaří, ať si užijí děti, mládež 
i  dospělí a  ať jsou slaveny v  duchu 

110. výročí založení naší sokolské  
jednoty. 

P. S. Chtěli bychom tímto také po-
děkovat za dar knih pro Sokol. V  loň-
ském roce darovala knihu „Sparta- 
kiáda 1985“ paní Drahomíra Holčap-

ková, v  letošním roce jsme obdrželi 
darem od rodiny Chudíkovy knihu  
„100 let republiky a  XVI. všesokolský 
slet“. Velké díky jim za to.

Eva Kořalníková, TJ Sokol Telnice
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DATUM NÁZEV AKTIVITY POŘADATEL MÍSTO
14. června Putování za zvířátky Telnické sluníčko Stáj Sekaninových

16. června Zájezd do zápas ČR–BiH,  
kvalifikace ME v házené David Bím Ostrava

19. června Pasování „sluníček“ Telnické sluníčko Zahrada MŠ

22. června Stavění máje TJ Sokol Telnice Areál Sokola

22. června Posezení u cimbálu Obec Telnice U Šatlavy

22. června Předhodová zábava TJ Sokol Telnice Areál Sokola

23. června Hodová mše svatá Farnost Telnice Kostel sv. Jana Křtitele

23. června Hodový zápas v házené TJ Sokol Telnice Areál Sokola

23. června Krojovaný průvod a předání  
hodového práva

Obec Telnice  
a TJ Sokol Telnice Masarykovo nám.

23. června Hodové odpoledne a taneční zábava TJ Sokol Telnice Areál Sokola

24. června Výlet do Modřic Telnické sluníčko Modřice

24. června Ženáčské hody Sousedé z Růžové ul. Růžová ulice

27. června Organizační schůzka maminek Telnické sluníčko Zasedací síň OÚ

29. června Vozatajské hobby závody Sekaninovi Stáj Sekaninových

29. června Turnaj dvojic v pétanque Leona Bímová Areál Sokola

30. června – 9. 7. Orelský tábor Orel Telnice Borovinka

6.–14. července Sokolský tábor TJ Sokol Telnice  
a Sokolnice Hutník

7.–10. července Promítání letního kina Obec Telnice Parkoviště u sokolovny

7.–13. července Tábor dívčí scholy Hana Jahodová  
a Hana Kroutilová Nížkovice

14.–20. července Letní dětský tábor, I. turnus Draci z Tennessee Osvětimany

15. července – 2. 8. Letní hlídání dětí Obec Telnice MŠ Telnice

21.–27. července Letní dětský tábor, II. turnus Draci z Tennessee Osvětimany

21.–28. července Ministrantský tábor František Kroutil Polička

3., 7. a 10. srpna Sběr suti a pneumatik Obec Telnice Obecní dvůr

10.–11. srpna Turnaj v nohejbale Tennessee Cup X. Svatoslav Motal Víceúčelové hřiště u sokolovny

19.–23. srpna Příměstský tenisový tábor, I. turnus SK Stará hora Kurty u sokolovny a na orlovně

24. srpna Veterán bus Kříž Křížovi Parkoviště u sokolovny

26.–30. srpna Příměstský tenisový tábor, II. turnus SK Stará hora Kurty u sokolovny a na orlovně

26.–30. srpna Příměstský tábor Handball Kemp TJ Sokol Telnice Areál Sokola

31. srpna Folklorní den Obec Telnice Areál Sokola

6.–8. září Zájezd do Jeseníků Zdeněk Kubíček Jeseníky

9. září Nábor dětí – futsal TJ Sokol Telnice Areál Sokola

10. září Pravidelné setkání KLAS Obec Telnice Klubovna v Šatlavě

14. září Historický jarmark a vinobraní Orel Telnice Areál orlovny

21. září Přednáška Kuba rok po Fidelovi Obec Telnice U Laštůvků

TELNICKÉ AKCE OD HODŮ DO POLOVINY ZÁŘÍ 2019
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Zveme všechny telnické fanoušky na zájezd
na kvalifikaci ME 2020 v házené mužů

ČESKÁ REPUBLIKA – BOSNA A HERCEGOVINA
Odjezd: 16. 6. 2019 ve 14.00 h

Cena zájezdu: 200 korun
(vč. dopravy a vstupenky)

Rezervace a bližší informace:
David Bím – 777 660 773
www.reprezentace.chf.cz

Návrat: 16. 6. 2019 ve 22.00 h

Utkání se hraje v Ostravě.

Doprava: autobusem

Akci finančně podpořila
Obec Telnice

středa 5. června  
Poslední dopolední setkání Mateřského klubu sluníčko v tomto 

školním roce, od 10:00 do 11:30 hod. (orlovna, malý sál).

pátek 14. června 
Putování za zvířátky na farmu. Sraz v 15.30 hod. na sokolovně.

středa 19. června
Slavnostní pasování „sluníček“ na „školčátka“ a předškoláků na školáky. 

Začátek v 16.30 hod. na zahradě MŠ Telnice.

pondělí 24. června
Dopolední výlet na vláčky do Modřic. Odjezd v 8.30 hod. od mateřské 

školy. Na výlet je třeba se předem přihlásit u Pavly Chovancové.

čtvrtek 27. června
Schůzka maminek k organizaci nového školního roku 2019/2020

v Mateřském klubu sluníčko. Začátek v 10:00 hod. v zasedací místnosti 
obecního úřadu. Určeno maminkám, které mají chuť se aktivně zapojit 

do činnosti v mateřském klubu.

Kontakt: Pavla Chovancová, tel.: 774 513 735,
e-mail: pavla.chovancova@telnickeslunicko.cz

Červen 2019 s Telnickým sluníčkem 

TURNAJ
DVOJIC V PÉTANQUE

SOBOTA 29. června 2019 
OD 13.00 HODIN 

V areálu TJ Sokol Telnice
Startovné 100 Kč na osobu

(v ceně je zahrnuto občerstvení a ceny pro účastníky)
PŘIHLÁŠKY DO PÁTKU 21. ČERVNA 2019

u Leony Bímové – tel.: 777 158 460

1909–2019    

110. výročí založení 
TJ Sokol Telnice

Akci finančně podpořila 
obec Telnice.

 Poslední dopolední setkání mateřského klubu Telnické sluníčko v tomto
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Vstup volný, zajištěno občerstvení i snadný přístup  
k sociálním zařízením v budově Šatlavy.

Program letos doplní také výstava  
keramických výrobků 

Na Šatlavě od 18 do 20 hodin.

sobota 22. června 2019 v 19.00 hod.
Masarykovo náměstí u Šatlavy v Telnici

 Obec Telnice         vás srdečně zve na 
posezení s oblíbenou cimbálovou muzikou

A L E Š E   S M U T N É H O
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TENNESSEE CUP X.
Ve dnech 10. ‐ 11. srpna 2019 se na kurtech Víceúčelového hřiště 

u sokolovny a v areálu telnického Sokola 
uskuteční 

X. ročník amatérského turnaje v nohejbale. 

Přihlášení týmů je možné do naplnění kapacity turnaje, nejpozději 
však do 31. července 2019 na tel.: 720 457 490 (Svatoslav Motal).

Akci finančně podpořila obec Telnice.
Srdečně zvou pořadatelé.

sobota 10. srpna 2019
start v 8.00 hod.

neděle 11. srpna  2019
start v 9.00 hod.

Obec Telnice 
vás srdečně zve na 
cestovatelskou besedu

s manželi Poulíkovými
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sobota 3. srpna 2019: 10–12 h.
středa 7. srpna 2019: 15–17 h.
sobota 10. srpna 2019: 10–12 h.

pouze osobních 
automobilů

pouze
3 kolečka/rodinný dům.

Mezi stavební suť patří:

Mezi stavební suť nepatří:

Tyto služby jsou pro telnické občany bezplatné.

do telnického futsalového oddílu
Futsalový oddíl 
TJ SOKOL TELNICE
zve všechny děti, které 
nehrají házenou 
anebo se chtějí naučit 
zacházet s fotbalovým 
míčem, na nábor 
do futsalového oddílu, 
který hraje 
juniorskou Bambini
ligu a pravidelně 
trénuje v telnické
sportovní hale.

Nábor se týká dětí, 
které absolvují 

základní školu, tedy 
ročníky narození 
od 2003 až 2013.

Sraz v pondělí
24. září 2018 v 17 h.

v klubovně 
Sokola Telnice.

Je třeba, aby děti 
dorazily v doprovodu 

alespoň jednoho 
z (pra)rodičů.

Bližší informace na tel.: 725 33 00 44, kontaktní osoby: P. Toužín, F. Kroutil

N Á B O R   D Ě T Í
Futsalový oddíl 
TJ SOKOL TELNICE 
zve všechny děti,  
které nehrají házenou   
anebo se chtějí naučit 
zacházet s fotbalovým 
míčem, na nábor 
do futsalového oddílu, 
který hraje juniorskou 
Bambini ligu a pravidelně 
trénuje v telnické 
sportovní hale.

Nábor se týká dětí, 
které absolvují 

základní školu, tedy 
ročníky narození 

od 2004 až 2014.
Sraz v pondělí

9. září 2019 v 17 h.
v areálu 

Sokola Telnice.
Je třeba, aby děti dorazily  

v doprovodu alespoň  
jednoho z (pra)rodičů.

Bližší informace na tel.: 725 33 00 44, kontaktní osoby: P. Toužín, F. Kroutil
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FOLKLORNÍ DEN
– požehnání krojovaným v kostele sv. Jana Křtitele

– slavnostní krojovaný průvod z kostela na sokolovnu
– zahájení programu na sokolském tanečním parketu 

Těšit se můžete na vystoupení folklorních souborů z Valašska, Hané, Slovácka, 
Slezska, Brněnska či Slovenska. Chybět nebudou ani bratři Jahodovi, jarmark 
řemeslných výrobků, výstava historických (i těch krojovaných) panenek místní 

sběratelky Moniky Hanikové, košt a prodej dobrého vína a spousta dalšího.
Na závěr programu pro dobrou náladu zahraje Horňácká CM Libora Supa.

Všichni krojovaní jsou dvakrát vítáni! Vstupné je dobrovolné. 
Akce se koná za podpory Jihomoravského kraje a za každého počasí.

Na milé a přátelské setkání s vámi se těší Obec Telnice.



Rodina   Kří

Rodina Křížova 
si vás dovoluje srdečně pozvat na

Veterán Bus Kříž
24. srpna 2019 – Telnice
parkoviště u sokolovny 

PROGRAM:
10:00 - zahájení, 

poděkování vystavujícím, prohlídka autobusů
13:45 - projížďka autobusů na zámek Slavkov (Zdarma)

14:15  - příjezd na zámek Slavkov
16:30 - odjezd zpět do Telnice  
19:00 - večerní zábava (vstupné dobrovolné)

O hudební zábavu se večer postará HUDEBNÍ skupina
Hamrla Boys, Občerstvení a bohatá tombola zajištěnY
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Historický jarmark  
a vinobraní 

Sobota 14. 9. 2019 od 14.00 hodin v telnické orlovně  

Orel jednota Telnice srdečně zve na   

soutěže pro všechny děti
výstava 

historický šerm
prodejci s nejrůznějším zbožím

koutek s živými zvíř{tky
projížďky s koňským povozem

burč{k z Rodinného vinařství Pavel Hus{k
další www.oreltelnice.cz 

Orel jednota Telnice, Masarykovo 
náměstí 7, Telnice 664 59 

Činnost organizace  
podporuje obec Telnice  

ZÁJEZD DO JESENÍKŮ
6.– 8. ZÁŘÍ 2019
Přijměte pozvání na třídenní 

zájezd do nádherného 
prostředí Jeseníků.

Odjezd v pátek 6. září 2019 v 7.00 hod. z parkoviště 
u Laštůvků, návrat v neděli 8. září 2019 okolo 19.00 hod.

Cena zájezdu pro dospělou osobu 1 490 Kč, pro děti do 12 let 
1 250 Kč (v ceně je doprava, ubytování, polopenze).

Bližší informace a přihlášení u Zdeňka Kubíčka (tel.: 604 563 222).
Nabídka je platná do zaplnění kapacity autobusu A. Hrdličky.

                             
 Akci finančně podpořila obec Telnice.
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Plánujeme v Telnici oslavy 30 let od sametové revoluce. Otestujte své znalosti o 
období před rokem 1989 a zařaďte se do slosování o hodnotné ceny (soutěž o ceny  
je určena místním občanům).  

Pokud vyplníte své údaje a odpovíte minimálně u osmi otázek správně, zařadíme vás do slosování.  
 

Jméno a příjmení:  ………………………………………………………………………………………………………………….….. 

Adresa:    ……………………………………………………………………………………………………….…………….. 

Email nebo telefon:  ……………………………………………………………………………………………………………….…….. 
	
Vyplněný kvíz spolu s kontaktním údajem odneste v obálce označené 17. listopad v Telnici  
na telnickou poštu (Po, St, Čt 8–18, Út, Pá 8–12). 
Také můžete zvolit elektronickou formu kvízu. Je tady: http://bit.ly/17listopadvtelnici 

1. Jaká byla cena 
rohlíku v roce 1989? 
 

0,30 Kčs 
1,‐ Kčs 
1,90 Kčs 

4. Co byl Vitacit? 
 

nápoj v prášku 
multivitamín 
jogurt s vitamíny 

 

5. Který údaj se mimo jiné zaznamenával 
do občanského průkazu?  
 

pracovní doba 
zaměstnání 
velikost bytu 

9. Jaká byla hodnota nového vozu v roce 
1989? 
 

27 výplat 
10 výplat 
2 výplaty 

Plánujeme v Telnici oslavy 30 let od sametové revoluce. Otestujte své znalosti o 
období před rokem 1989 a zařaďte se do slosování o hodnotné ceny (soutěž o ceny  
je určena místním občanům).  

Pokud vyplníte své údaje a odpovíte minimálně u osmi otázek správně, zařadíme vás do slosování.  
 

Jméno a příjmení:  ………………………………………………………………………………………………………………….….. 

Adresa:    ……………………………………………………………………………………………………….…………….. 

Email nebo telefon:  ……………………………………………………………………………………………………………….…….. 
	
Vyplněný kvíz spolu s kontaktním údajem odneste v obálce označené 17. listopad v Telnici  
na telnickou poštu (Po, St, Čt 8–18, Út, Pá 8–12). 
Také můžete zvolit elektronickou formu kvízu. Je tady: http://bit.ly/17listopadvtelnici 

1. Jaká byla cena 
rohlíku v roce 1989? 
 

0,30 Kčs 
1,‐ Kčs 
1,90 Kčs 

4. Co byl Vitacit? 
 

nápoj v prášku 
multivitamín 
jogurt s vitamíny 

 

5. Který údaj se mimo jiné zaznamenával 
do občanského průkazu?  
 

pracovní doba 
zaměstnání 
velikost bytu 

9. Jaká byla hodnota nového vozu v roce 
1989? 
 

27 výplat 
10 výplat 
2 výplaty 

Plánujeme v Telnici oslavy 30 let od sametové revoluce. 
Otestujte své znalosti o období před rokem 1989 a zařaďte se do slosování  

o hodnotné ceny (soutěž o ceny je určena místním občanům).



Dívčí olympiáda 2019 v Telnici



ruční stavění máje na tanečním parketu v areálu Sokola Telnice

posezení u cimbálové muziky před Šatlavou na Masarykově náměstí

předhodová zábava se skupinou IMPULS v areálu Sokola Telnice

hodová mše svatá s krojovanými ve farním kostele sv. Jana Křtitele

tradiční hodový házenkářský zápas v areálu Sokola Telnice

krojovaný průvod obcí a předání hodového práva stárkům u Šatlavy  
na Masarykově náměstí

hodové odpoledne se ZLAŤANKOU v areálu Sokola Telnice

hodová taneční zábava se skupinou ZLAŤANKA v areálu Sokola Telnice

Ženáčské hody v Růžové ulici s cimbálovou muzikou PRIMÁŠ  
a dechovou hudbou DAMBOŘANKA

12.00

19.00

20.00

 9.00

10.30

14.00

16.00

20.00

19.00

SOBOTA 22. 6.

22. - 24. cervna 2019

NEDĚLE 23. 6.

PONDĚLÍ 24. 6.
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